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هیچ وزیری نباید در برابر فشار کوتاه بیاید

انتقاد صریح روحانی از وزیر ارشاد

استیضاح دوازدهمین وزیر ؟

صندلی متزلزل آموزش و پرورش 

قطع ناگهانی سخنانی رییس جمهور ازشبکه خبر!

رئیس قوه قضائیه: نباید به هر بهانه ای دولت را تخریب کنیم

دفاع قاطع از روحانی
انتقاد از احمدی نژاد

تحقیق و تفحص قابل انتقال به مجلس فعلی نیست

ناگفته های لاریجانی از پرونده 
تحقیق و تفحص بنیاد شهید

رییس فراکسیون شفاف سازی اقتصادی و انضباط مالی 
آخرین  درخصوص  که  صحبت هایی  به  اشاره  با  مجلس 
وضعیت تحقیق و تفحص از بنیادشهید با رییس مجلس 
داشته، به تشریح پیشنهاد لاریجانی درخصوص استفاده از 

ظرفیت نظارتی ماده 236 آیین نامه داخلی پرداخت. محمود 
صادقی در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به برگزاری نشست روز 
گذشته فراکسیون شاهد با حضور رییس مجلس شورای 

اسلامی، اعلام کرد: درجلسه روز گذشته فراکسیون ...

 رئیس قو قضائیه گفت: نباید به هر بهانه ای دولت را تخریب کرد و باید به همه منتقدین گوشزد شود که در نقد عملکرد 
دولت، زحمات و تلاش های دولتمردان نیز در جای خود دیده شود. 

آیت الله آملی لاریجانی هفته دولت را فرصتی مغتنم برای ارزیابی کارنامه دولت، تشکر از زحمات رئیس جمهور و وزرا و 
بیان کاستی ها و مشکلات در قالب نقدهای سازنده برای اصلاح امور دانست و گفت: هفته دولت یادآور پایبندی بزرگان و 
پیشگامانی همچون شهید رجایی و شهید باهنر به ارزش های الهی و انقلابی است و همه دولتمردان باید با تعهد نسبت به ارزش 

های انقلاب، این ارزش ها را پاس بدارند...

استاندارقم درپاسخ به سوال خبرنگار ایمان:

حکم قلع و قمع 
فرودگاه قم 

صادر شده است

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر ناجا خبر داد:

دستگیری یکی 
از بزرگترین 

قاچاقچیان کشور

 استاندارقم گفت: از آنجا که سرمایه گذار فرودگاه قم 
درجهت اخذ رضایت تعدادی از معارضیین )صاحبان مرغ 
داری منطقه طرلاب( اقدام نکرده است دستگاه قضایی حکم 
قلع و قمع این فرودگاه را صادر کرده است ولی ما ازمسئولان 

قضایی خواسته ایم فعلا این حکم را اجرا نکنند.
در  دیروز  ظهر  از  پیش  مهدی صادقی  مهندس سید   
نشست خبری خود به مناسبت هفته دولت در پاسخ به سوال 
خبرنگار ایمان که پرسید وضعیت فرودگاه قم هرروز پیچیده 
تر می شود اخیرا دکتر آخوندی وزیر راه و شهرسازی اعلام 
کردند که فرودگاه قم مجوز ندارد برای رفع مشکلات فرودگاه 
قم تاکنون چه اقداماتی انجام داده اید و آیا بالاخره قم صاحب 
فرودگاه می شود یانه؟ اظهار داشت: در خصوص فرودگاه قم 
باید گفت که 1200 نفر از مردم در بخش های مختلف این پروژه 
سرمایه گذاری کردند که متأسفانه امروز با مشکلات متعددی 
مواجه شدند. استاندار قم با بیان اینکه ما باید روند احداث 
فرودگاه را به خوبی بشناسیم تا بتوانیم راهکارهایی برای برون 
رفت از آن را بیندیشیم، افزود: متأسفانه مستندات احداث 
پروژه در یک جا متمرکز نبود و تلاش کردیم این مستندات 

برای رسیدن به راهکار نهایی در یک جا جمع شود...

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر ناجا با اشاره به دستگیری 
یکی از بزرگترین قاچاقچیان کشور گفت: از این متهم 800 تن 

مواد کشف شده و پرونده همچنان در دست تحقیق است.
سردار مسعود زاهدیان گفت: در 5 ماهه گذشته شاهد 
رشد 15 درصدی کشف مواد مخدر در کشور بوده ایم که این 
رقم به دلیل کشف 153 تن مواد مخدر بوده است. وی افزود: 
بیشتر مواد کشف شده در کشور از مرزهای شرقی وارد ایران 
می شوند و متهم بزرگ مواد مخدری که بازداشت شده است 

مواد مخدری را وارد ایران می کرد ...
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روزنامه صبح ایران
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: اگر نقدینگی که رقم قابل توجهی است، 

مدیریت شود، موجب جبران رکود و کاهش تورم می شود.
آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی، صبح دیروز- دوشنبه- در دیدار وزیر، معاون و 
مدیران وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، روسا و اعضای اتحادیه های تعاونی های سراسر 
کشور با بیان این مطلب افزود: بخش تعاون از بخش های مهم و کلیدی کشور به شمار 
می آید و از گذشته های خیلی دور به خاطر اهمیتی که در اقتصاد کشور دارد، روی آن 
حساب باز شده است. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با تأکید بر اهمیت تعاون در 
جامعه امروز، به تجربه خود در سال های پس از پیروزی انقلاب اسلامی در حمایت از طرح 
های تعاونی ها و تولید اشاره و تصریح کرد: در آن سال ها یکی از مدیران شاخص استان 

خراسان طرحی در زمینه تعاون ارائه کرد که پس از بررسی و تصویب، اجرا 
شد که نتایج خوبی به بار آورد و انگیزه خوبی نیز برای جذب نیرو در بخش 

های تعاون شد. هاشمی رفسنجانی با بیان اینکه دنیا راهی جز »رقابت« برای 
توسعه اقتصاد پیدا نکرده است، گفت: حتی کشورهای مارکسیستی مثل چین 

و روسیه نیز به رقابت در عرصه اقتصاد روی آورده و دریافته اند که در حال 
حاضر بهترین راه برای دستیابی به یک اقتصاد شکوفا و قوی، رقابت است. او 

تعاون را تعدیل کننده رقابت در جامعه خواند و افزود: اگر بخواهیم در 
دنیای رقابت به طرف عدالت پیش برویم، باید شرایط یکسانی 

را ایجاد کنیم، به عنوان مثال عده ای هستند  ...

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

نقدینگی مدیریت شود، رکود جبران و تورم کاهش می یابد

سالروز شهادت دو دولتمرد بزرگ انقلاب اسلامی شهیدان رجایی و باهنر به عنوان هفته دولت نامگذاری شده است. 
این هفته، مجال مناسبی است برای بیان دستاوردهای ارزشمند نظام در عرصه های تلاش و خدمت به مردم و تشریح 
زحمات و مجاهدت های بی وقفه تلاش گرانی است که با تأسی به ویژگی های اخلاقی و سیره رفتاری شهیدان رجایی 
و باهنر و با عشق و علاقه و متعهدانه و متواضعانه، در کسوت خادمی مردم شریف ایران انجام وظیفه می نمایند. هفته 
پاسداشت فداکاری های فرزندان پاك نهاد و گرانقدر انقلاب و دولت مردانی است که صادقانه و دلسوزانه، همه وجود خود 
را وقف پیشبرد اهداف انقلاب و گره گشایی از مشکلات جامعه کرده و با همت و کار شبانه روزی، زمینه پیشرفت و اعتلای 
روزافزون میهن عزیز اسلامی را فراهم می نمایند. بدون شك ارائه تصویری شفاف از ابعاد زندگانی و بازخوانی دقیق کارنامه 
کاری پاکبازانی چون شهیدان رجایی و باهنر، ترویج فضایل و ارزش های بی بدیل دولت اسلامی در جامعه و معرفی الگوی 
عملی و سرمشق شایسته ای برای خدمتگزاران و دولت مردان، در مسیر پرافتخار خادمی مردم خواهد بود. همچنین 
بازگویی هنرمندانه خدمات دولت و تشریح صادقانه اقدامات و توفیقات مجموعه های دولتی در طول هفته دولت، روح 

امید و نشاط را در جامعه دمیده و موجب افزایش اعتماد مردم به مسؤلان و کارگزاران نظام خواهد شد.
در سالی که به نام اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل مزین شده و همت والای دولتمردان به گفتمان سازی اقتصاد مقاومتی 
و عقلانیت اقتصادی معطوف است، ضمن گرامیداشت یاد و خاطره دو معلم بزرگ ایثار و شهادت، شهیدان رجایی و باهنر 
و تمامی شهدای وارسته عرصه خدمت، فرا رسیدن هفته دولت را به تمامی مسؤلان متعهد و پر تلاش کشور و مجموعه 
مدیران و کارکنان تلاش گر و مخلص دستگاه های اجرایی استان قم، تبریك عرض نموده، توفیق همگان را در خدمت به 

نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران و تحقق اهداف دولت تدبیر و امید، از درگاه خداوند متعال مسئلت دارم.

 هفته نخست شهریورماه در پی شهادت مظلومانه خادمان با ایمان و مخلص مردم و نظام مقدس جمهوری اسلامی، 
دولتمردان پاك شهیدان والامقام رجایی و باهنر به عنوان هفته دولت نامگذاری شده است. این هفته فرصتی است تا یاد 
خدمات شایسته و مخلصانه این شهیدان بزرگوار و یادگارهایی که در دوران خدمت برجای گذاشته اند با گشودن باب 

جدید خدمت گرامی داشته شود.
دوم تا هشتم شهریورماه فرصتی برای قدردانی از فداکاری ها و تلاش های ارزشمندی است که روز به روز نهال پربار 
نظام اسلامی را بارورتر ساخته است. در کارنامه  دولت هایی که پس از پیروزی انقلاب اسلامی عهده  دار وظایف مهم 
اجرایی در نظام جمهوری اسلامی بوده اند، یادگارهای ارزشمندی از تلاش ها و فداکاری ها ثبت شده است و این هفته یاد 

از آنها جز پاسداشت خدمات مخلصانه نیست.
نظام مقدس جمهوری اسلامی با احیای ارزش های والای الهی و منظومه عدالت علوی، از ابتدای شکل گیری خدمت به 
مردم را در صدر اهداف و برنامه های خود قرار داده است. همانطور که رهبر کبیر انقلاب اسلامی و مقام معظم رهبری بارها 
نیز تاکید کرده اند، مردم ولی نعمتان خادمان نظام اسلامی هستند و هفته دولت نیز فرصتی است تا با تقویت خدمات و 

فعالیت ها، زمینه ای برای معرفی ابعاد مختلف خدمت فراهم شود.
فعالان مجموعه مدیریت شهری قم نیز به عنوان خادمان کریمه اهل بیت)ع( و مردم بیدار و همیشه در صحنه قم، این 
فرصت را غنیمت شمرده و ضمن اعلام آمادگی برای هرگونه تعامل و بسترسازی خدمت به مردم، تلاش دارد با بهره گیری 

از این فرصت برای توسعه بیش از پیش خدمات و رفع کمبودها و کاستی های این خطه مقدس گام بردارد.
اینجانب ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدای والامقام دولت و خادمان مخلص مردم خصوصا شهیدان رجایی و باهنر، 
هفته دولت را به همه دولت مردان و خادمان متعهد نظام اسلامی خصوصا فعالان دستگاه های اجرایی و دولتی در استان 
قم تبریك عرض نموده و موفقیت همگان را در راستای تحقق آرمان های بلند نظام اسلامی و منویات مقام معظم رهبری 

به ویژه در راستای تحقق اقتصاد مقاومتی از درگاه خداوند متعال مسئلت می نمایم.

پیام استاندار قم به مناسبت هفته دولت

پیام شهردار قم به مناسبت هفته دولت 

سید مهدی صادقی - استاندار قم

دكتر سیدمرتضی سقائیان نژاد - شهردار قم

پیام تبریک

پیام تبریک

استفاده روسیه از پایگاه هوایی همدان 
پایان یافت

سخنگوی وزارت خارجه:
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مناقصه گزار: شرکت مخابرات استان قم

موضوع مناقصه یک مرحله ای: سرویس و نگهداری تاسیسات الکتریکی 

مکانیکی برودتی و حرارتی مراکز مخابراتی سطح استان 

مهلت خرید اسناد: از تاریخ انتشار آگهی تا پایان وقت اداری روز سه شنبه 

مورخ 95/6/9 

مهلت تحویل اسناد: تا پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخ 95/6/21 

مبلغ سپرده شرکت در مناقصه: 198/400/000 ریال

تاریخ بازگشایی پاکت های الف و ب و ج: راس ساعت 9 صبح روز سه شنبه 

مورخ 95/6/23 

طریقه تهیه اسناد مناقصه:

روش اول: واریز مبلغ 50/000 ریال به حساب جام به شماره 1343343331 

بانک ملت مرکزی قم و ارائه اصل فیش آن در ساعات اداری به دبیرخانه این 

شرکت واقع در بلوار 15 خرداد، نرسیده به فلکه شهید محلاتی، طبقه اول - 

اتاق 112

روش دوم: ارسال فیش واریز وجه فوق به همراه برگ درخواست به نمابر شماره 

37231000 که در این صورت اسناد به آدرس ذکرشده در برگ درخواست پست 

پیشتاز خواهد شد.

 www.tcq.ir روش سوم: مراجعه به سایت اینترنتی

محل تحویل اسناد: دبیرخانه این شرکت به آدرس فوق می باشد.

متقاضیان واجد شرایط می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 

37234555)واحد قراردادها( و 37230984 )واحد تاسیسات( تماس حاصل و 

یا به آدرس اینترنتی ذیل مراجعه فرمایند. بدیهی است این شرکت در رد یا قبول 

یک یا کلیه پیشنهادات مختار است.

EMAIL:TADAROKAT@TCQ.IR

WWW.TCQ.IR

شرکت مخابرات استان قم

شركت مخابرات استان قم

آگهی تجدید مناقصه عمومی - شماره 814 ق 95 )نوبت اول(
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اخبار سه شنبه - دوم شهریورماه 1395 - سال نوزدهم - شماره 24081

اتحاد استراتژیک نه تاکتیکی
احمدی نژاد زمانی به قدرت رسید که توانست از شکاف 
و اختلاف نیروهای سیاسی و دور افتادن آنها از مردم نهایت 
استفاده را ببرد. گرچه بیداری جامعه ایرانی به قول آقای 
هاشمی رفسنجانی مانع از تکرار گذشته خواهد شد اما این به 
معنا آن نخواهد بود که متحدان سیاسی آقای رئیس جمهور 

جهت مسئولیت های خودرا به سمتی متفاوت از خواست وی و مردم هدایت کنند. این با 
منطق سیاسی اتحاد جور در نمی آید. تحلیل شرایط و آنچه رئیس جمهور حسن روحانی با 
آن روبروست، آنهم براساس میزان وابستگی به آنچه سازمان یا پایگاه رای دهندگان وفاداربه 
او »توصیف شده، به غایت می تواند هر گونه ارزیابی درست در باره رئیس جمهور ونگاه مردم 
به وی را باتردید روبرو کند. در میان کنشگران سیاسی ایران؛ چه موافق و یا مخالف روحانی 
و یا حتی کسانی که منفعت طلبانه خود را در صف حامیان وی قرار داده اند« سازمان یا 
پایگاه رای »دقیقا آن چیزی ست که فکر می کنند بخش یا بخش های زیادی از جامعه 
ایرانی تحت تاثیر تصمیمات و یا توصیه های رهبران احزاب و گرو ه ها، به فرد یا جریانی 

گرایش و در یک فرآیند انتخاباتی به او رای می دهند.
در آنچه اکنون به آقای رئیس جمهور مربوط می شود از همین زاویه، گروه های وفادار 
یا مخالف روحانی از او می خواهند برای همراهی وادامه راه و حفظ سازمان رایی که وابسته 
به آنهاست به توصیه های شان گوش کند یا مانند اصولگرایان تندرو اورا تهدید می کنند 
سازمان رای شان را در موعد مقرر علیه او وارد میدان خواهند کرد. شاید چنین نگاه هایی 
واقعیت نهفته در درون جامعه ایرانیان را منعکس نکند - که به باور من نمی کند - اما بی 
شک چنین کنشگری دو سویه یی، در درون ساختار قدرت شرایط را برای حسن روحانی تا 
حدی مشکل کرده است؛ اما فکر می کنم رئیس جمهور روحانی چندان نگرانی از مخالفان 
حرفه یی و قسم خورده اش ندارد. اوپس از سالها حضور در ساختار قدرت و 3 سال و نیم 
ریاست جمهوری که اکنون خود را برای راند دوم تشکیل دولت آماده می کند، به خوبی 
با قواعد بازی از نوع دیگر و البته متناسب با سیاست ایرانی آشناست ولابد می داند شرایط 

را چگونه مدیریت کند.
حسن روحانی به خوبی می داند افزایش مخالفت تندروها اعم از افراد، رسانه ها و گروه 
های همسو، منطقا در نهایت به افزایش کارآمدی رای مردم در انتخابات ماه مه سال آینده 
ریاست جمهوری به نفع او منجر خواهد شد. او با برداشتی که از افکار عمومی دارد، به قول 
مرد قدرتمند سیاسی اکبر هاشمی رفسنجانی« می داند مردم از مشکلات و چرایی آنها 
آگاهی دارند؛ اما با همه انتقادات، به او همچنان اعتماد دارند.»آقای هاشمی رفسنجانی که 
حتی مخالفانش به جهت یابی درست قطب نمای سیاسی او معترفند )هرچند به زبان نمی 
آورند( تاکید و تصریح کرده »مردم تصمیم خود را گرفته اند.« اگر برای این نظر هیچ دلیلی 
در دست نباشد - که هست - مهمترین مولفه، نتیجه انتخابات پارلمانی ماه مه گذشته در 
برابر ما قرار دارد  که گویای نظر عمومی مردم در قبال سیاست های روحانی و بسیاری 
از ابهامات است. آنگاه که مشاهده می کنیم  اکثریت کاندیدهای کرسی های پارلمان در 
برداشت از افکار عمومی مردم  با شعار حمایت از رئیس جمهور موفق به ورود به پارلمان 
شدند. تا آنجا که به مخالفان مربوط می شود )مستقل از پایگاه اجتماعی شان که یکدست 
نیست( سازمان رای وفادارو قسم خوردشان تهدیدی برای حسن روحانی محسوب نمی 
شوند. من فکر می کنم تحمل و مدارای آقای رئیس جمهور با تندروهاو مخالفانش، بیشتر 
ناشی از اطمینان به غیر موثر بودنشان بر افکار عمومی ست؛ اما در جبهه موافقان، موضوع 
تا حدی فرق می کند. موضوع سهم خواهی گروهی از آنان بدون در نظر گرفتن مشکلات 
و محدودیت های حیرت آور که رئیس جمهور با آنها روبرو می باشد تا حدودی درحال 
تبدیل شدن به یک مسئله است. اگرنگاه آنها با این تحلیل همراه باشد که عدم همراهی، 
روحانی را در آینده با مشکلاتی روبرو خواهد کرد )به دلیل عدم به کار گیری احتمالی 
سازمان رای تابعه( به غایت تحلیل و برداشت شان از شرایط اشتباه است. حتی اگر مطابق 
با استاندارد گروه های مخالف قائل به تقسیم بندی بر اساس تاثیرسازمان رای باشیم که به 
باور من اشتباه است، باز هم سازمان عمومی رای حسن روحانی به گونه یی هست که او را 
بی نیاز از همراهی دیگران کند. البته عدم همراهی ممکن است فربه یی رای آتی اورا لاغرتر 
کند، اما بی شک این لاغری رئیس جمهور را در موقعیت اجتماعی چابک تری قرار داده 
ورای اورا کیفی تر خواهد کرد. به همین دلیل و منطقا در کنارروحانی بودن نفعی سیاسی 
و پایدار در ابعاد ملی برای همه خواهد داشت. رئیس جمهور نه سازمان رای تخصصی که 
افکار عمومی را درکلیت آن با خود همراه دارد. افکار عمومی شاید به او نمره A++ندهند 
و منتقد اوهم باشند؛ اما این انتقاد مردم را به منتقدان موافق سهم خواه نزدیک نمی کند. 
مخالفان که جای خود دارند و در تحلیل داخلی حمایت ملی از روحانی چندان مطرح 
نیستند. چه بخواهیم یا نه شرایط ایران پس از روحانی با همه انتقاداتی که به او می توان 
داشت، مطلقا قابل مقایسه با گذشته و شرایط دهشتناکی که 8 سال محمود احمدی نژاد 
برای ایران و مردم رقم زد نیست. با این توضیح اضافه که احمدی نژاد صرفا زمانی به قدرت 
رسید که توانست از شکاف و اختلاف نیروهای سیاسی درون جبهه اصلاحات و معتدلان 
سیاسی و جداافتادن آنها از مردم نهایت استفاده را ببرد. گرچه بیداری جامعه ایرانیان به 
قول اکبر هاشمی رفسنجانی مانع از تکرار گذشته خواهد شد اما این به معنا آن نخواهد بود 
که متحدان سیاسی آقای رئیس جمهور جهت مسئولیت های خودرا به سمتی متفاوت 
از خواست وی و مردم هدایت کنند. این با منطق سیاسی جور در نمی آید. شاید نزدیک 
شدن به مدل سیاسی« عدم سهم خواهی و حمایت قاطع از روحانی توسط سیاستمدار 
کارکشته یی مانند هاشمی رفسنجانی در شرایط کنونی کارآمد ترین مدل حمایتی از 
رئیس جمهوری باشد که شرایط سختی را تجربه می کند. اتحاد با او تا انتخابات آینده نه 

تاکتیکی که باید استراتژیک باشد.

چگونه ایران از پس بحران های 
منطقه ای برآید

از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی تا همین چند سال 
گذشته، اسرائیل به همراه ایالات متحده آمریکا دو دشمن 
اصلی جمهوری اسلامی ایران در سطح منطقه ای و بین 

المللی بودند که با ایجاد ایران هراسی و اعمال انواع تحریم ها بر علیه کشورمان، سعی در 
کنترل قدرت ایران در سطح منطقه ای داشتند. با وقوع حملات یازده سپتامبر، حمله 
آمریکا به افغانستان و عراق و درگیر شدن در جنگ های فرسایشی و بی نتیجه و به ویژه 
جایگزین شدن دموکرات ها به جای جمهوری خواهان، ایالات متحده آمریکا به تدریج به 
این نتیجه رسید که گزینه مداخلات مستقیم و نظامی در خاورمیانه با هزینه های بسیار و 
منافع اندک برای این کشور همراه است. در نتیجه دولت اوباما کوشید بحران های خاورمیانه 
پس از جنگ عراق را دیگر نه از طریق نظامی؛ بلکه با راهکارهای دیپلماتیک حل کند. اینجا 
بود که کشورهای منطقه که تا کنون به اصطلاح از مداخلات آمریکا »سواری مجانی« می 
گرفتند، برآشفتند و کوشیدند به انحاء مختلف آمریکا را متقاعد کنند که به نقش سنتی 
خود در خاورمیانه ادامه دهد. رژیم صهیونیستی، کشورهای عرب حوزه خلیج فارس و ترکیه 
مهمترین رقبای جمهوری اسلامی ایران بودند که از تغییر سیاست های آمریکا احساس 
خطر کرده و هر یک به شیوه خود کوشیدند راه کاری برای مهار ایران در پیش بگیرند. در 
این راستا، پرونده هسته ای، محور مقاومت در سوریه، عراق و لبنان و کلیه کشورهای دارای 
نیروهای شیعه مبارز از جمله بحرین و یمن در برنامه کاری این کشورها قرار گرفت.اسرائیل 
و کشورهای عرب خلیج فارس به شدت بر برنامه هسته ای ایران تمرکز و تلاش کردند تا 
با خطرناک معرفی کردن این برنامه ها جلوی توافق بین المللی با ایران را گرفته و پرونده 
ایران را با حمله نظامی به کشورمان خاتمه دهند. ترکیه در مقطعی خواهان تغییر ساختار 
قدرت در سوریه شد و به همراه کشورهای عرب حوزه خلیج فارس به حمایت از تروریست 
ها برای ساقط کردن بشار اسد از قدرت پرداخت. همچنین اتحادی نامیمون بین اسرائیل 
و کشورهای عرب و مسلمان منطقه خصوصاً عربستان سعودی برقرار شد که محوریت آن 

ضربه به فرایند قدرتیابی ایران در منطقه بود.
بدین ترتیب می توان گفت جدای از رژیم صهیونیستی که جمهوری اسلامی ایران 
هرگز آن را به رسمیت نشناخته است، ریشه خصومت های کشورهای منطقه علیه ایران به  
"تفاوت های هویتی »و« تفاوت در سطح قدرت و منافع بین آنها باز می گردد. این حس 
تحقیر هویتی و تاریخی و نیز ترس از قدرت دیرپای منطقه یعنی جمهوری اسلامی ایران 
از زمان شکل گیری این کشورها در چند دهه اخیر همواره با آنها وجود داشته و حال در 
یکی دو سال گذشته به دلیل تغییر شرایط منطقه به نفع ایران و نیز توافق کشورمان با غرب 
و حل پرونده هسته ای بدون جنگ و درگیری، شکل حادتری به خود گرفته و در برخی 

اقدامات متهورانه همچون حمایت از تروریسم و جنگ افروزی تبلور یافته است.
حال در چنین شرایطی سیاست منطقی برای برخورد با این کشورها چیست و دولت 
یازدهم که سیاست خارجی خود را مبتنی بر همزیستی مسالمت آمیز و تنش زدایی با 
همسایگان قرار داده است، چگونه باید با اقدامات و تحرکات ضد امنیتی این کشورها برخورد 
کند؟ به نظر می رسد چند سناریوی مختلف در این زمینه قابل تصور است. سناریوی اول، 
پافشاری سرسختانه همه طرف ها بر ارزش ها و منافع خویش است که سبب اوج گرفتن 
تدریجی سطح اختلافات بین این کشورها شده و در نهایت به سمت رویارویی مستقیم 
و جنگ سوق پیدا می کند. هر چند تجربه ائتلاف عربی در یمن میزان ناکارامدی و عدم 
قابلیت جنگی اعراب را به خوبی نشان می دهد و از سوی دیگر قدرت و قابلیت های نظامی 
ایران بر کسی پوشیده نیست؛ اما بی شک رخداد جنگی دیگر در منطقه پر آشوب خاورمیانه 
به نفع هیچ کشوری نبوده و با نابودی زیر ساختها و تأسیسات این کشورها، دوره ای دیگر از 
بحران های اقتصادی و اجتماعی را بر آنها تحمیل می کند. سناریوی دیگر یارکشی، کمک 
گرفتن کشورهای منطقه از قدرت های فرا منطقه ای و باز کردن پای آنها به تقابلات منطقه 
ای است. در این سناریو آمریکا و روسیه قدرت های فرامنطقه ای اصلی هستند که برای بالا 
و پایین کردن وزنه قدرت های منطقه ای فراخوانده خواهند شد. این سناریو تجربه ناکام 
دوران جنگ سرد را تداعی می کند و جز فراهم ساختن امکان مداخله قدرتهای فرامنطقه 
ای در امور کشورهای منطقه، فایده بلند مدت دیگری نخواهد داشت.اما سناریوی منطقی 
تر پیگیری »راه حل های واقع بینانه منطقه ای برای بحران های منطقه ای« است. به این 
معنا که طرف های درگیر از قالب لفاظی های شعار گونه خارج شده و در یک فرایند واقع 
گرایانه و مصلحت اندیشانه تفاوتهای هویتی و شکاف منافع موجود بین خود را بپذیرند و 
برای حفظ منافع بلند مدت جمعی، از ایجاد تنش، تهدید منافع یکدیگر و مداخله در امور 

داخلی برخی کشورهای منطقه به ضرر سایر کشورها پرهیز کنند.

تحقیق و تفحص قابل انتقال به مجلس فعلی نیست

ناگفته های لاریجانی از پرونده 
تحقیق و تفحص بنیاد شهید

رییس فراکسیون شفاف سازی اقتصادی و انضباط مالی مجلس با اشاره به صحبت هایی 
که درخصوص آخرین وضعیت تحقیق و تفحص از بنیادشهید با رییس مجلس داشته، 
به تشریح پیشنهاد لاریجانی درخصوص استفاده از ظرفیت نظارتی ماده ۲3۶ آیین نامه 

داخلی پرداخت.
محمود صادقی در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به برگزاری نشست روز گذشته فراکسیون 
شاهد با حضور رییس مجلس شورای اسلامی، اعلام کرد: درجلسه روز گذشته فراکسیون 
شاهد، ضمن اشاره به ضرورت فعالیت نظارتی فراکسیون در کنار پیگیری ها و فعالیت های 
تقنینی، علت بلاتکلیف ماندن سرنوشت پرونده تحقیق و تفحص از بنیاد شهید را از آقای 

لاریجانی جویا شدم که ایشان نیز گفتند اطلاع دقیقی در این باره ندارند.
این نماینده اصلاح طلب مردم تهران در مجلس با بیان این که در نشست روز گذشته 
خواستار به سرانجام رسیدن پرونده تحقیق و تفحص از بنیاد شهید شده که از مجلس نهم 
تاکنون بلاتکلیف مانده، گفت: آقای لاریجانی این تذکر را وارد دانستند و با اشاره به صرف 
هزینه چندصدمیلیونی برای اجرای آن، اظهار داشتند شاید باتوجه به ناتمام ماندن آن در 
مجلس نهم، امکان پیگیری آن در مجلس دهم میسر نشود. عضو هیات رییسه فراکسیون 
امید اضافه کرد: بنده نیز در پاسخ به توضیحات رییس مجلس گفتم بنابر اطلاعات موجود، 
کار این تحقیق وتفحص در مجلس پیش، به پایان رسیده و گزارش نهایی آن نیز توسط 

اعضای هیات تحقیق و تفحص تهیه شده اما این گزارش قرائت نشده است.
رییس فراکسیون شفاف سازی اقتصادی و انضباط مالی مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به پاسخ رییس مجلس در واکنش به گفته خود، یادآور شد: آقای لاریجانی اظهار داشتند 

آن پرونده را می توانید با استناد به ماده ۲3۶ آیین نامه داخلی مجلس پیگیری کنید.
علی لاریجانی در دیدار اعضای فراکسیون شاهد که بعدازظهر روز یکشنبه برگزار شد، با 
تاکید بر ظرفیت نظارتی ماده ۲3۶ آیین نامه داخلی مجلس و امکان استفاده از این ظرفیت 
بجای تحقیق وتفحص که هزینه بسیاری برای مجلس به همراه دارد، خاطرنشان کرد: از 
آنجا که تحقیق و تفحص  از بنیاد شهید مربوط به مجلس قبل است، در این مجلس، مجدداً 
قابل ارائه و پیگیری نیست و با توجه به اینکه این تحقیق و تفحص  کار و هزینه بسیاری به 
همراه داشته، اگر دوباره به جریان بیافتد، خرج چند صدمیلیونی بر دوش مجلس می گذارد 
و به همین دلیل است که ما در پذیرش آن تعلل می کنیم. لاریجانی تصریح کرد: تحقیق و 
تفحص در مجلس قبل با چند صد میلیون خرج انجام شد و بعد رفت در کمیسیون ماند و 
اصلا متوجه نشدیم چه شد! البته ظاهراً به نکاتی هم رسیده بودند اما باتوجه به اینکه تحقیق 
و تفحص قابل انتقال به مجلس فعلی نیست، از طرفی هم خرج زیادی برای آن شده، راه 

بهتر برای ادامه کار این است که تحقیق و تفحص را از طریق ماده ۲3۶ دنبال کنید.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور عنوان کرد:

رفع نابرابری حقوقی سیاست دولت یازدهم
رییس سازمان برنامه و بودجه کشور اعلام کرد با تاکید بر اینکه رفع نابرابری ها در 
پرداخت حقوق شاغلان و بازنشستگان سیاست دولت یازدهم است، از بررسی خطی مشی 

و سیاست های لایحه بودجه 139۶ کل کشور از امروز در شورای اقتصاد خبر داد.
محمدباقر نوبخت روز دوشنبه در مراسم آیین معارفه رییس جدید مرکز آمار ایران رفع 
نابرابری ها در پرداخت حقوق شاغلان و بازنشستگان را سیاست دولت یازدهم اعلام کرد 
و افزود: این موضوع در لایحه برنامه پنجساله ششم توسعه نیز دیده شده است تا در مدت 
پنج سال آینده نابرابری ها به طور عادلانه برطرف شود. نوبخت تاکید کرد: سازمان برنامه 
و بودجه کشور لایحه بودجه سال آینده را بر مبنای نظام بودجه ریزی عملیاتی تنظیم و 
تلاش می کند این لایحه زودتر از نیمه آذر ماه تقدیم مجلس شود. وی افزود: البته دولت 
در سنوات قبل نیز لایحه بودجه را در موعد مقرر به مجلس ارایه کرده بود و تنها پارسال 
به دلایل سیاسی و دیپلماسی با وجود آماده بودن لایحه، ارایه آن به تعویق افتاد زیرا بدون 

اعلام آغاز اجرای برجام نمی توانستیم پیش بینی ها از فروش نفت را اعلام کنیم.
رییس سازمان برنامه و بودجه کشور صحت، دقت و سرعت را سه شاخصه کارکنان 
مرکز آمار ایران دانست و گفت: آنچه از مرجعیت مرکز آمار ایران باری آمارهای رسمی کشور 
بیان می شود معطوف به مستندات قانونی آن نیست بلکه پژوهشگر به جایی مراجعه می 

کند که اطلاعات ارایه شده از سوی آن به وزانت و دقت مطالعاتش بیفزاید.

وزیر نفر:

اختلاف نظر کلان در زمینه قراردادهای 
جدید نفتی با مجلس نداریم

وزیرنفت، با اشاره به بررسی الگوی قراردادهای جدید نفتی در مجلس گفت: مجلس 
و دولت در زمینه الگوی قراردادهای جدید نفتی با یکدیگر تعامل داشته و اختلاف نظری 

در سطح کلان ندارند.
بیژن نامدار زنگنه با اشاره به بررسی الگوی قراردادهای جدید نفتی درمجلس گفت: 
مجلس و دولت در زمینه الگوی قراردادهای جدید نفتی با یکدیگر تعامل داشته و اختلاف 
نظری در سطح کلان ندارند. وزیر نفت در خصوص توقف سوآپ نفت و فرآورده های نفتی 
از کشورهای حاشیه خزر، افزود: زمانی که یک مسیری خشک می شود مدت ها برای راه 
اندازی آن زمان نیاز است، اما درحال حاضر تاکید براین بوده و مجوز داده شده که سوآپ 
نفت و فرآورده های آن در کشورهای حاشیه خزر فعال شود  و دراین زمینه رایزنی ها 
درحال انجام است. زنگنه در پاسخ به این سوال که سوخت مایع نیروگاه های شمال کشور 
با توقف سوآپ چگونه تامین می شود، ادامه داد: سوآپ به طور کامل قطع نشده و مقدار 

اندکی سوآپ صورت می گیرد، اما مهم سوآپ نفت خام بوده که انجام نمی شود.
وزیرنفت درخصوص ورود وزارت اطلاعات به موضوع آتش سوزی های اخیر، تصریح کرد: 
ورود وزارت اطلاعات به موضوع آتش سوزی ها مثبت و خوب است و وزارت نفت از بررسی 

این موضوع استقبال می کند تا مساله ای در برخی مراکز وجود نداشته باشد.

حمیدرضا حاجی بابایی:

جریان اصولگرایی اسیر نام اشخاص نمی شود
عضو فراکسیون ولایت مجلس شورای اسلامی گفت: ما در جریان اصولگرایی اسیر نام 

اشخاص نمی شویم، قطعا ما از نیروهای انقلابی حمایت می کنیم.
حمیدرضا حاجی بابایی درباره ائتلاف اصولگرایان برای انتخابات ریاست جمهوری 
دوازدهم اظهار داشت: اصولگرایان در حال انجام برخی کارها برای شکل گیری ائتلاف 
هستند و اگر هر دو گروه یعنی هم اصلاح طلبان و هم اصولگرایان بتوانند برنامه ریزی 
منظم و تعریف شده ای را برای انتخابات 9۶ داشته باشند می توانیم به انتخاباتی رقابتی 
و خوب امیدوار باشیم . وزیر آموزش و پروروش احمدی نژاد ادامه داد: هم اینکه شورای 
اصلاح طلبان کارشان را شروع کنند و وحدت داشته باشند و کنار همدیگر قرار گیرند یعنی 
50 درصد مشکل حل شده است و همین موضوع نوید یک انتخابات رقابتی را می دهد. 
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات در مورد کاندیداهای مورد حمایت در جریان 
اصولگرایی تصریح کرد: ما در جریان اصولگرایی اسیر نام اشخاص نمی شویم، قطعا ما از 
نیروهای انقلابی حمایت می کنیم. نماینده مردم همدان در مجلس خاطر نشان کرد: بنده 
معتقدم ظرفیت های اصولگرایی و اصلاح طلبی امروز پاسخگویی جامعه نیستند و باید هر دو 
گروه از ظرفیت انقلابی و جهادی بیشتر استفاده کنند تا بتوانند مطالبات انباشته شده مردم 
را پاسخگو باشند. این نماینده اصول گرای مجلس دهم ادامه داد: ما در جریان اصولگرایی 
باید راهکارهای اساسی را طراحی کنیم و این راهکارها باید به گونه ای باشد که پارامترها، 
مسیر و اهداف ما را مشخص کند و در مرحله بعد افراد و اشخاص را مطرح کنیم . حاجی 
بابایی در مورد احتمال حمایت اصولگرایان از روحانی گفت: در مورد حمایت از آقای روحانی 

در انتخابات 9۶ جمع اصولگرایان تصمیم می گیرند.

هنوز هم حساب دولت گذشته را برای اصولگراها لیست می کنند

انتقاد صفار هرندی از احمدی نژاد
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام از رئیس جمهور سابق انتقاد کرد.

محمدحسین صفارهرندی ظهر روز یکشنبه در همایش روز مسجد و محلات که در 
حسینیه عاشقان ثارالله )ع( برگزار شد اظهار داشت: خداوند کسانی را که اولین قدم را برای 
تجزیه جبهه اصول گرا برداشتند هدایت کند؛ آن هایی که گفتند اصلًا کاری با اصول گراها 
نداریم »درحالی که انتخاب شدنشان بر بستر همین جریان اصول گرایی بود و هنوز هم 
حساب آن ها را برای ما لیست می کنند و می گویند دولت نهم و دهم اصول گرا اما رئیس 
آن دولت همه جا گفت که« کاری با اصول گراها ندارم. وی بیان کرد: وقتی کسی حساب 
خود را از این جبهه جدا می کند و می خواهد جدا عمل کند دیگر طبیعی است که عوارض 
و عواقبی که بعدها به بار می آورد باید آن را هم جواب گو باشد. وزیر اسبق فرهنگ و ارشاد 
اسلامی گفت: برخی از آقایان ناسپاس فعلی طوری راجع به دولت گذشته حرف می زنند که 
تمام هشت سال گذشته سیاهی، تباهی و عقب نشینی بوده است درحالی که باید گفت آن 
دولت کمک هزینه هایی به آن ها می داد که در شرایط سخت مددکار باشد و خوبی هایی که 
هیچ وقت از ذهن مردم خارج نمی شود. وی عملکرد تمام دولت ها را مثبت دانست و تصریح 
کرد: در ارزیابی دولت نهم و دهم باید گفت که دو عملکرد وجود داشته به طوری که در دولت 
نهم اکثر عناصر خدمتگزاران خاصی بودند اما در یک جاهایی یک شائبه و نخاله هایی وارد 
شدند و کار را خراب کردند بنابراین در اواخر می بینیم که ارزیابی عملکرد دولت احمدی نژاد 
با اوایل یکی نیست. صفارهرندی به تجربه تلخ اصول گرایان و متفرق شدن آن ها در سال 
9۲ اشاره کرد و اظهار داشت: در سال 9۲ هرکسی علمی را برداشت که نتیجه آن را دست 
آخر دیدند و علی رغم اینکه قبل از انتخابات همه برآوردها این بود که توان اصول گرایان 
درمجموع بیشتر است اما در هفته های منتهی به انتخابات کم کم معلوم شد که مردم از 
این پراکندگی ها ناراحت هستند. وی افزود: در تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری آینده 
نیز همین گونه است اگر هرکسی بخواهد جداگانه برود و یک علم بردارد کسانی که از فیلتر 
تأیید شورای نگهبان عبور کنند در فیلتر انتخاب مردم ممکن است گیر کنند چراکه مردم 

این چنددستگی و چندقطبی را نمی پذیرند.

سرمقاله

یادداشت

نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
گفت: اگر نقدینگی که رقم قابل توجهی است، 
مدیریت شود، موجب جبران رکود و کاهش 

تورم می شود.
آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی، صبح 
دیروز- دوشنبه- در دیدار وزیر، معاون و مدیران 
و  روسا  اجتماعی،  رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت 
اعضای اتحادیه های تعاونی های سراسر کشور 
با بیان این مطلب افزود: بخش تعاون از بخش 
های مهم و کلیدی کشور به شمار می آید و از 
گذشته های خیلی دور به خاطر اهمیتی که 
در اقتصاد کشور دارد، روی آن حساب باز شده 
است. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با تأکید بر اهمیت تعاون در جامعه امروز، به 
تجربه خود در سال های پس از پیروزی انقلاب 

اسلامی در حمایت از طرح های تعاونی ها و تولید اشاره و 
تصریح کرد: در آن سال ها یکی از مدیران شاخص استان 
خراسان طرحی در زمینه تعاون ارائه کرد که پس از بررسی 
و تصویب، اجرا شد که نتایج خوبی به بار آورد و انگیزه خوبی 

نیز برای جذب نیرو در بخش های تعاون شد.

تعاون تعدیل کننده رقابت در جامعه است
هاشمی رفسنجانی با بیان اینکه دنیا راهی جز »رقابت« 
برای توسعه اقتصاد پیدا نکرده است، گفت: حتی کشورهای 
مارکسیستی مثل چین و روسیه نیز به رقابت در عرصه 
اقتصاد روی آورده و دریافته اند که در حال حاضر بهترین 
راه برای دستیابی به یک اقتصاد شکوفا و قوی، رقابت است. 

او تعاون را تعدیل کننده رقابت در جامعه خواند و افزود: اگر 
بخواهیم در دنیای رقابت به طرف عدالت پیش برویم، باید 
شرایط یکسانی را ایجاد کنیم، به عنوان مثال عده ای هستند 
که تخصص و توانایی دارند، اما سرمایه ندارند که این وظیفه 
دولت است که در قالب تعاونی ها تسهیلاتی در اختیار آنان 
بگذارد. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه 
روحیه تعاون و همکاری نیز در دین مبین اسلام سفارش 
شده است، گفت: کار دسته جمعی مورد قبول تمام دنیاست 
و اروپایی ها بیشتر از همه تعاونی دارند، چرا که آنها زودتر از 
دیگران به اهمیت فعالیت های گروهی پی برده اند. هاشمی 
رفسنجانی، ایجاد اشتغال، توزیع مناسب ثروت و درآمد و 
یادگیری کار دسته جمعی را از وظایف مدیران بخش تعاونی 
دانست و افزود: انسان موجودی اجتماعی و نیازمند ارتباط 

و تعامل با دیگران است، بنابراین ذاتاً به انجام 
کارهای گروهی، علاقه مند است و این وظیفه 
مسئولان است که زمینه و بستر کار را فراهم 
کنند. وی در ادامه با اشاره به تفسیر اصل 44 
قانون اساسی، گفت: بر اساس این اصل، امور 
اجرایی  انجام کارهای  و  به دولت  حاکمیت 
به مردم واگذار شده است و الان با توجه به 
جمعیت زیاد جوانان تحصیلکرده و با استعداد و 
همچنین سیاست توسعه دانش بنیان، زمان آن 
فرا رسیده است که گروه های کوچک تعاونی از 
جوانان تحصیلکرده ها دور هم جمع شوند و با 

حمایت مسئولان فعالیت کنند.
دولت باید مقررات را ساده و تسهیل کند

نظام،  رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
افزود: تعاونی ها صرفاً مخصوص تحصیلکرده 
ها نیست و افرادی هستند که تحصیلات دانشگاهی ندارند، 
اما دارای تخصص و مهارت های خوبی هستند که می توانند 
براساس همان توانایی هایی که دارند، تعاونی ایجاد کنند. 
هاشمی رفسنجانی ادامه داد: بانوان تحصیلکرده و خانه دار 
هم می توانند تعاونی های کوچک با سرمایه های اندک 
تشکیل بدهند و همه از خدمات آنها بهره مند شوند. وی در 
ادامه به نقدینگی قابل توجه کشور اشاره کرد و گفت: اگر این 
نقدینگی که رقم قابل توجهی است، مدیریت شود، موجب 
جبران رکود و کاهش تورم می شود و دولت می تواند از آن 
برای تقویت و فعال تر کردن تعاونی ها استفاده کند. هاشمی 
گفت: دولت باید مقررات را ساده و تسهیل کند تا انگیزه و 

سرعت کار بیشتر شود.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

نقدینگی مدیریت شود، رکود جبران و تورم کاهش می یابد
اخبار

معاون اول رئیس جمهوری گفت: گزارش ها نشان 
می دهد که برنامه دستگاه های اجرایی در جهت تحقق 
اقتصاد مقاومتی به خوبی پیش رفته و میزان پیشرفت 
فیزیکی پروژه ها مناسب است که لازم است این روند با 

جدیت پیگیری شود.
اسحاق جهانگیری ظهر دیروز -دوشنبه- در جلسه 
ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی با اشاره به گزارشات ارائه 
شده از سوی دبیرخانه ستاد درخصوص عملکرد دستگاه 
اقتصاد  دار  اولویت  های  اجرای طرح  در  اجرایی  های 

مقاومتی در سال 95 این مطلب را بیان کرد.
نگاه  براینکه  تاکید  با  رییس جمهوری  اول  معاون 
مدیران اجرایی هدایت کشور به سمت توسعه و پیشرفت 
است، اظهار امیدواری کرد با تداوم روند فعلی و اهتمام 
در  موجود  های  دغدغه  اجرایی،  های  دستگاه  جدی 
خصوص رکود اقتصادی برطرف و نه تنها به سمت رونق 
و اشتغالزایی حرکت کنیم که در جهت توسعه و پیشرفت 

کشور گام اساسی برداریم.
وی همچنین یکی از نکات مهم و مورد تاکید رهبر 
معظم انقلاب را انتقال فناوری های جدید در قراردادهای 
خارجی عنوان کرد و افزود: دستگاه های اجرایی باید 
در قراردادهای بین المللی و طرح های مهم ملی به این 
موضوع توجه کنند و پیوست فناوری باید حتماً در تمام 

قراردادها لحاظ شود.
رئیس  اول  معاون  ریاست  به  که  جلسه  این  در 
جمهوری برگزار شد وزرای کشور، نیرو، نفت، فرهنگ 
و ارشاد اسلامی، اموراقتصادی و دارایی، راه و شهرسازی، 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مشاور رییس جمهور در امور 
اقتصادی، رییس سازمان میراث فرهنگی، معاون رییس 
جمهور در امور اجرایی، معاون حقوقی رییس جمهور و 
رییس صندوق توسعه ملی نیز حضور داشتند و دبیر ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی گزارشی از عملکرد دستگاه 
اقتصاد  دار  اولویت  پروژه های  اجرای  اجرایی در  های 

مقاومتی در سال 95 ارائه کرد.
وی با اشاره به روند افزایش رشد بخش کشاورزی 
تجاری  تراز  میزان 5.4 درصد در سال 94، گفت:  به 
بخش کشاورزی نیز از افزایش خوبی نسبت به سال های 
گذشته برخوردار است و میزان خرید تضمینی گندم از 
4.8 میلیون تن در سال 9۲ هم اکنون به 11.1 میلیون 
تن رسیده است و واردات گندم نیز که در سال 9۲ بالغ 
بر 4.8 میلیون تن بود هم اکنون با وجود عدم نیاز به 

واردات، به 800 هزار تن کاهش یافته است.
محصولات  تولید  کل  میزان  افزود:  دژپسند  دکتر 
کشاورزی در سال آغاز به کار دولت تدبیر و امید 94 

ل میلیون تن بود و برای  سا
بینی  پیش  می جاری 
به شود که این میزان 
میلیون  تن 117 
این  و  ر برسد  د
است  که حالی 
ل میزان بارش ها در  سا

ی  ها

کشاورزی  چاه  حلقه  هزار   1۲ و  یافته  کاهش  اخیر 
غیرمجاز نیز مسدود گردیده است و این یعنی با مدیریت 
صحیح، ضمن مصرف کمتر آب محصول بیشتری تولید 
شده که این اتفاق خوب ناشی از بهبود بهره وری در 

بخش کشاورزی است.
در بخش مربوط به وزارت صنعت، معدن و تجارت 
نیز گزارشی از میزان پیشرفت پروژه های مرتبط با این 
دستگاه اجرایی ارائه و اعلام شد که برنامه تعیین تکلیف 
7500 واحد تولیدی مشکل دار از روند و پیشرفت خوبی 
برخوردار است به گونه ای که 44 هزار و 149 واحد در 
سامانه وزارت صنعت، معدن و تجارت ثبت نام کرده اند و 
15 هزار و 939 واحد به بانکها معرفی و تا کنون 1081 

واحد مشکل دار نیز تسهیلات دریافت کرده اند.
بر اساس این گزارش، وزارت صنعت، معدن و تجارت 
برنامه تکمیل و راه اندازی 3۶ طرح مهم و ملی را در 
دست اقدام دارد و برای آن 13 هزار میلیارد تومان منابع 
اختصاص یافته است و پیش بینی می شود که با اجرای 
این برنامه، برای بیش از 13 هزار نفر به صورت مستقیم 

اشتغالزایی شود.
علاوه بر این در جلسه مدیران عامل بانکها با معاون 
اول رییس جمهور، اعلام شد در سال جاری 8 هزار و 
800 واحد کوچک و متوسط از بانکهای عامل، تسهیلات 

دریافت کرده اند.

رشد 25 درصدی معاملات مسکن
وزیر راه و شهرسازی نیز در گزارش مربوط به این 
وزارتخانه اعلام کرد که به تدریج شاهد خروج بخش 
مسکن از رکود هستیم و این وزارتخانه با جدیت، بهسازی 
حاشیه کلانشهرها و بافت های فرسوده و تکمیل و بهره 
برداری از بزرگراه ها را در دستور کار خود دارد. دکتر 

آخوندی افزود: میزان معاملات بخش مسکن در کشور، 
۲5 درصد نسبت به سال گذشته رشد داشته است و 
میزان تسهیلات دهی بانک مسکن برای بخش های 

فرسوده تا 80 درصد افزایش یافته است. 
در گزارش مربوط به عملکرد وزارت نفت، مهندس 
برای  وزارتخانه  این  های  پیگیری  از  گزارشی  زنگنه 
گذاری  سرمایه  با  پتروشیمی  مجتمع  اندازی 1۲  راه 
از پیشرفت  افزود: این طرح ها  ارائه کرد و  غیردولتی 
بهره  به  تا دهه فجر  و  برخوردار است  فیزیکی خوبی 

برداری خواهند رسید. 
وزیر نفت همچنین با اشاره به اینکه میزان تولید نفت 
در میادین مشترک غرب کارون از 7۶ هزار بشکه به 
۲00 هزار بشکه در روز یعنی در حدود سه برابر نسبت 
به سال 9۲ افزایش یافته است و در پارس جنوبی نیز با 
افزایش قابل قبولی مواجه بوده ایم به طوری که در سال 
9۲ میزان برداشت گاز از میدان مشترک پارس جنوبی 
۲40 میلیون متر مکعب بوده و با اقدامات انجام شده، هم 
اکنون به 3۶0 میلیون متر مکعب رسیده و تا پایان سال 
جاری در میزان برداشت گاز از پارس جنوبی به کشور 

قطر خواهیم رسید.
در ادامه این نشست دبیر ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی عملکرد وزارت نیرو را در اجرای پروژه های 
اولویت دار سال 95 بسیار خوب دانست و گفت: این 
با هدف گذاری های  توانسته است مطابق  وزارتخانه 
صورت گرفته پیش رود و تا کنون گزارش های منظمی 
از سوی این دستگاه اجرایی به دبیرخانه ستاد ارسال 

شده است.
گزارش عملکرد وزارتخانه های اموراقتصادی و دارایی 
و کشور، ارتباطات و فناوری اطلاعات، سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری، سازمان برنامه و 
بودجه، معاونت اجرایی رییس جمهور و دبیرخانه شورای 
عالی مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی و ویژه اقتصادی از 
دیگر موضوعاتی بود که در این جلسه به آن پرداخته شد 
و دبیر ستاد، عملکرد هر یک از این دستگاه های اجرایی 
را تشریح و میزان پیشرفت فیزیکی پروژه های مرتبط با 

آنها را اعلام کرد. 
نظام  اساس  بر  شد  مقرر  نشست  این  پایان  در 
های  توانمندی  توسعه  و  فناوری  پیوست  نامه 
مقاومتی،  اقتصاد  فرماندهی  ستاد  مصوب  داخلی 
ملی،  مهم  های  و طرح  المللی  بین  قراردادهای  در 
انتقال فناوری های جدید  با هدف  پیوست فناوری 
وجود داشته باشد و دستگاه های اجرایی نسبت به 

اجرای این برنامه مکلف شدند.

جهانگیری در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی:

 نگاه مدیران اجرایی هدایت کشور به سمت توسعه و پیشرفت است

رییس جمهوری با انتقاد از حاشیه هایی 
که برای برگزاری کنسرت ها بوجود آمده 
است، گفت: از نظر من هیچ وزیری نباید در 
برابر هیچ فشاری – که البته فشار زیاد است 

– کوتاه بیاید و عقب نشینی کند.
حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
روحانی روز دوشنبه در مراسم گرامیداشت 
روز پزشک که با حضور جامعه پزشکان در 
سالن همایش های ابوریحان دانشگاه شهید 
بهشتی برگزار شد، افزود: ما باید از اخلاق، 
فرهنگ و جامعه حراست کنیم. وی ادامه 
داد: یک جا به پزشک و یک جا به هنرمند 
بی احترامی می شود، یک جا که کنسرتی 
می خواهد برگزار شود، مجلس قانونگذاری 
ایجاد می شود. رییس قوه مجریه تصریح 
کرد: ما مجلس شورای اسلامی داریم، هر 
کسی صبح بلند شد و یک تریبونی یافت 
که نمی تواند قانونگذاری کند. وزیر ما هم 
نباید تبعیت کند و باید تابع قانون باشد. 
روحانی همچنین اظهار داشت: اگر قانونی 
می خواهد، وضع شود نمایندگان در مجلس 
شورای اسلامی تصویب می کنند و آن را 
شورای نگهبان تایید می کند و پس از آن 
ابلاغ و عملیاتی می شود اما قبل از سیر 
قانونی، بی قانونی خوب نیست. بی قانونی 
به نام دین و دلسوزی برای دین بدتر است، 
ما قانون و مقررات داریم و به آن افتخار می 
کنیم. وی با بیان این که این کشور، کشور 
قانون است، گفت: در کلمات امام خمینی 
)ره( نگاه کنید، دهها و صدها بار تاکید شده 
که حکومت اسلامی حکومت قانون است. 
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: اگر قانون 
قرار گیرد سنگ روی  احترامی  بی  مورد 
سنگ بند نمی شود. روحانی ادامه داد: باید 
به هنرمندان، پزشکان، اساتید دانشگاه و 
دیپلمات هایمان احترام بگذاریم، از هر جمله 
و کلامی در رسانه ها استفاده نکنیم. احترام و 
اخلاق به نفع ما و جامعه است. وی همچنین 
گفت: گاهی از برخی امور در جامعه بسیار 
متاسف می شوم، ما نقد غیرمنصفانه دولت 
را کم کم تحمل کردیم و به آن عادت می 
در  بد  حرف  روز  یک  هم  وقتی  و  کنیم 
رسانه های نوشته نمی شود، تعجب می 
کنیم. رییس شورای عالی انقلاب فرهنگی 
تصریح کرد: در جامعه بزرگ ما اگر احترام 
اقشاری که دارای احترام هستند، خدشه 
دار شد زندگی مردم خدشه دار می شود. 

مگر می شود در جامعه ای به دیپلمات های 
دلسوزی که 30 ماه شبانه روز برای کشور 
تلاش کردند، »آدم همینجور دهانش را باز 
کند و هر لفظ و لغتی به کار ببرد«، برای 
کسانی به کار می رود که می دانم چه شب 
هایی تا صبح بیدار بودند و چه فراز و نشیبی 
بود تا یک حرف بالا و پایین شود. روحانی 
یادآور شد: جامعه ای که قدردان آدم های 
مخلص، پاک، زحمت کش، بزرگان و عالمان 
خود نباشد آن جامعه دچار مشکل می شود. 
چرا کفران نعمت می کنیم؟ آیا از جامعه ای 
پزشکی، جامعه ای خدوم تر وجود دارد. در 
کنار تخت بیمار بودن کار آسانی نیست و 
پیچیدگی های بسیاری دارد. رییس شورای 
عالی انقلاب فرهنگی گفت: ما ایرانی هستیم 
و غیر از فرهنگ اسلام که فرهنگ ادب، 
اخلاق، مودت و اعتدال است دارای تمدنی 
بزرگ هستیم.  روحانی در بخش دیگری از 
سخنان خود به شرایط فضای مجازی اشاره 
و تاکید کرد فضای مجازی ضمن با همه 
خوبی هایی که دارد و دولت بیشترین تلاش 
را در این سه سال انجام داد تا این فضا با 
آرامش در اختیار مردم باشد و بتوانند برای 
ارتباطات، پیام رسانی، علم، دانش، اطلاعات 
برخی  کنند،  استفاده  جهان  به  اتصال  و 
روند  می  مجازی  فضای  در  که  هنگامی 
چه می شود، عبارت ها لحن ها، جملات، 
کلمات و واژه هایی فضای مجازی دیده می 

شود که آدم کمتر سراغ دارد.

برجام سلامت مردم را بهتر تضمین کرد
از  دیگر  بخش  در  جمهوری  رییس 
را کار  سخنان خود طرح تحول سلامت 

بزرگی توصیف کرد که از سال 93 شروع 
شد. روحانی افزود: این طرح دو سال ادامه 
یافت و اگر سختی هم باشد، ادامه خواهد 
یافت. وی با یادآوری این که سال گذشته 
سال سختی بود و افت شدید قیمت نفت 
باعث مشکلات مالی کشورهای بزرگ نفت 
خیز و منطقه شد، گفت: ایران سال گذشته 
تحریم هم بود و تا برجام اجرایی شود طول 

کشید و از آخر دی ماه اجرایی شد. 
رییس قوه مجریه تصریح کرد: قیمت 
نفت در شرایط تحریم به کمتر از 30 دلار 
کاهش یافت، کشورهای مختلف هم دچار 
مشکلات بسیار شدند که یا رشد اقتصادی 
آنها بسیار پایین آمد یا منفی شد اما ما در 
شرایط سخت توانستیم تورم را کاهش دهیم 
و رشد اقتصادی نیز منفی نشد. روحانی با 
رشد  امسال  اول  ماهه  سه  که  این  بیان 
اقتصادی کشور 4.4 درصد بود، خاطرنشان 
کرد: رشد صنعت 8.8 درصد است، حرکت 
خوبی شروع شده و پیش بینی ما تا پایان 
ضمن  وی  است.  درصد   5 رشد  امسال 
قدردانی از جامعه پزشکان، متخصصان و 
وزارتخانه ها گفت: این قشر به رغم سختی 
ها مسیر را ادامه دادند و طرح تحول سلامت 
اجرایی شد که کار بسیار بزرگی است. وی 
تصریح کرد: این طرح با پول و کار دولت 
پیش نمی رود بلکه همت، تلاش و فدارکاری 
کادر پزشکی و سلامت آن را جلو می برد. 
رییس جمهوری ادامه داد: همه باید دست به 
دست هم دهیم و ادامه اجرای طرح تحول 
سلامت را به عنوان یک عبادت بزرگ تلقی 
کنیم. روحانی گفت: با اجرای این طرح عزت 
بیمار تامین شده و این کار بسیار ارزشمند 

و بزرگ است چرا که رنج بیمار کم شد 
و عدالت در بخش بهداشت و سلامت در 
سراسر کشور بوجود آمد. وی تاکید کرد که 
بخش خصوصی بهداشت و سلامت باید 
تقویت شود. در مدت اجرای طرح تحول 
سلامت حدود 1۶ میلیون نفر از این طرح 
استفاده کردند. رییس جمهوری ادامه داد: 
شما پزشکان علاوه بر کار درمان سلامت و 
جامعه در علم و دانش گام بزرگی برداشته و 
جایگاه ایران را در دنیا ارتقا داده اید و موجب 
عزت ایران در سراسر جهان شدید. روحانی 
با یادآوری گزارش روز گذشته معاون علمی 
و فناوری رییس جمهوری در جلسه هیات 
دولت مبنی بر اینکه ایران در حوزه نوآوری 
۲8 پله پیشرفت کرده است، اظهار داشت 
این کار بسیار مهم و ارزشمند است و معنای 
آن این است که پیشرفت تنها در یک جهت 
نبوده است، لحن برخی دقیق نیست، می 
گویند این دولت فقط به فکر مذاکرات هسته 
ای بود. بله به فکر مذاکرات هسته ای هم 
بود و به آن افتخار می کند. وی خطاب به 
جامعه پزشکی تاکید کرد شما می توانید 
قضاوت کنید که پس از برجام آیا تجهیزات 
پزشکی یا دارو راحت تر به دست می آید یا 
سخت تر، آیا ارتباطات دارو سازهای ایرانی 
با بخش های داروسازی خارجی بهتر شده 

یا دشوارتر.

قطعنامه های سازمان ملل 
را نمی توان اینجا پاره کرد

رییس قوه مجریه تاکید کرد: حداقل 
نکته ای که می توان گفت این است که 
برجام سلامت مردم را بهتر تضمین کرد. 
علاوه بر این که در بخش های دیگر سبب 
عزت مردم شد. روحانی ادامه داد: قطعنامه 
های سازمان ملل را نمی توان اینجا پاره کرد، 
اگر می شد من هم آن را پاره می کردم. 
راه این بود که قطعنامه سازمان ملل باید در 
شورای امنیت با ابزار حقوقی لغو می شد. 
کاری که دولت انجام داد گام به گام راه 
را پیمود تا همه قطعنامه ها لغو شود. وی 
ادامه داد: در یک جلسه هفت قطعنامه فصل 
هفتم منشور سازمان ملل لغو می شود و این 
تیتر برای ایران »کشوری که صلح و امنیت 
جهانی را به خطر انداخته است« تبدیل به 
این می شود که »ایران کشوری است که 

کشورهای دیگر باید با او همراهی کنند«. 

هیچ وزیری نباید در برابر فشار کوتاه بیاید

انتقاد صریح روحانی از وزیر ارشاد

محمد  مهدی مظاهری

متین مسلم
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آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,908,000یک مثقال طلا

1,133,000یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

11,110,000سکه بهار آزاد ی

11,135,000سکه امامی

5,590,000نیم سکه

2,890,000ربع  سکه

1,820,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 36,800,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,600,000 پژو 

SLX 405 30,600,000 پژو 

ELX 39,700,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,000,000 تند ر 

LX 33,000,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,100,000 سمند LX سال

EF7 29,900,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131

 بازگشت آرامش به بازار ارز و ساماندهی بازار پولی کشور 
را می توان مهمترین دستاورد کلان دولت یازدهم ارزیابی 
کرد که در سه سال گذشته آثار خود را بر دیگر حوزه های 

اقتصادی گذاشته است. 
دولت یازدهم در شرایطی نهاد اجرایی کشور را در 
تابستان 139۲ تحویل گرفت که رشد شتابان تورم، 
رکود عمیق اقتصادی و بازار متلاطم دارایی ها دورنمای 
مبهمی را از آینده اقتصاد کلان ایران ترسیم می کرد. از 
سوی دیگر تحریم های بین المللی علیه بانک مرکزی و 
شبکه بانکی ایران شرایط بازار پولی و ارزی کشور را تحت 
تاثیر قرار داده بود که مردم نشانه بارز آن را در افزایش 
سه برابری قیمت دلار و سایر ارزها مشاهده می کردند. 
در شرایطی که صادرات نفتی ایران در تحریم بود، قطع 
ارتباط بانکی ایران با شبکه جهانی بر صادرات غیرنفتی و 
نیز تجارت خارجی ایران نیز تاثیر گذاشته بود و مانع از آن 
می شد که بازرگانان به راحتی در عرصه بین المللی به 
فعالیت بپردازند. در کنار این مشکلات، استقراض دولت 
پیشین از بانک مرکزی و منابع بانکی، استفاده بی رویه از 
دارایی های ارزی در سال های قبل، هدایت منابع بانکی 
به بخش هایی چون مسکن مهر و ورود بانک ها به عرصه 
بنگاه داری شرایط ناگواری را بر بازار پولی کشور تحمیل 
کرده بود.این مشکلات بانک ها را به سوی جذب سپرده 
های مردم با نرخ های بالا که گاهی تا 30 درصد می 
رسید، افزایش نرخ سود در بازار بین بانکی و نیز استقراض 
از بانک مرکزی سوق داده بود که نتیجه مستقیم آن 
به شکل بی انضباطی پولی در کشور و رشد پایه پولی 
و نقدینگی ظاهر شد.به همین منظور دولت یازدهم به 
موازات آغاز مذاکرات هسته ای برای رفع تحریم های 
بانکی، اصلاحات داخلی را نیز کلید زد و همانگونه که 
ایران، در  »حسن روحانی« رییس جمهوری اسلامی 
گزارش 100 روزه دولت اعلام کرد، مهار تورم را که به 
صورت افسار گسیخته به بالای 30 درصد رسیده بود، در 

دستور کار قرار داد.
* کنترل نقدینگی و نرخ نزولی تورم

ارتقای انضباط مالی و پولی، مدیریت مناسب نقدینگی، 
افزایش سهم پول درونزا از رشد نقدینگی و سالم سازی 
ترکیب رشد نقدینگی و هدایت منابع به سوی فعالیت 
های تولیدی محور سیاست های پولی دولت یازدهم 
بودند که در سه سال گذشته گام به گام به اجرا درآمد. 
در نتیجه این اقدام ها، نرخ تورم به طور قابل ملاحظه ای 
کاهش یافت و از 40.4 درصد در مهرماه 139۲ به 9.۲ 
درصد در پایان تیرماه امسال رسید. همچنین نرخ رشد 
اقتصادی که در سال 1391 به منفی 5.8 درصد رسیده 
بود در سه ماهه نخست امسال به رشد 4.4 درصدی 
دست یافت. دولت یازدهم در سه سال گذشته نشان 
داد با وجود تنگناهای مالی که به دلیل کاهش صادرات 
نفت ایران و نیز افت شدید قیمت نفت با آن روبرو بود، 
استفاده از منابع بانک مرکزی و رشد پایه پولی کشور را 
که سبب کاهش ارزش پول ملی می شود، خط قرمز 
خود قرار داد. در سایه سیاست های پولی دولت یازدهم، 
نرخ رشد نقدینگی که در آغاز دولت ۲5.9 درصد بود، در 
سال 1393 به ۲۲.3 درصد رسید. البته در سال 1394 
به دلیل تنگناهای مالی دولت که به دلیل افت شدید 
قیمت نفت در بازارهای جهانی، حجم نقدینگی در پایان 
آن سال با 30 درصد افزایش نسبت به پایان سال پیش از 
آن به 1017۲.9 هزار میلیارد ریال رسید که در مقایسه با 
رشد این متغیر در پایان سال 1393 )۲۲.3درصد(، 7.7 
واحد درصد افزایش نشان می داد. بر پایه اعلام مسئولان 
بانک مرکزی بدهی دولت به بانک مرکزی و خالص دارایی 
های خارجی بانک مرکزی بر افزایش پایه پولی در سال 
گذشته اثرگذار بود. »فرشاد حیدری« معاون نظارتی بانک 
مرکزی به تازگی، علت رشد نقدینگی را در افزایش نیاز 
واحدهای تولیدی به نقدینگی و سرمایه در گردش و 
مرتبط با جهش قیمت ارز در فاصله سال های 1390 تا 
139۲ دانسته است. به گفته وی، به دلیل همین افزایش 
نیاز واحدهای تولیدی، حجم نقدینگی در سال های اخیر 
رشد کرد و از ۶ بیلیارد ریال )۶00 هزار میلیارد تومان( 
به بیش از 10 بیلیارد ریال )یک بیلیارد تومان( رسید. وی 
اضافه کرد: بخش دیگری از نقدینگی به مطالبات معوق 
بانک ها یا دارایی هایی غیرنقدی منجمد آنها باز می گردد 
که سیال بودن خود را از دست داده است که در این زمینه 
می توان به اموال تملیکی بانک ها یعنی ساختمان های 
آنها اشاره کرد که شرایط بازار برای فروش آنها مهیا نشده 
است.به گزارش ایرنا، با این همه، اکبر کمیجانی قائم مقام 

بانک مرکزی درباره روند نقدینگی در سال جاری می 
گوید: نقدینگی در دو ماهه نخست امسال از رشدی ۲.1 
درصدی برخوردار شده است که در مقایسه با مدت مشابه 

سال قبل 0.۲ درصد کاهش نشان می دهد.
* مدیریت بازار ارز

مدیریت بازار ارز و استقرار ثبات در این بخش را می 
توان دستاورد دیگر دولت در سه سال گذشته ارزیابی 
کرد؛ در شرایطی که اقتصاد کشور در اواخر دولت دهم 
کاهش شدید ارزش پول ملی و افزایش سه برابری قیمت 
ارزها را پشت سر گذاشت، تغییر بازار ارز در طول عمر 
دولت یازدهم مقطعی و اندک بوده است. »ولی الله سیف« 
رییس کل بانک مرکزی در آغاز دولت یازدهم در توصیف 
شرایط بازار ارز گفته بود: در نیمه نخست سال 139۲ 
میزان همگرایی نرخ ارز در بازارهای رسمی و غیرررسمی 
در سطح نامناسبی قرار داشت، به طوری که شکاف نسبی 
نرخ دلار در این مدت نزدیک 89.۶ درصد بود. با این همه 
دولت تلاش کرد نه فقط نرخ های ارز به یکدیگر نزدیک 
شوند، بلکه دامنه نوسان نرخ نیز تا اندازه زیادی کاهش 
یافت. هرچند نمی توان از آثار مثبت مذاکرات هسته ای 
و توافق برجام بر ایجاد آرامش ارزی در بازار آزاد چشم 
پوشی کرد اما کاهش دوره انتظار برای تخصیص و تامین 
ارز و افزایش پوشش نیازهای ارزی در بازار بین بانکی، 
افزایش عرضه ارز صادرکنندگان غیرنفتی به بازار و ابلاغ 
مقررات عملیات صرافی ها و ممنوعیت معاملات فردایی 
در ساماندهی آن اثرگذار بود. همچنین ابلاغ دستورالعمل 
تسهیل و روان سازی عملیات بازار ارز، فراهم سازی امکان 
خرید و فروش ارز حاصل از صادرات کالا و خدمات از 
طریق صرافی های مجاز و بهره گیری مناسب از ذخایر 
ارزی آزاد شده بانک مرکزی پس از توافق ژنو از مهمترین 
اقدام هایی بود که بانک مرکزی برای ساماندهی به این 
بخش ترتیب داد. بانک مرکزی پس از موفقیت در بازار 
ارز و شفاف سازی عملیات ها در آن، در سال پایانی 
دولت یازدهم یکسان سازی نرخ ارز را دستور کار قرار 
داده و امیدوار است تا پایان سال آن را اجرا کند تا پرونده 
فساد و پیامدهای ناشی از ارز دونرخی بر اقتصاد کشور 
برای همیشه بسته شود. از این رو، دهم مردادماه بانک 
مرکزی مجوز ورود بانک ها به بازار آزاد ارز را صادر کرد 
تا از این طریق عملیات ارزی اشخاص حقیقی و حقوقی 
را به کانال بانکی هدایت کند و ریسک عملیاتی فعالان 
اقتصادی را کاهش دهد.  بر اساس این بخشنامه، بانک 
ها می توانند درآمدهای ارزی حاصل از صادرات غیرنفتی 
اشخاص حقیقی و حقوقی و ارز ورودی به کشور از طریق 
نمایندگی های دیپلماتیک مقیم ایران و سرمایه گذاران 
خارجی را به نرخ آزاد بخرند که با استقبال بانک ها و 
فعالان اقتصادی روبرو شد. در مجموع بررسی نرخ دلار 
در بازار آزاد در سه ماهه منتهی به خرداد 1395 نشان 
می دهد متوسط نرخ دلار نسبت به دوره مشابه پارسال 
نزدیک به 4.4 درصد افزایش یافته؛ در حالی که به اعتقاد 
قائم مقام بانک مرکزی شکاف نسبی بین نرخ رسمی دلار 
و بازار آزاد نزدیک به ۲.4 درصد کم شده است. مسئولان 
بانک مرکزی اذعان دارند که با توجه به اینکه شرکای 
خارجی میانگین نرخ تورم پنج درصدی را تجربه کرده اند 
و نیز نرخ تورم زیر 10 درصد در کشور، نرخ ارز در بازار آزاد 

متناسب با نرخ تورم پیش می رود.
* ساماندهی فعالیت موسسه های پولی 

ساماندهی موسسه های پولی و جلوگیری از فعالیت 
نهادهای غیرمجاز را می توان اهتمام دیگر بانک مرکزی 
در سه سال گذشته دانست که به انتظام بخشی بازار پولی 
کشور کمک کرد.  در سایه اجرای این سیاست، موسسه 
های مالی ملزم به اخذ مجوز از بانک مرکزی شدند و 
موسسه هایی چون ثامن الحجج یا میزان که نتوانستند 

استانداردهای مورد نیاز را رعایت کنند، منحل شدند.
همسو با اجرای این سیاست ها و به منظور ساماندهی 
صندوق های قرض الحسنه نیز بانک مرکزی به تازگی 
مقرر کرد: صندوق های قرض الحسنه همکار با سازمان 
اقتصاد اسلامی ایران از اول شهریورماه حداکثر به مدت 
یک سال، فقط در قالب قرض الحسنه در بازار پولی کشور 
مجاز به فعالیتند.این صندوق ها فقط در صورتی خواهند 

توانست به فعالیت خود در آینده ادامه دهند که بتوانند 
مجوزهای لازم را از بانک مرکزی بگیرند.

* کاهش نرخ سود بانکی
و  تسهیلات  سود  از  اعم  بانکی  سود  نرخ  کاهش 
سپرده های مشتریان به تناسب کاهش تورم از دیگر 
دستاوردهای دولت یازدهم به شمار می رود.در آخرین 
تصمیم شورای پول و اعتبار که اوایل تیرماه امسال مصوب 
شد، این شورا نرخ سود عقود مشارکتی و غیرمشارکتی 
را حداکثر 18 درصد و نرخ سود علی الحساب سپرده 
بانکی را حداکثر 15 درصد برای سپرده های یک ساله را 
تایید و تصویب کرد. در سال 139۲ نرخ سود سپرده های 
یکساله ۲0 درصد تعیین شده بود و رییس کل وقت بانک 
مرکزی اعتقاد داشت با توجه به نرخ تورم ۲9.8 درصدی 
در کشور، این نرخ بی معناست.کاهش نرخ سود بانکی 
در سایه تداوم روند کاهشی تورم و نیز مدیریت بازار بین 
بانکی از سوی بانک مرکزی به دست آمد؛ زیرا در شرایطی 
که در دولت پیش نرخ سود بازار بین بانکی به نزدیک 30 
درصد نیز رسیده بود، با اعمال سیاست های کنترلی بانک 
مرکزی و تعیین سقف استقراض برای بانک ها، این نرخ 
به 17.5 درصد کنونی رسید و سبب کاهش استقراض 
بانک ها از بانک مرکزی شد.اکنون مسئولان بانک مرکزی 
بر این باورند که با توجه به تک رقمی شدن نرخ تورم، 
سود 15 درصدی برای سپرده های یکساله زیاد است و 

احتمال کاهش آن در آینده وجود دارد.
* خروج از رکود

دولت یازدهم برای مهار نقدینگی و تورم، گام های 
نخست خود در زمینه اقتصاد کلان را در قالب های 
انقباضی برداشت اما در ادامه برای رشد اقتصادی و تسریع 
در خروج اقتصاد از رکود و با وجود کمبود شدید منابع 
داخلی، پرداخت تسهیلات به واحدهای تولیدی را در 
دستور کار قرار داد.اولویت بخشی به تامین سرمایه در 
گردش بنگاه های اقتصادی و ارتقای اثرگذاری تسهیلات 
بانکی در سال های اخیر مورد توجه قرار گرفت و بر این 
اساس، میزان تسهیلات پرداختی شبکه بانکی در سال 
1393 در مجموع 34۲ هزار میلیارد تومان رسید که 
۶0.7 درصد آن را سرمایه در گردش تشکیل می داد.

اجرای سیاست تامین مالی واحدهای تولیدی کوچک 
و متوسط از آغاز سال 1394 و همسو با سیاست های 
ابلاغی اقتصاد مقاومتی در دستور کار بانک مرکزی قرار 
گرفته و بر اساس آن شبکه بانکی متعهد شده است 
دستکم 10 درصد تسهیلات خود را به بنگاه های کوچک 
و متوسط که کالاهای آنها بازار فروش دارد، اختصاص 
دهد. از این رو در چهار ماهه نخست امسال 1۲95.1 
هزار میلیارد ریال تسهیلات به بخش های اقتصادی 
پرداخت شد که در مقایسه با دوره مشابه پارسال 37.8 
درصد رشد را ثبت کرد.در مدت یاد شده سهم تسهیلات 
پرداختی به همه بخش های اقتصادی در قالب سرمایه 
در گردش 878.1 هزار میلیارد ریال معادل ۶7.8 درصد 
کل تسهیلات پرداختی بود که رشد 4۲.۶ در صدی را 
نشان می دهد. در این دوره از 375.8 هزارمیلیارد ریال 
تسهیلات پرداختی در بخش صنعت و معدن معادل 
88.1 درصد آن )مبلغ 331.۲ هزار میلیارد ریال( در 
تامین سرمایه در گردش پرداخت شده که بیانگر توجه و 
اولویت دهی به تامین منابع برای این بخش توسط بانک 

هاست.
* صدور کارت های اعتباری 

نیازهای مالی خرد مالی شهروندان در کنار  تامین 
تحرک بخشی به اقتصاد و خروج از رکود، سیاست گذاران 
بانک مرکزی را بر آن داشت که مدل داخلی کارت های 
اعتباری که در نظام های پولی دنیا از جایگاه ویژه ای 
برخوردار است، طراحی کنند. از این رو به تازگی بخشنامه 
صدور کارت های اعتباری به شبکه بانکی ابلاغ شده است 
که بر اساس آن بانک ها تا پایان شهریور موظف شده اند با 
اعتبارسنجی و بررسی توان پرداخت متقاضیان یک کارت 
اعتباری برای آنها صادر کنند. این کارت ها در سه سطح 
برنزی )تا سقف یکصد میلیون ریال(، نقره ای )تا سقف 
سیصد میلیون ریال( طلایی )تا سقف پانصد میلیون ریال( 
و برحسب توان بازپرداخت اقساط متقاضیان صادر می 

شود و علاوه بر امکان خرید کالا، امکان خرید و تامین 
انواع خدمات را برای مردم فراهم خواهد کرد.نحوه استفاده 
اعتباری به این صورت خواهد بود که  از کارت های 
شهروندان در طول ماه نسبت به خرید کالا و خدمات 
مورد نیاز خود اقدام می کنند و چنانچه قادر به پرداخت 
بدهی خود در پایان ماه نباشند، مانده بدهی آنان به مدت 
1۲ تا 3۶ ماه تقسیط می شود.کارت های اعتباری که 
به تدریج جایگزین تسهیلات خرد مانند تسهیلات خرید 
خودرو، کالای مصرفی با دوام، جعاله می شود، در قالب 
عقد مرابحه بوده و نرخ سود آن بر پایه نرخ سود مصوب 

شورای پول و اعتبار خواهد بود.
* پرهیز از بنگاه داری بانک ها 

رشد جهشی قیمت مسکن و مستغلات که از نیمه 
دهه 80 خورشیدی آغاز شد، بانک ها را به ورود به این 
عرصه تشویق کرد؛ در این میان فقدان نظارت کافی بر 
عملکرد بانک ها در این زمینه موجب شد تا بخشی از 
منابع بانکی به این شیوه سرمایه گذاری شود. با این حال، 
ورود بازار مسکن به شرایط رکودی، انجماد دارایی بانک ها 
را موجب شد به نحوی که اکنون یکی از مشکلات نظام 
بانکی، ناتوانی آنها در تبدیل دارایی های ملکی به نقدینگی 
است که در نهایت به ناتوانی آنها در پرداخت تسهیلات به 
متقاضیان دامن زده است.معاون نظارتی بانک مرکزی در 
این باره معتقد است، در حالی که طبق قوانین بانک ها 
تنها می توانند حداکثر معادل 40 درصد از سرمایه خود 
را صرف بنگاهداری و سرمایه گذاری کنند، این عدد در 
برخی بانک ها به بالاتر از حد مجاز و حتی تا ۶0 یا 70 
درصد سرمایه رسیده است که قانونی نیست.به دلیل این 
تخلفات، دولت در قالب قانون »رفع موانع تولید رقابت 
پذیر و ارتقای نظام مالی کشور« به بانک ها حداکثر سه 
سال فرصت داده است تا حجم سرمایه گذاری های خود 
را به میزان مجاز برسانند. از آنجا که این قانون اردیبهشت 
ماه پارسال ابلاغ شد و نیز با توجه به بخشنامه بانک 
مرکزی، هر سال بانک ها موظفند 33 درصد از اموال 
خارج از حد استاندارد خود را بفروشند.لازم به ذکر است 
که بانک ها می توانند در زنجیره ارزش خود فعالیت هایی 
در حوزه کارگزاری، صرافی و فناوری اطلاعات انجام دهند 
و در این حوزه اقدام به تاسیس شرکت کنند اما به غیر از 
این موارد هرگونه فعالیت از جمله ساخت و ساز خارج از 
سقف تعیین شده تخطی از قانون قلمداد می شود و پس 
از اتمام مهلت تعیین شده بانک مرکزی می تواند نسبت 

به اعمال جرایم اقدام کند.
* تلاش برای تسویه بدهی های دولت به نظام 

بانکی و پیمانکاران 
بانکی که به گفته  پرداخت بدهی دولت به شبکه 
محمدباقر نوبخت رییس سازمان برنامه و بودجه کشور، 
430 هزار میلیارد ریال می شود، در دستور کار دولتمردان 
قرار گرفته که از طریق تسعیر ارز و نیز انتشار اوراق بدهی 
در قالب لایحه اصلاح قانون بودجه سال 1395 کل کشور 
در دست پیگیری است. از میان 430 هزار میلیارد ریال 
بدهی دولت به شبکه بانکی، 380 هزار میلیارد ریال سهم 
بدهی انباشته شده تا قبل از دولت یازدهم است.در تبصره 
35 لایحه اصلاح قانون بودجه 1395 به دولت اجازه 
داده می شود حداکثر به میزان 450 هزار میلیارد ریال 
مطالبات بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران از بانک ها 
را برای تسویه مطالبات بانک ها از دولت و افزایش سرمایه 
دولت در بانک های دولتی صرف کند به نحوی که اجرای 
آن منجر به افزایش پایه پولی نشود. همچنین در تبصره 
3۶ این لایحه به دولت اجازه می شود تا معادل 400 هزار 
میلیارد ریال از بدهی های خود به بانک ها و پیمانکاران 
را اوراق مالی اسلامی منتشر و از طریق واگذاری آن به 
طلبکاران مزبور تمام و یا بخشی از بدهی های خود را 
تسویه کند. در صورت موافقت مجلس با لایحه دولت، 
بخشی از مطالبات بانکی پرداخت و افزایش سرمایه بانک 
های دولتی محقق می شود که می تواند زمینه را برای 
گشایش بیشتر در اقتصاد کشور و توان وام دهی بانک 

ها فراهم کند.
** دستاوردهای بانکی برجام

با لغو شدن تحریم ها، علاوه بر متصل شدن دوباره 1۲ 

بانک شامل بانک مرکزی، تجارت، رفاه کارگران، توسعه 
صادرات، سپه، پست بانک، صنعت و معدن، ایران و اروپا، 
توسعه تعاون، سینا، ملت و ملی به سوئیفت، نقل و انتقال 
منابع بین اشخاص حقیقی، حقوقی خارجی و ایرانی مجاز 
شد و مشارکت و روابط کارگزاری بانکی مشترک بانک 
های ایرانی و خارجی گسترش یافت. همچنین در سایه 
برجام، فعالیت های متعارف بانکی همچون گشایش اعتبار 
اسنادی و صدور ضمانت نامه بانکی که از اقدامات کلیدی 
برای امور تجاری به شمار می رود، نیز امکانپذیر شد. البته 
کاهش هزینه عملیات ارزی و به تبع آن کاهش هزینه 
کالاهای وارداتی، افتتاح شعب بانکی، شرکت های تابعه یا 
دفاتر نمایندگی بانک های ایرانی در خارج از کشور امکان، 
تاسیس بانک های خارجی در منطقه اصلی و مناطق آزاد 
ایران نیز از دیگر موارد است. ارائه خدمات پیام رسانی مالی 
به اشخاص حقیقی و حقوقی از جمله سوئیفت و انجام 
همه خدمات مرتبط امور مالی و بانکی برای نظام بانکی 
ایران مهیا شد. در حال حاضر بانک های کوچک و متوسط 
روابط کارگزاری خود را با ایران آغاز کرده اند و انتظار می 
رود که با الزام بانک های ایرانی برای رعایت استانداردهای 
بین المللی، زمینه برای ارتباط با بانک های بزرگ جهان 
فراهم شود. در این راستا، بانک مرکزی، شبکه بانکی را 
 )IFRS( ملزم به اجرای استانداردهای جدید گزارشگری
و شفاف سازی عملکرد خود نموده است تا از این رهگذر، 
بانک های جهانی برای ارتباطات کارگزاری با ایران ترغیب 
شوند زیرا همانگونه که معاون نظارتی بانک مرکزی می 
گوید، یکی از الزامات مهم در برقراری روابط بانکی بین 
المللی اجرای قانون پولشویی است. بر همین مبنا بانک 
مرکزی و سازمان حسابرسی بر سر تدوین صورت های 
مالی بانک ها و چگونگی ارایه گزارش حسابرس مستقل 
و بازرس قانونی توافق کردند. همچنین پس از تصویب 
قانون مبارزه با تامین مالی تروریسم در مجلس شورای 
اسلامی، تیر ماه امسال، نام ایران از فهرست کشورهای 
اقدام متقابل گروه ویژه اقدام مالی حذف کرد که با آن گام 
مهمی در تسهیل روابط بانکی با ایران برداشته می شود. 
اگر چه نام ایران همچنان در فهرست کشورهایی قرار دارد 
که لازم است در خصوص آن، تدابیر احتیاطی لازم به 
عمل آید اما با حذف اتخاذ اقدامات متقابل علیه نظام مالی 
ایران از سوی دیگر کشورها، مانع تجاری و بانکی دیگری 
از پیش پای کشورهایی که قصد دارند معاملات خود را با 
ایران از سر گیرند، برداشته شد.در این رابطه رییس کل 
بانک مرکزی اطمینان داده است که اطلاعات مشتریان 
و حساب های بانکی را در اختیار FATF قرار نمی دهد، 
مذاکرات ما با گروه ویژه اقدام مالی در زمینه مبارزه با 
پولشویی و تأمین مالی تروریسم است ضمن آنکه مصادیق 

تروریسم را نیز خود ایران تعیین می کند.
* تداوم انضباط پولی در سال پایانی دولت 

اکنون و در سال پایانی دولت یازدهم، بانک مرکزی 
ضمن تشدید رعایت انضباط پولی و مالی به منظور غلبه 
بر موانع ساختاری کاهش تورم، اصلاح بازار ارز و بازگشت 
به نظام نرخ ارز واحد، تعدیل نسبت سپرده های قانونی در 
چارچوب اهداف رشد نقدینگی و تورم و پیگیری پرداخت 
بدهی های دولت به پیمانکاران، بانک ها و بانک مرکزی را 
در دستور کار قرار داده است. در کنار پروژه یکسان سازی 
نرخ ارز، اصلاح نظام بانکی کشور، شفاف سازی ترازنامه 
بانک ها و ارتقای آنها به سطح استانداردهای بین المللی، 
بهبود نسبت کفایت سرمایه بانک ها، استمرار ساماندهی 
موسسات اعتباری غیرمجاز، افزایش پوشش آماری در 
بازار پول و همکاری در طراحی و اجرای سازوکار نظام 
حاکمیت شرکتی در شبکه بانکی از مهمترین برنامه 
هایی است که نظام پولی کشور دنبال می کند.بانک 
مرکزی برای امسال 10 برنامه عملیاتی طراحی کرده 
بانکی، تجهیز و  بین  بازار  فعالانه  است که مدیریت 
تخصیص منابع شبکه بانکی، دسته بندی بانک ها، انتظام 
بخشی بازار پول با ساماندهی موسسات غیر مجاز، افزایش 
سرمایه بانک ها، حل و فصل مطالبات غیرجاری بانک ها 
و تقویت نظارت بر فعالیت بانک ها از محورهای آن است.

در کنار آن اصلاح نظام بانکی و ارتقای کارایی آن نیز در 
دستور کار بانک مرکزی است که گام نخست آن در قالب 
برنامه اصلاح نظام بانکی و مالی کشور از تیر ماه امسال 
آغاز شده است.همچنین دو لایحه بانکداری ایران و بانک 
مرکزی نیز از سوی بانک مرکزی و وزارت امور اقتصادی 
تهیه و برای تصویب به هیات دولت ارسال شده است 
تا در صورت تصویب نهایی در مجلس شورای اسلامی 

قوانین بانکی ایران به روز شود.

کارنامه سه ساله دولت یازدهم؛ 

ساماندهی بازار پولی و کاهش نوسان ارزی 
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 وقتی یک داور قربانی شد اما تمام تلخی ها را شیرین کرد

از مقصری که طلایی المپیک شد تا مدیرانی 
که حالا حامی فغانی و شریک افتخارش هستند

مدیران فوتبال ایران اکنون در شرایطی حامی داور بین المللی کشورمان و شریک افتخار 
او شده اند که در یک ماجرای جنجالی، تمام تقصیرها را به گردن او انداختند.

گس بود؛ تلخ بود؛ اتفاقاتی که خیانت بود؛ خیانتی که جنجال بود؛ جنجالی که مقصران 
زیادی داشت؛ مقصرانی از جنس مدیران فوتبال ایران، اما مقصر تلخی ها، گس شدن دهان، 
خیانت و جنجال یک داور بود. نه به عقیده ما، بلکه به عقیده کسانی که مقصر بودند و یک 

نفر دیگر را قربانی کردند.
دیدار تراکتورسازی تبریز - نفت تهران از هفته سی ام لیگ برتر چهاردهم بود. ۲5 
اردیبهشت ماه 94 و دیداری که هر دو تیم در آن شانس قهرمانی داشتند، اما در صورت 
تساوی آنها و پیروزی سپاهان، قهرمان لیگ در اصفهان جام را بالای سر می برد، اتفاقی که 
بعید بود رخ دهد، اما همه چیز دست به دست هم داد تا اتفاق بعید، رخ دهد. پشت پرده 
این ماجرا و اینکه پس از به تساوی کشیده شدن بازی تراکتورسازی و نفت )در حالی که 
تراکتورسازی 3 بر یک از میهمان خود پیش بود( به چه شکل اعلام شد که بازی سپاهان با 
تساوی به پایان رسیده، اینکه گوینده ورزشگاه چگونه از هواداران خواست که خود را آماده 
جشن قهرمانی کنند و... طولانی است. بارها نیز این ماجراها واکاوی شده است، اما امروز 

بحث چیز دیگری است. ماجرای بعد از این پشت پرده ها و مشخص شدن تمام اتفاقات!
پس از پایان این بازی، تراکتورسازان و به دنبال آن هواداران این تیم فدراسیون فوتبال 
و پشت پرده اصفهانی ها را به قهرمانی سپاهان ارتباط دادند. اینکه مدیران اصفهانی 
فدراسیون فوتبال و مهدی تاج که رئیس وقت سازمان لیگ بود، شرایط را طوری رقم 
زده که تراکتورسازی قهرمان نشود و سپاهان جام را بالای سر ببرد، ادعایی که شاید کمی 
هم غیرمنصفانه بود و نباید در فوتبال نگاه قومیتی باشد، اما به هر حال این مسائل وجود 
داشت. این مسائل ادامه دار بود و باعث شد هواداران تراکتورسازی در برخی بازی های 
خانگی خود در لیگ پانزدهم هم علیه رئیس سازمان لیگ شعار بدهند. علی کفاشیان هم 
برای بررسی این مسائل راهی تبریز شد، اما قرار نبود چیزی تغییر کند. قرار نبود قهرمانی 
به تراکتورسازی برگردد، اما برای آرام کردن مردم تبریز نیاز به یک مرهم بود، نیاز به پیدا 

کردن یک مقصر بود، مقصری که تمام تلخی ها و جنجال ها را به گردن او انداخت.
مهدی تاج، رئیس وقت سازمان لیگ و رئیس فعلی فدراسیون فوتبال به فاصله شش 
روز پس از مسابقه به عنوان یکی از متهمان این ماجرا در حاشیه مراسم سالگرد درگذشت 
ناصر حجازی در این خصوص گفت: »همانطور که همه در جریان هستند، مشکلی اصلی 
به داوری مربوط می شد. با این حال بحث داوری و دو دقیقه پایانی هنوز ماجرایش باز است 
و در حال بررسی هستیم«. از همان موقع سعی شد علیرضا فغانی که داور آن مسابقه بود 
با سابقه قضاوت در فینال جام ملت های آسیا متهم جلوه داده شود. نه متهم بخشی از این 

ماجرا، بلکه متهم تمام اتفاقات.
وزارت  به  فوتبال  فدراسیون  سوی  از  گزارشی  نیز   94 خردادماه   ۲0 نهایت  در 
ورزش وجوانان ارسال شد تا متهمان دیدار تراکتورسازی و نفت تهران به این شکل محکوم 

شوند. نامه ای که در 9 بند به وزارت ورزش ارسال شد:
1- برکناری رئیس دپارتمان داوری فدراسیون فوتبال

۲- محرومیت داور بازی تا اطلاع ثانوی
3- محرومیت ناظر سازمان لیگ تا اطلاع ثانوی

4- تذکر کتبی و توبیخ با درج پرونده برای مسئول برگزاری مسابقه
5- تذکر کتبی و توبیخ کتبی مسئول روابط عمومی سازمان لیگ

۶- محرومیت گوینده ورزشگاه یادگار امام )ره( تبریز تا اطلاع ثانوی
7- تذکر کتبی و توبیخ با درج پرونده برای هیئت فوتبال استان آذربایجان شرقی به دلیل 
بروز مشکلات در زمان برگزاری مسابقه، خرابی اسکوبورد ورزشگاه، عدم نظارت مناسب بر 

گوینده ورزشگاه، اطلاع رسانی نادرست درخصوص نتیجه بازی همزمان
8- به مسئولان تراکتورسازی توصیه کرده اند نسبت به محرومیت و جریمه برای مدیر 
رسانه ای باشگاه تراکتورسازی، کمک مربی و بررسی همه جانبه در خصوص عملکرد 

مدیریتی تیم تراکتورسازی اقدام کنند.
9- تشکر از مدیریت بحران توسط نیروی انتظامی مستقر در ورزشگاه.

نامه ای که از سوی فدراسیون فوتبال ارسال شد، بیشتر از یک نامه برای بررسی دقیق 
این پرونده، محاکمه ای یک طرفه برای مقصر جلوه دادن برخی افراد بود، افرادی که شاید 
مقصرترین آنها نیز علیرضا فغانی بود! باتوجه به هجمه ای که پیش از این رأی توسط 
مدیران فوتبال ایران به راه افتاد، مشخص بود که قرار است فغانی قربانی این ماجرا شود، 
داوری که فینال جام ملت های آسیا را سوت زد و این بار قربانی شد تا بلکه مدیران 

فدراسیون قربانی نشوند.
مقصر جلوه داده شدن فغانی البته واکنش هایی هم به دنبال داشت. داورهای فوتبال 
ایران به حمایت از همکار خود پرداختند و در بیانیه ای نوشتند: »بازیکن میلیاردی عصبی 
می شود و از زمین اخراج می شود، مقصر داور است؛ دو بازیکن در فصل بعد قصد پیوستن 
به سپاهان را دارند، مقصر فغانی است؛ پسر تونی حواسش نیست، مقصر فغانی است؛ تونی 
تعویض دفاعی می کند، مقصر فغانی است؛ اسکوربورد خراب است، مقصر فغانی است؛ 
مخابرات تعطیل است، مقصر فغانی است؛ تماشاچی جنجال می کند، مقصر فغانی است؛ 
رؤسای محترم برای حفظ صندلی ریاست یک فصل کامل تلاش می کنند و سایر آقایان 
به جای ایشان چیدمان داوری می کنند، مقصر فغانی است؛ دپارتمان و کمیته برای ماندن 
تلاش می کنند، مقصر فغانی است؛ اما مقصر جامعه داوری است که هنوز ساکت است؛ 
جامعه ای که منتظر است تا فغانی ذبح شود تا شاید فصل آینده نفت و تراکتورسازی نصیب 
من شود. مقصر این جامعه است و پیشرفت با این روش. شاید امروز فغانی نباشد، فردا من 
باشم«. پس از آن هم طبق رأی کمیته انضباطی علیرضا فغانی سه جلسه از داوری محروم 
شد تا به نوعی تمام کاسه کوزه ها سر او شکسته شود. پس از آن هم نه مدیری استعفا کرد 

و نه تقصیرها را گردن گرفت، چراکه یک نفر قربانی بود.
فغانی محروم شد، او را مقصر جلوه دادند، اما این داور بدون توجه به این مسائل تلاش 
خود را در عرصه های بین المللی کرد. داور بین المللی فوتبال کشورمان پس از تمام این 
جنجال ها بازهم مورد حمایت فیفا و AFC بود تا جایی که بازهم به او قضاوت در فینال را 
دادند. فینال جام باشگاه های جهان در سال ۲015 که یک طرف آن بارسلونا بود و فینال 
مسابقات فوتبال بازی های المپیک ۲01۶ ریو بین برزیل و آلمان که پس از فینال جام 

جهانی یکی از معتبرترین مسابقات نهایی فوتبال محسوب می شود.
حالا فغانی افتخارآفرینی کرده؛ مدال طلای المپیک را در امر قضاوت گرفته و به موفقیتی 
بزرگ رسیده است. داور بین المللی فوتبال کشورمان که در جام جهانی ۲014 برزیل هم 
حضور داشت، این بار هدف خود را حضور بسیار خوب در جام جهانی ۲018 روسیه اعلام 
کرده و حتی به حضور در فینال هم فکر می کند. حالا مقصر تمام اتفاقات تبریز در المپیک 
طلایی شده است و مدیرانی که او را مقصر جلوه داده بودند و پشت این داور خود را قایم 
کردند، خود را شریک این افتخار می دانند. آنها حالا که موفقیتی حاصل شده، حامی فغانی 
شده اند، حالا که فغانی تمام آن مزه های گس و تلخ را تبدیل به شیرینی کرده است. شاید 
داوری که حالا با کمک رضا سخندان و محمدرضا منصوری طلایی المپیک شده، با قربانی 

شدن در داخل کشور عزمش قوی تر شد تا این افتخار را کسب کند.

ناظم الشریعه: 

متاسفانه در دیدار برابر تایلند برخی از 
بازیکنانمان مصدوم شدند

سرمربی تیم ملی فوتسال گفت: بازی مقابل تایلند دیدار سختی بود و بازیکنان نیاز 
داشتند تا در شرایط سخت مسابقه قرار بگیرند.

 محمد ناظم الشریعه سرمربی تیم ملی فوتسال درباره شکست برابر تایلند گفت: هر بازی 
برای ما حکم دیدار تدارکاتی دارد. ما تاکنون دیدار تدارکاتی و دوستانه نداشتیم تا بازیکنان 
خود را به صورت جدی محک بزنیم. ضمن اینکه ملی پوشان باید در شرایط مسابقه پرفشار 
قرار بگیرند تا بدانند در شرایط دشوار چه عملکردی از خود به جای بگذارند.وی در ادامه 
بیان کرد: عدم برگزاری دیدار تدارکاتی کار را برای ما سخت کرد. تعدادی از مهره های 
خود را به دلیل مصدومیت همراه تیم در تایلند نداشتیم و این موضوع باعث شد تا سیستم 
بازی خود را  در این تورنمنت تغییر دهیم.وی در ادامه گفت: حدود 8 هزار تماشاچی در 
سالن، تیم ملی فوتسال تایلند را تشویق می کردند و شرایط سالن مسابقه بسیار سنگین 
بود. علیرغم اینکه دوست ندارم درباره داوری صحبت کنم، اما داوری این بازی اصلا خوب 
نبود. بازیکنان ما در این مسابقات مصدوم شدند، دو کارته شدند و داور سوت هایی را به 
ضرر ما زد.سرمربی تیم ملی فوتسال در پایان گفت: حضور در این تورنمنت، بیشتر جنبه 
بازی تدارکاتی برای ما داشت و مهمترین هدف ما این است که بازیکنان را به اوج آمادگی 
و هماهنگی برسانیم. بازی برابر ژاپن همانند دیدار مقابل تیم های قزاقستان و تایلند است 
و ما هدفمان این است که برنامه ریزی دقیق خود را برای حضوری پر قدرت در رقابت های 
جام جهانی کلمبیا به مرحله اجرا برسانیم. ژاپن به دلیل اینکه در کلمبیا حضور ندارد، صرفا 
جهت آماده سازی تیمش برای دیدارهای پیش رو در این تورنمنت شرکت کرده است. اما 
شرایط ما با هر سه تیم فرق می کند چرا که بازی به بازی با هدفی خاص پیش می رویم.

اعتماد بنا به پیرمردها جواب نداد؛

تصمیمی که آقای خاص را ضربه کرد

محمد بنا با وجود حمایت وزیر ورزش درست مثل علی پروین، جایی 
شکست خورد که تیم پیر شده »لندن« را به میدان » ریو« برد و به 

جای خندیدن به گریه افتاد.
محمود گودرزی در چند نوبت به اردوی کشتی فرنگی سرکشی 
کرد و حتی این گوش شکسته با فرنگی کاران تمرین کرد در واقع 
بعد از نامه سرگشاده رسول خادم به حسن روحانی، گودرزی نه تنها 
به کشتی آزاد سر نزد بلکه  نوعی بی تفاوتی نسبت به این رئیس 

فدراسیون نشان داد.
قاعدتا برای رسول خادم که برخلاف امیر رضایشان درست سر جای 
خودش نشسته و مدیریت می کند، سخت بود که رئیس فدراسیونی 

باشد که مربی کشتی فرنگی اش با وزیر نرمش صبحگاهی انجام 
می دهد.

رسول اما مثل دوران کشتی گیری خود عمل کرد، باهوش و مردانه، 
او با وجود برخی دلخوری ها تقریبا همه درخواست های بنا را انجام 
داد و هیچ چیز برای فرنگی کم و کسری نگذاشت او طوری مدیریت 
می کرد که انگار در حال کشتی با خادراتسوف روس است و یا کوین 

جکسون آمریکایی مرد و مردانه.
بنا مثل پروین!

گریه های بنا خیلی ها را اذیت کرد، بنا حتما یکی از خوش  غیرت 
های کشتی است، آقای خاص مردی از جنس غیرت. با این وجود او 

اشتباهاتی داشت، با وجود آنکه آقای خاص از حمایت مردم و وزیر 
به صورت خاص برخوردار بود، مرتکب اشتباهاتی شد که رقبا را به 
او مسلط کرد و از آنها فن کمر خورد. بنای کشتی فرنگی، »بنای« 
کشتی فرنگی را روی نامدارها بنا کرد، آنها که شاید سیر شده بودند و 
شاید خسته شده بودند و شاید اسیر دیالکتیک و جبر زمان آثار پیری 
روی صورت می دیدند. سنگ بنا آنجا غلط شد که بنا همان تیم لندن 
را به ریو برد! این طراحی غلط بود، آنها که در لندن رستم دستان 
بودند، در ریو برخی از آنها رخت پیشکسوت بر تن کرده بودند، اما بنا 
همان کرد که خیلی از ممتازها و استادها و افتخار آفرینان می کنند. او 
روی دیوار قهرمانان قدیمی یادگاری نوشت، مثل پروین که روی دیوار 
استیلی و رهبری فر و انصاریان و ناصر ابراهیمی و ... یادگاری نوشت تا 
مردی که در تهران به خاطرش ترافیک راه می افتاد را برخی با پوست 

پرتغال بزنند.
جایی برای پیرمرد ها نیست

به سن و سال فرنگی کارها نگاه کنید: امید نوروزی 31 سال، 
بشیر باباجان زاده ۲7 سال، حبیب اخلاقی 31 سال، حمید سوریان 
31 سال، سعید عبدولی ۲7 سال، قاسم رضایی 31 سال. میانگین: 

۲9.۶۶۶ یعنی تقریبا سی سال!
حال ببینید رسول چگونه ریو را مثل قدیم ها بزکش و مال خود 
کرد: حسن رحیمی ۲7 سال، حسن یزدانی ۲۲ سال، رضا یزدانی 3۲ 
سال، کمیل قاسمی ۲9 سال، میثم نصیری ۲7 سال، علیرضا کریمی 

۲۲ سال. میانگین: ۲۶.5
رسول خادم در واقع پنجاه درصد کشتی گیرانش را در فاصله لندن 
تا ریو عوض کرد و اجازه داد گرسنه ترها » از منظر افتخار« و جوان تر 
ها وارد گود شوند. نکته اینجاست که در میان همه اینها حسن یزدانی 
که از همه کوچکتر بود طلا گرفت و سوریان » اسطوره فرنگی ایران« 

که از همه غول تر بود بدترین شکست را دریافت کرد.

سنگ محک بنا به جای ترازوی انتخابی
در واقع بنا، سنگ بنا را اشتباه گذاشت آنجا که از خودش دور شد 
و دیگر بنا نبود، او فقط مهندس تغذیه شد و ورزش. بنا حتی جلوی 
کشتی های انتخابی را هم گرفت، خودش شد ترازو، شد میزان، شد 
باسکول! خودش تشخیص می داد با متر خودش انتخاب می کرد که 
چه کسی به ریو برود، در حالیکه برای این کار انتخابی وجود دارد که 
ترازویی بسیار دقیق تر از ترازوی چشم بنا و بنا ها است و عدد مشخص 

دارد، علم دارد، مقیاس و متر تابلوی نتایج را دارد.
بنا تیمی پیر را به ریو برد اما رسول تیمش جوان تر و جسورتر بود، 
جالب اینجاست که نمایش حسن یزدانی بهترین نمایش ریو بود و اتفاقا 

او جوان ترین فرد اردو هم بود.
اشتباه وزیر ورزش

بنا اما اشتباهی نوشته بود، راه را اشتباه رفته بود. شاید گریه های 
مردانه بنا هم به همین دلیل بود. شاید او بدل خورده بود، مهندسی 
کشتی اش اشتباه بود و این را با آخرین شکست فرنگی کاران فهمید، 
شاید هم زودتر همان موقع که سوریان  این نخبه کشتی فرنگی جهان- 
زیر دست آن ژاپنی لعنتی در حال خفه شدن بود و زیر دست قزاق 
تحقیر شد. بنا سنگ بنا را اشتباه ریخته بود، او به جوان ترها اجازه 
جنگیدن نداده بود و فراموش کرده بود که » جایی برای پیرمردها 
نیست«. حالا شاید وزیر ورزش هم به خود بیاید بهتر متوجه شود 
که حمایت زیاد، عزیز کرده های کشتی ایران، امثال بنا و سوریان  که 
هیبت بزرگی داشتند را هم می تواند دچار اشتباه کند، شاید اگر عنان 
کار در دست رسول خادم به عنوان رئیس متخصص فدراسیون بود، 
خود بنا به جای گریه، خنده های دندان نما می کرد و سوریان به عنوان 
نماد، با کت و شلوار شیک، مثل افسانه ها، بیننده کشتی ها در ریو بود 
و همه کشتی گیرهای فرنگی جهان دنبال سلفی گرفتن با او بودند نه 

ضربه فنی کردنش!

بررسی عملکرد 6۳ ورزشکار ایران در المپیک ریو
کاروان ورزش ایران در شرایطی با قرار گرفتن در 
جایگاه بیست و پنجمی به کار خود در المپیک ریو 
پایان داد که برخی ورزشکاران نتوانستند انتظارات را 

برآورده کنند و معادلات مسئولان را بهم زدند.
درحالی  المپیک  بازیهای  دوره  یکمین  و  سی 
در  ایران  که  پایان رسید  به  برزیل  ریودوژانیرو  در 
شانزدهمین دوره حضورش در این بازیها در رشته های 
شنا،  دوومیدانی،  باکمان،  تیراندازی  تیراندازی، 
شمشیربازی، تنیس روی میز، بوکس، جودو، تکواندو، 
کشتی آزاد و فرنگی، وزنه برداری و والیبال که برای 
اولین بار پس از گذشت بیش از نیم قرن جواز حضور 
در این بازیها را بدست آورده بود در این رقابتها شرکت 
کرد. در مجموع ایران ۶4 ورزشکار المپیکی داشت که 
با انصراف یک جودوکار پیش از اعزام با ۶3 ورزشکار 

راهی ریودوژانیرو برزیل شد. 
تمامی  کلی  عملکرد  به  نگاهی  زیر  گزارش  در 
المپیک  بازیهای  در  ایران  های  تیم  و  ورزشکاران 

۲01۶ خواهیم داشت: 
* تیراندازی ایران در این دوره از بازیها با 5 ورزشکار 

در مسابقات بخش تفنگ و تپانچه حاضر شد.
1- الهه احمدی : در ماده تفنگ بادی 10 متر در 
دور مقدماتی سوم شده و به فینال این ماده راه یافت و 
در فینال با امتیاز 1۲۲.5 عنوان ششم دوره قبل خود 

در المپیک لندن را تکرار کرد.  
۲- نجمه خدمتی: نجمه خدمتی در ماده تفنگ 
بادی 10 متر با 415 امتیاز یازدهم شد و به فینال 
نرسید. وی در ماده تفنگ سه وضعیت موفق شد به 
فینال راه یافته و در این مرحله با کسب 40۲.3 امتیاز 

در رده هشتم المیک بایستد. 
3- پوریا نوروزیان : تنها نماینده مرد تیراندازی ایران 
در رشته تفنگ 10 متر بادی با ۶۲۲ امتیاز و جای 
گیری در رتبه  ۲۲ از رسیدن به مرحله فینال بازماند. 
وی در دیگر مسابقه خود در ماده تفنگ سه وضعیت 
مردان با کسب 11۶8 امتیاز و ایستادن در رده ۲۶ از 

حضور در فینال بازماند. 
4- گلنوش سبقت الهی : در ماده تپانچه بادی و 
در دو مرحله دقت و سرعت مسابقه داد که در نهایت 
این دو بخش به ترتیب در جایگاه دوازدهم و  در 
پانزدهم ایستاد. در نهایت با در نظر گرفتن مجموع 
نتایج سبقت اللهی با امتیاز 57۲ در رده بندی بیست 

و هشتم قرار گرفت.
5- مه لقا جام بزرگ : سومین بانوی تیراندازی ایران 
در ششمین روز مسابقات در ماده تفنگ سه وضعیت 
مسابقه داد. وی با کسب 574 امتیاز به فینال بازیها 

نرسید و در رده ۲7 ایستاد. 
* دوچرخه سواری ایران با ایستادن در رده اول آسیا 
سه سهمیه در بخش مسابقات جاده المپیک ۲01۶ 

دریافت کرد. 
۶- آروین معظمی گودرزی: جوان ترین رکابزن 
ایران در بخش استقامت جاده مسیر ۲40 کیلومتری 

مسابقه را نتوانست طی کند و به خط پایان نرسید. 
7- قادر میزبانی : کاپیتان تیم دوچرخه سواری ایران 
در دومین حضورش در المپیک در نیمه راه مصدوم 
شد و نتوانست به مسابقه ادامه دهد. وی به عنوان 
نماینده تایم تریل ایران با زمان یک ساعت و ۲1 

دقیقه و 39 ثانیه در رده سی و یکم ایستاد. 
8- میرصمد پورسیدی: رکابزن 30 ساله ایران در 
اولین حضور المپیکی خود در بخش استقامت جاده 
شرکت کرد اما نتوانست از خط پایان مسابقه عبور 

کند.  
* ایران در مسابقات پینگ پنگ سه نماینده داشت؛ 

برادران عالمیان و ندا شهسواری.
9-نیما عالمیان: در دور اول حریف امریکا را برد؛ 
در دور دوم در یک رقابت سنگین مغلوب ورزشکار 

رومانیایی شد و از دور مسابقات حذف گردید. 
10- نوشاد عالمیان : در دیدار نخست خود برابر 

نماینده اسلوونی باخت و از دور مسابقات کنار رفت. 
11- ندا شهسواری : بانوی پینگ پنگ باز ایران در 
اولین مسابقه خود برابر نماینده بلاروس قرار گرفت و 

با قبول شکست با المپیک وداع کرد. 
* شنای ایران با یک وایلد کارت توانست جوان ترین 

شناگر خود را راهی این رقابتها کند.
1۲- آریا نسیمی شاد: شناگر 17 ساله تیم ایران در 
رقابت های شنای ۲00 متر قورباغه با زمان ۲:۲0:18  
دقیقه آخر شد و از رسیدن به مرحله نیمه نهایی 

بازماند.
* تیراندازی با کمان این بار با یک نماینده متفاوت 
در بازیهای المپیک حاضر بود. بانوی کمانداری که 
سهمیه المپیک و پاراالمپیک را کسب کرده بود و 

پرچمدار ایران بود. 
13- زهرانعمتی: کماندار ایران در ماده ریکرو زنان، 
در مرحله تعیین رنکینگ در رده چهل ونهم ایستاد . 
وی در مرحله حذفی و در جدول یک سی و دوم برابر 
نماینده روسیه با امتیاز 101 برابر 110 مغلوب شد تا 

وداع زودهنگامی با المپیک داشته باشد. 
با دو  از مسابقات  این دوره  ایران در  قایقرانی   *
نماینده در روئینگ بانوان و کانو کانادایی ۲00 متر 
مردان در بخش آبهای آرام در مسابقات ریو حاضر بود.

14- مهسا جاور : بانوی قایقران ایران در روئینگ 
تک نفره در دور مقدماتی میلیمتری به عنوان قایق 
سوم از خط پایان گذشت تا به فینال e راه یابد. وی در 
این مرحله چهارم شد تا در مجموع رقابتها به عنوان 

بیست و هفتم دست یابد. 
15- عادل مجللی: قایقران دقیقه نودی ایران در 
ماده کانوکانادایی )بخش آبهای آرام( در ماده ۲00 متر 
و در بخش مقدماتی چهارم شد و نیمه نهایی رسید 
اما در این بخش با رکورد 4۲ ثانیه و 38۶ هزارم ثانیه 

ششم شد و از صعود به فینال باز ماند. 
* جودو با دو نماینده در اوزان 81- و 100- کیلوگرم 
در این رقابتها حاضر شد اما نمایندگان ایران در هر دو 

مسابقه اول خود شکست خوردند. 
وزن 81-  در  ایران  نماینده  ملایی:  سعید   -1۶
کیلوگرم در اولین دیدار خود با واگذاری نتیجه به 

حریف روس از دور مسابقات کنار رفت.  
17- جواد محجوب : دومین نماینده رشته جودو در 
وزن 100- کیلوگرم در دور نخست استراحت داشت  
و سپس به دیدار نفر نهم رنکنیگ جهانی از بلژیک 
رفت و با قبول شکست در این دیدار از دور رقابتها 

کنار رفت. 
18- علیرضا خجسته: پیش از اعزام به برزیل از 

مسابقات انصراف داد. 
بازیهای  نماینده در  با یک  تنها  ایران  بوکس   *

المپیک برزیل حاضر بود.
19- احسان روزبهانی : مشتزن ایران در وزن 81 
کیلوگرم در نخستین مبارزه خود برابر پیتر مولنبرگ 
هلندی طی سه راند مسابقه را با نتیجه ۲9 بر ۲8 
واگذار کرد تا وداع زودهنگامی با المپیک داشته باشد.

* شمشیربازی ایران با دو نماینده در مسابقات 
برزیل شرکت کرد که موفق به کسب عنوان چهارمی 

برای اولین بار در این بازیها شد.
۲0- مجتبی عابدینی: شمشیرباز اسلحه سابر ایران 
در این رقابتها تا یک قدمی فینال رفت اما برای کسب 
نشان برنز برابر نماینده کره جنوبی باخت و برای اولین 
بار به عنوان چهارم المپیک دست یافت. این نتیجه 
در حالی رقم خورد که عابدینی پیش از این برابر 
نمایندگان کشورهای آلمان، کره جنوبی و فرانسه در 

جداول حذفی به برتری رسیده بود.
۲1- علی پاکدامن: دیگر نماینده شمشیربازی ایران 
در المپیک ریو بود که در همان دیدار نخست برابر 

حریف بلاروسی شکست خورد و حذف شد.
مسابقات  در  نماینده  با 4  ایران  برداری  وزنه   *
المپیک برزیل شرکت کرد که حاصل آن دو رکورد 

شکنی در المپیک و دو مدال طلا بود. 
 85 دسته  بردار  وزنه   : رستمی  کیانوش   -۲۲
کیلوگرم ایران در اولین روز مسابقات وزنه برداری 
مردان با 39۶ کیلوگرم در مجموع حرکت یک ضرب 
و دو ضرب ضمن شکستن رکورد جهان و المپیک 

اولین مدال طلای کاروان کشورمان را بدست آورد. 
۲3- سهراب مرادی:  وزنه بردار ایران در دسته 94 
کیلوگرم در مجموع با ثبت رکورد 18۲ کیلوگرم در 
حرکت یک ضرب و ۲31 کیلوگرم در دو ضرب موفق 
شد بر سکوی نخست رقابتها ایستاده و ایران را صاحب 

دومین مدال طلای خود کند.
۲4-علی هاشمی : دومین نماینده ایران در دسته 
94 کیلوگرم با کسب رتبه هفتم به کار خود پایان داد. 
۲5- بهداد سلیمی : وزنه بردار شایسته ایران در 
بالا  با  فوق سنگین، در حرکت یک ضرب  دسته 
بردن وزنه ۲1۶ کیلوگرمی رکورد جهان والمپیک را 
شکست. در حرکت دو ضرب وزنه ۲45 کیلوگرم را 
بالای سر برد، چراغ سفید از سوی داوران دریافت کرد 
اما با رای هیات ژوری وزنه وی مورد قبول قرار نگرفت. 
سلیمی در ادامه نتوانست این وزنه را بالای سر ببرد 
تا دارنده مدال طلای لندن از دور مسابقات کنار برود. 

براری: در دسته 105 کیلوگرم  ۲۶- محمدرضا 
نماینده ایران وزنه 18۶ کیلوگرم را در حرکت یک 
ضرب و ۲۲0 کیلوگرم در حرکت دو ضرب و مجموع 

40۶ کیلوگرم را ثبت کرد و به عنوان ششم رسید. 
* دوومیدانی ایران برای اولین بار در تاریخ این رشته 
با ده سهمیه در بخش های دوهای سرعت، پرتاب 
دیسک، پرتاب چکش، پرتاب وزنه، پرش طول، دوی 
ماراتن و پیاده روی در المپیک سی و یکم حاضر شد 
اما حتی نتوانست با ستاره ای چون حدادی؛ نه تنها 
مدال نقره دوره قبل را تکرار کند بلکه نمایندگان ایران 
هیچ کدام توفیقی در حضور در فینال بازیها نیز بدست 

نیاوردند.
المپیک  نقره  مدال  دارنده  حدادی:  ۲7-احسان 
لندن در پرتاب دیسک این بار به دلیل مصدومیت 
نتوانست رکوردی بهتر از ۶0 متر و 15 سانتی متر را 
به ثبت برساند و با این پرتاب در عین ناباوری از صعود 
به فینال المپیک نیز بازماند و در مجموع نیز در رده 

۲4 قرار بگیرد.
۲8- محمود صمیمی: دیگر  نماینده پرتاب دیسک 
کشورمان  با رکورد 5۶ متر و 94 سانتیمتر در گروه 
خود چهاردهم و در مجموع کلی مسابقات این ماده 

30 ام شد و از رسیدن به فینال بازماند. 
پیاده  ماده  در  ایران  دونده  زورآوند:  حمید   -۲9
روی در رقابت  خود در مسیر ۲0 کیلومتری با زمان 

1ساعت و ۲7 دقیقه و 45 ثانیه پنجاه و چهارم شد.
30- محمد ازرنده: پرنده ایران در پرش طول با ثبت 
رکورد 7 متر و 31 سانتی متر از صعود به دور دوم 

بازیها بازماند.
31- لیلا رجبی: تنها بانوی دوومیدانی ایران و دارنده 
مدال آسیا در ماده پرتاب وزنه در حالیکه نتوانست از 
همراهی مربی اش در این رقابتها بهره ببرد با پرتاب 
1۶ متر و 34 سانتی متر از صعود به مرحله فینال 

بازماند.
3۲- حسن تفتیان: دونده سرعتی ایران و رکورد دار 
دوهای سرعت کشور در ماده 100 متر در دور اول با 
رکورد 10 ثانیه و 17 صدم ثانیه به عنوان نفر سوم 
راهی مرحله نیمه نهایی شد تا اولین دونده ایرانی باشد 
که در تاریخ به این مرحله از رقابتها صعود کرده است. 
وی در نیمه نهایی در گروه خود هشتم شد وشانس 
حضور در فینال را از دست داد. تفتیان در مجموع 

المپیک ۲01۶ هفدهم شد. 
33- رضا قاسمی: دومین دونده سرعتی ایران در 
ماده 100 متر در گروه خود با ثبت زمان 10 ثانیه 
و 47 صدم ثانیه هفتم شد و از صعود به مرحله نیمه 
نهایی بازماند. وی در رده بندی کلی این ماده در رده 

58 ایستاد. 
34- کاوه موسوی: رکورد دار پرتاب چکش ایران با 
رکورد ۶5 متر و 3 سانتی متر ، ۲9 ام شد و نتوانست 

جواز حضور در فینال را کسب کند.
35- پژمان قلعه نویی: دومین نماینده پرتاب چکش 
ایران با رکورد ۶9 متر و 19 سانتی متر در گروه دوم 

از صعود به مرحله فینال رقابتها بازماند.
3۶- محمد جعفر مرادی: دونده دوی ماراتن ایران 
در المپیک ۲01۶ ریو با زمان ۲ ساعت و 31 دقیقه و 

58 ثانیه در رده 1۲9 قرار گرفت. 
* رقابتهای کشتی فرنگی با حضور شش نماینده 
ایران پیگیری شد که حاصل تلاش تیم ایران در این 

رشته کسب دو نشان برنز بود. 
37- سعید عبدولی:  این کشتی گیر در وزن 75 
کیلوگرم در دور اول با قرعه استراحت روبرو شد. در 
دور دوم مغلوب نماینده دانمارک شد. با فینالیست 

شدن کشتی گیر دانمارک عبدولی در جدول شانس 
مجدد ورزشکار صربستان را شکست داد و در دیدار 
رده بندی برابر حریفی از مجارستان پیروز شد اولین 

مدال برنز ایران را بدست آورد. 
38- حمید سوریان : اسطوره کشتی فرنگی ایران، 
با تحمل دو شکست متوالی، وداع تلخی با المپیک 
نخست  دور  در  شکست  از  پس  سوریان  داشت. 
رقابتهای وزن 59 کیلوگرم کشتی فرنگی المپیک ریو 
برابر حریف ژاپنی و همچنین فینالیست شدن این 
فرنگی کار شگفتی ساز به گروه شانس مجدد راه یافت. 
وی در  این بخش به مصاف نماینده ای از قزاقستان 
رفت و در حالی که 7 بر صفر از حریف پیش بود با 
ضربه فنی غافلگیر شد و با دست خالی از المپیک ریو 
خداحافظی کرد. سوریان در رده بندی کلی این وزن 

یازدهم شد. 
39- بشیر باباجان زاده : نماینده وزن 130 کیلوگرم 
کشتی فرنگی ایران پس از استراحت در دور اول ، 
ابتدا برابر نماینده چین پیروز شد اما مقابل ورزشکار 
آلمان شکست خورد و با این شکست شانس ادامه 
رقابتها را از دست داد. وی در رده بندی کلی در رده 

دهم قرار گرفت. 
40- حبیب اله اخلاقی : کشتی گیر ایران در وزن 
85 کیلوگرم در دور نخست برابر نماینده سوئد پیروز 
شد، در مسابقه بعد مقابل کشتی گیر روس ضربه فنی 
شد اما با راهیابی این حریف به فینال به جدول شانس 
مجدد راه یافت. در این جدول برابر سامان طهماسبی 
ایرانی الاصل تبعه آذربایجان به برتری رسید، اما در 
مسابقه بعدی مقابل نماینده آلمان شکست خورد و 
شانس کسب مدال برنز را از دست داد و در رده بندی 

کلی هفتم شد. 
41- امید نوروزی: امید مدال طلای ایران در وزن 
۶۶ کیلوگرم بعد از قرعه استراحت، نماینده ونزوئلا را 
برد اما به حریف گرجستانی باخت و شانس مدال را 
از دست داد. نوروزی در رده بندی کلی این وزن در 

مکان دهم ایستاد.
4۲- قاسم رضایی: آخرین امید تیم ملی کشتی 
فرنگی در وزن 98 کیلوگرم بعد از قرعه استراحت، 
برابر نماینده ونزوئلا پیروز شد اما به کشتی گیر کوبایی 
باخت. رضایی با راه یابی حریف کوبایی اش به فینال 
به جدول شانس مجدد راه یافت؛ در راه کسب مدال 
نماینده چین را از پیش رو برداشت و در دیدار رده 
بندی برابر حریف سوئدی پیروز شد و دومین مدال 

برنز کشتی فرنگی را کسب کرد. 
در  نماینده  با ۶  فرنگی  آزاد همچون  * کشتی 
ریودوژانیرو به مصاف رقبای خود رفت که حاصل 
تلاش آزادکاران کسب یک طلا و یک نقره و یک 

برنز بود.
43- حسن یزدانی: کشتی گیر وزن 74 کیلوگرم 
ایران پس از استراحت در دور نخست، نمایندگان 
هائیتی، ترکیه و قزاقستان را شکست داد و راهی فینال 
شد. وی در این مسابقه حساس برابر نماینده روسیه 
پیروز شد و پس از 1۶ سال برای کشتی آزاد ایران 

مدال طلا گرفت.
44- کمیل قاسمی : آزادکار وزن 1۲5 کیلوگرم 
ایران در برزیل در دیدار فینال برابر نماینده ترکیه 
شکست خورد اما ایران را صاحب اولین مدال نقره 
این مسابقه  از  رقابتها کرد. وی قبل  این  خود در 
برابر نمایندگان کانادا، مصر، گرجستان و آمریکا با 
شایستگی به برتری رسیده و جواز حضور در فینال 

را کسب کرده بود.
45- حسن رحیمی: نماینده وزن 57 کیلوگرم 

ایران پس از استراحت در دور اول برابر کشتی گیرانی 
از ارمنستان و روسیه پیروز شد اما به نماینده ژاپن 
باخت. وی در دیدار رده بندی برابر ورزشکاری از کوبا 

به برتری رسید و صاحب مدال برنز المپیک شد.
کیلوگرم   ۶5 وزن  آزادکار  نصیری:  میثم   -4۶
ایران در همان اولین دیدار خود نتیجه را به حریف 
بلغارستانی خود واگذار کرد و با عدم راهیابی این 
حریف شانس حضور در جدول بازنده ها و کسب 
مدال برنز را پیدا نکرد. وی در مجموع در رده پانزدهم 

المپیک ایستاد.
47- رضا یزدانی : کشتی گیر وزن 97 کیلوگرم 
ایران در دور اول نماینده ترکیه را از  پیش رو برداشت. 
اما در دیدار دوم به کشتی گیر آذربایجانی باخت.وی 
در شانس مجدد ابتدا کشتی گیری لهستان را برد اما 
برابر ورزشکار ازبکستانی ضربه فنی شد و از کسب 

مدال برنز بازماند و در مجموع هفتم شد. 
48- علیرضا کریمی: آزاد کار وزن 8۶ کیلوگرم در 
دور نخست کشتی گیر تونس را برد سپس موفق به 
برتری برابر نماینده بلغارستان گردید اما در دور سوم 
مغلوب وزرشکار آمریکایی شد و با حذف کشتی گیر 
آمریکا شانس حضور در جدول بازنده ها را بدست 

نیاورد و در کل هفتم شد. 
* تکواندوی ایران در این دوره از رقابتها با چهار 
نماینده سه ورزشکار مرد و یک زن در المپیک ریو 
حاضر بود. حاصل تلاش هوگوپوشان در برزیل کسب 
اولین مدال تاریخی زنان ایران در ادوار المپیک و پس 
از ۶8 سال و ناکامی سه تکواندوکار مرد ایران در 
کسب مدال بود تا یکی از بدترین نتایج این رشته در 

المپیک بدست آید.
49- کیمیا علیزاده: این بانوی تکواندوکار کشورمان 
با کسب این نشان برنز نام خود را برای همیشه در 
تاریخ ورزش کشورمان به عنوان اولین بانوی مدال 
آور المپیکی ثبت کرد و ماندگار شد. بانوی تکواندو 
کار ایران در وزن 58- کیلوگرم ابتدا نماینده کرواسی 
را شکست داد اما در مبارزه دوم برابر قهرمان جهان 
از اسپانیا شکست خورد تا در رقابت شانس مجدد 
به مصاف نماینده تایلند برود. وی در این رقابت به 
برتری دست یافت و به دیدار رده بندی رسید و در 
این مسابقه نیز تکواندوکار سوئد را از پیش رو برداشت 

و به نشان برنز دست یافت.
50- فرزان عاشورزاده: تکواندوکار وزن 58- کیلوگرم 
ایران در همان اولین دیدار برابر نماینده کم نام و نشان 
مراکش باخت. با نرسیدن تکواندوکار مراکشی به 
فینال عاشورزاده جوان که امید نخست کسب مدال 
طلای تکواندوی ایران بود وداع تلخ و زودهنگامی با 

المپیک داشت. 
51- مهدی خدابخشی: نماینده ایران در وزن 80- 
کیلوگرم در دور اول ورزشکار اهل هندوراس را قبل از 
پایان مسابقه شکست داد اما در بازی دوم برابر میلاد 
بیگی تکواندوکار ایرانی الاصل تبعه آذربایجان بازی 
را واگذار کرد. با ناکامی بیگی در راهیابی به فینال، 
خدابخشی نیز شانس کسب مدال برنز را از دست داد.

5۲- سجاد مردانی: تکواندو کار وزن 80+ کیلوگرم 
ایران در اولین مسابقه نماینده تونگا را شکست داد، 
در دور دوم به ورزشکار اهل بریتانیا باخت و با عدم 
راهیابی حریفش به فینال از دور مسابقات خارج شد.

* تیم ملی والیبال ایران پس از 53 سال برای اولی 
بار کشورمان را صاحب یک سهمیه در رشته های 
تیمی و توپی کرد . این تیم در این رقابتها برای اولین 

بار در جمع هشت تیم برتر قرار گرفت.
53- ۶4 - تیم ملی والیبال: مجتبی میرزاجانپور، 
قائمی، شهرام  فرهاد  امیر غفور،  عبادی پور،  میلاد 
محمودی، سید محمد موسوی، مصطفی شریفات، 
مهدی مرندی، سعید معروف، حمزه زرینی، عادل 

غلامی و مهدی مهدوی.
تیم ملی والیبال ایران در این رقابتها در اولین دیدار 
برابر آرژانتین شکست خورد. در دومین دیدار برابر 
لهستان 3 بر ۲ مدعی نتیجه را واگذار کرد اما یک 
امتیاز دریافت کرد. والیبالیست های ایران در سومین 
مسابقه خود برابر کوبا 3 بر صفر به برتری رسیده و 
امتیاز کاملی از این رقابت دریافت کردند. شاگردان 
لوزانو در چهارمین رقابت خود در المپیک ۲01۶ 
برابر مصر قرار گرفتند و توانستند این تیم آفریقایی 
را نیز 3 بر صفر مغلوب خود کنند. اما تیم ایران در 
آخرین مسابقه گروهی خود در دور مقدماتی برابر 
روسیه مدعی شکست خورد اما با احتساب امتیازاتش 
به جمع هشت تیم برتر المپیک راه یافت. تیم ایران 
در مرحله حذفی برابر ایتالیا فینالیست و مدعی 3 بر 
صفر نتیجه را واگذار کرد و به این ترتیب به کار خود 

در اولین حضور در المپیک پایان داد.
به گزارش خبرنگار مهر، سی و یکمین دوره بازیهای 
المپیک در شرایطی روزهای 15 تا 31 مردادماه برگزار 
شد که کاروان ورزش ایران با حضور ۶3 ورزشکار 
رستمی  کیانوش  توسط  طلا  مدال  سه  صاحب 
و سهراب مرادی در اوزان 85 و 94 کیلوگرم وزنه 
برداری، حسن یزدانی در وزن 74 کیلوگرم کشتی 
آزاد،  یک مدال نقره توسط کمیل قاسمی در وزن 
1۲5 کیلوگرم کشتی آزاد و 4 مدال برنز توسط سعید 
عبدولی و قاسم رضایی در اوزان 75 و 98 کیلوگرم 
کشتی فرنگی، حسن رحیمی در وزن 57 کیلوگرم 
کشتی آزاد و کیمیا علیزاده در وزن 57 -تکواندو شد 

و در جایگاه ۲5 این دوره ایستاد.
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تولید نانوذرات سرامیکی با آب لیمو و شکر

محققان کشور با استفاده از آب لیمو و شکر موفق به 
سنتز نانوذرات سرامیکی زیرکونیا شده اند که می توان 
جریان  هادی  دمابالای  سرامیک های  تولید  در  آن  از 

الکتریکی استفاده کرد.
فلزی،  سرامیکی،  نانوذرات  نانوذرات،  معمول ترین 
پلیمری و نانوذرات نیمه رسانا هستند. نانوذرات سرامیکی 

از اهمیت ویژه ای در کاربردهای دمابالا برخوردارند.
رایج ترین نانوذرات سرامیکی نانوذرات اکسید فلزی، 
و  آهن  و  آلومینیوم  روی،  تیتانیم،  اکسیدهای  نظیر 
همچنین نانوذرات سیلیکاتی هستند. این نانوذرات علاوه 
بر مقاومت حرارتی از سختی بالایی نیز برخوردارند که 
تولید پوشش های ضد سایش  در  را  آن ها  از  استفاده 
توسعه داده است. نانوذرات زیرکونیا با خواص بسیار مفید 
کاربردهای بسیار جالبی در صنایع مختلف دارد. تغییرات 

فازی این نانوذرات در دماهای مختلف استفاده از آن ها را 
با مشکل مواجه کرده است که امروزه با معرفی روش های 
خاص سنتز، این مشکلات تا حدودی مرتفع شده است. 

فاطمه داور ضمن اشاره به مشکلات به وجود آمده ناشی 
از تغییرات فازی زیرکونیا، در رابطه با اهداف دنبال شده در 
این پژوهش گفت: نانوذرات زیرکونیا در دماهای مختلف 
فازی  تغییرات  این  می شوند.  فازی  تغییرات  متحمل 
موجب ایجاد تنش در ساختار آن ها شده و ترک خوردگی 
ساختار را در پی خواهد داشت؛ ازاین رو هدف از انجام این 
طرح سنتز نانوذرات زیرکونیا با ساختار پایدار در دمای 
محیط و با استفاده از مواد طبیعی و با بهره گیری از یک 
روش سبز، بوده است. وی خاطرنشان کرد: این روش از 
فرایندی ساده و با بهره گیری از مواد طبیعی نظیر آب لیمو 
و شکر صورت گرفته است؛ بنابراین روش ارزان قیمتی در 

مقایسه با سایر روش ها به شمار می رود.
به گفته وی، همچنین با توجه به اینکه حلال های آلی 
سمی جای خود را به مواد سبز و غیر سمی داده اند، این 
روش در زمره ی یک روش دوست دار محیط زیست قرار 
می گیرد.داور عنوان کرد: با کاهش اندازه ذرات، تعداد مرز 
دانه ها به صورت قابل توجهی افزایش می یابد؛ این موضوع 
افزایش هدایت الکتریکی را در پی خواهد داشت. از طرفی 
تغییر انرژی سطحی صفحات کریستالی ذرات موجب 
پایدار شدن ذرات زیرکونیا با فاز مکعبی در دمای اتاق 
می  شود.این محقق در خصوص مراحل سنتز نانوذرات، 
تولید سرامیک و ارزیابی سرامیک نهایی گفت: در ابتدا با 
استفاده از عصاره  آب لیمو روش سنتز نانوذرات زیرکونیا 
ذرات  جدایی  بهبود  و سپس جهت  شد  بهینه سازی 
از یکدیگر و یکنواختی بهتر، اثر ساکارز )شکر( بر روی 
نانوذرات  داد:  ادامه  گرفت.وی  قرار  بررسی  مورد  آن ها 
سنتز شده مشخصه یابی شده و بهترین نانوذرات از حیث 
اندازه و توزیع اندازه  ذرات انتخاب شد. در مرحله ی بعد با 
روش تف جوشی سرامیک هایی با شرایط مختلف از این 
نانوذرات تولید شد، در نهایت بهترین سرامیک از لحاظ 
داشتن چگالی بالا انتخاب شده و خواص الکتریکی آن 
مورد ارزیابی قرار گرفت.وی افزود: نتایج نشان می دهند 
می کند؛  جلوگیری  نانوذرات  شدن  کلوخه  از  ساکارز 
همچنین ورود عناصر منیزیم و کلسیم از عصاره ی آب لیمو 
به درون ساختار نانوذرات، موجب هدایت الکتریکی خوب 

سرامیک های تولید شده شده است. 
این تحقیقات حاصل تلاش های دکتر فاطمه داور- 
عضو هیأت علمی دانشگاه صنعتی اصفهان- دکتر علیرضا 
عباسی- عضو هیأت علمی دانشگاه تهران- و علی ماجدی- 

دانشجوی مقطع دکترای دانشگاه تهران- است.

دمنوش فله ای نخرید
سازمان غذا و دارو به نقل از کارشناسان خود به مردم توصیه کرد تا دم نوش های فله 

ای و بدون بسته بندی نخرند.
به گزارش سازمان غذا و دارو)ایفدونا(، سولماز چوبکی کارشناس تخصصی چای و 
دمنوش گیاهی اداره کل نظارت و ارزیابی فرآورده های خوراکی و آشامیدنی این سازمان 
درباره دمنوش های فله ایگفت: نظارت بر واحدهای تولیدی و وارداتی دم نوش ها توسط 
کارشناسان سازمان غذا و دارو و با حضور مسئولان فنی به طور مستمر صورت می پذیرد 
و این فرآورده ها از لحاظ فلزات سنگین، باقیمانده سموم و مایکوتوکسین ها، بررسی می 
شوند تا محصولی سالم به دست مصرف کننده برسد.وی تاکید کرد: مصرف کنندگان 
باید به موارد مندرج روی برچسب دمنوش از جمله لوگوی سازمان غذا و دارو، شماره 
پروانه ساخت محصولات داخلی یا کد رهگیری جهت محصولات وارداتی دقت کنند.

کارشناس تخصصی چای و دمنوش گیاهی اداره کل نظارت و ارزیابی فرآورده های خوراکی 
و آشامیدنی سازمان غذا و دارو گفت: مصرف کنندگان همچنین می توانند آمار دمنوش 
های وارداتی یا تولید داخل دارای مجوز از سازمان غذا و دارو را از سایت سازمان غذا و دارو 
به نشانی www.fdo.gov.ir دریافت کنند یا با سامانه 1490 جهت پیگیری اصالت کالا 
تماس بگیرند.چوبکی افزود: دم نوش ها، نوعی فرآورده های دم کردنی به دو صورت گیاهی 
و میوه ای هستند که از برگ، گل، ساقه، ریشه، پوستِ میوه یا درخت و دانه های گیاهی 
تهیه می شوند.وی اظهار داشت: دم نوش با فرآورده چای نباید اشتباه گرفته شود. چای 
فرآورده ای است که از غنچه و برگ های لطیف نوعی گیاه پس از طی مراحل عملیاتی 
مختلف تهیه می شود، اما دم نوش ها ترکیباتی غیر از چای هستند.کارشناس تخصصی 
چای و دمنوش گیاهی اداره کل نظارت و ارزیابی فرآورده های خوراکی و آشامیدنی سازمان 
غذا و دارو در ادامه گفت: در سال های اخیر دم نوش های گیاهی و میوه ای مورد استقبال 
بسیاری از مصرف کنندگان قرار گرفته اند که از دلایل آن می توان به خاص آن ها و نیز 
تنوع بخشیدن به نوشیدنی های روزانه اشاره کرد.وی ادامه داد: دمنوش هایی گیاهی و میوه 
ای مانند سایر فرآورده های خوراکی و آشامیدنی مشمول اخذ مجوز های لازم از اداره کل 

نظارت و ارزیابی فرآورده های خوراکی و آشامیدنی سازمان غذا و دارو هستند.

دبیر انجمن علمی داروسازان ایران  مطرح کرد :

مخاطرات مصرف طولانی مسکن ها
دبیر انجمن علمی داروسازان ایران، ضمن هشدار نسبت به خطر مصرف طولانی داروهای 
مسکن، به مردم توصیه کرد که در صورت ابتلا به درد، به ویژه دردهای حاد و مزمن، اقدام 

به خوددرمانی و مصرف خودسرانه دارو نکنند.
دکتر حمید خویی افزود: درد به عنوان یک علامت هشدار دهنده شناخته می شود که در 
بعضی از موارد اگر بدون توجه به علت اصلی، تسکین یابد، می تواند منجر به از دست رفتن 

زمان مناسب درمان  و پیشرفت بیماری شود.
وی افزود: درد می تواند یکی از علائم بیماری سرطان و آبسه های چرکی باشد؛ به همین 
منظورتوصیه می کنیم شهروندان در صورت ابتلا به درد، بویژه دردهای حاد و مزمن، اقدام 

به خود درمانی و مصرف خودسرانه دارو نکنند.
دبیر انجمن علمی داروسازان ایران در خصوص مصرف طولانی مدت داروهای مسکن 
نیز هشدار داد و گفت: مصرف طولانی مدت مسکن ها می تواند به اختلالات گوارشی، زخم 
معده یا آسیب های کلیوی منجر شود. همچنین بعضی از مسکن ها که خاصیت مخدر 
دارند، می توانند اعتیادآور باشند. دردهای کوچک نیز با مصرف کوتاه مدت داروهای معمولی 

مثل استامینوفن و ... اگر منع مصرف نداشته باشند، تسکین می یابد.
وی در خصوص جزییات پانزدهمین همایش علمی انجمن داروسازان ایران نیز توضیح 
داد و گفت: امسال پانزدهمین همایش علمی انجمن علمی داروسازان ایران در روزهای سوم 
تا پنجم شهریور ماه در سالن بین المللی همایش های رازی برگزار می شود. محور اصلی آن 

نیز در خصوص درد و روش های گوناگون درمان آن است.
خویی تصریح کرد: با توجه به اینکه درد یکی از شایع ترین سندروم های پزشکی مردم 
است و تازه های زیادی در زمینه شناخت و درمان آن وجود دارد، طی سه روز همایش و در 
میزگردهای متعدد، حدود 30 تن از شاخص ترین پژوهشگران و دانشمندان علوم پزشکی 

در این زمینه تازه ترین اطلاعات را به حدود ۲000 داروساز ارائه می کنند.

یک متخصص اطفال :

صدای اضافی در قلب کودکان را 
جدی بگیرید

یک متخصص اطفال گفت: سوفل قلبی همان صداهای اضافی قلب نوزاد است که به 
دلیل تنگی رگهای قلب بوجود می آید.

حوا زارعی متخصص اطفال ؛گفت: اگر در دو ماهه اول تولد از قلب نوزاد صدای غیر 
طبیعی یا اضافه ای شنیده شود باید به متخصص قلب مراجعه کرد.وی در خصوص علائم 
ایجاد صدای اضافی و ناهنجاری قلب نوزاد ابراز داشت: ازعلائم صدای ناهنجار در روزهای 
اول تولد نوزاد ریز فاکتورهایی نظیر طپش قلب، تنگی نفس، افزایش تعداد تنفس و تعریق 
فراوان است که هنگام مشاهده باید به پزشک متخصص کاردیولوژیست مراجعه شود.این 
متخصص اطفال به خستگی زودرس نوزاد هنگام شیر خوردن اشاره کرد و اظهار داشت: 
یکی دیگر از علائم ناهنجاری های قلبی، خستگی زودرس است که اغلب نوزادان هنگام 
شیرخوردن خیلی زود خسته و از خوردن شیر خود داری می کنند، به علت خستگی می 
خوابند و به دلیل گرسنگی خیلی زود از خواب بیدار می شوند، همین مسئله باعث اختلال 
خواب و گریه های غیر طبیعی در شیرخوار می شود.زارعی درباره دلایل ایجاد صدای 
اضافی و ناهنجاری های قلبی نوزاد اذعان داشت: از دلایل ایجادصدای اضافی و ناهنجاری 
قلب نوزاد تنگ شدن دریچه های قلبی، سوراخ شدن قلب، سابقه بیماری مادرزادی قلب 
در والدین، خواهر یا برادر و ازدواج های فامیلی است. وی به عفونت های ویروسی دوران 
بارداری اشاره کرد و افزود: عفونت های ویروسی مادر نیز یکی دیگر از دلایل ناهنجاری 
های قلب نوزاد است، بطوری که اگر مادر در هر دوره ای از بارداری به این ویروس مبتلا 
شود، جنین دچار ناهنجاری های شدید مادرزادی همچون، بیمارهای قلبی و تنگی شریان 
قلبی می شود.زارعی در خصوص سوفل قلبی نوزادان گفت: سوفل یا همان صدای ناهنجار 
قلبی از بیماری های شایع قلبی نوزادان است که در صورت نادیده گرفتن آن تهدیدی برای 
سلامت قلب نوزاد است که با مراجعه سریع به پزشک و درمان های دارویی و در صورت 

لزوم جراحی زود هنگام می توان این تهدیدات را کاهش داد.

یک متخصص پزشکی ورزشی :

چگونه آرتروز را فیتیله پیچ کنیم؟

 یک متخصص پزشکی ورزشی گفت :استفاده از مواد غذایی پرکالری و چرب باعث اضافه 
وزن و چاقی می شود و احتمال بروز آرتروز را افزایش می دهند. احمد هاشمیان، اظهارداشت 
: امروزه اضافه وزن و نداشتن شیوه زندگی سالم سلامت جامعه را به شدت تهدید می کند. 
وی در ادامه افزود: استفاده از مواد غذایی پرکالری ،چرب و سرشار از نمک ،عدم مصرف مواد 
غذایی طبیعی و سالم ،سکون و عدم تحرک همگی در ایجاد چاقی افراد نقش اساسی دارند. 
متخصص پزشکی ورزشی در خصوص تاثیر شرایط ژنتیکی در ایجاد چاقی تصریح کرد : به 
طور کلی چاقی در خانم ها و آقایان فرم متفاوتی دارد. تجمع چربی در خانم ها بیشتر در ناحیه 
لگن و ران و در آقایان در اطراف شکم است. خانم ها در عوارض ناشی از تجمع چربی در ناحیه 
تحتانی آسیب پذیر تر هستند. وی در خصوص عوارض تجمع چربی در ناحیه لگن و ران 
ابراز داشت: قرار گرفتن در این حالت بدن را در سیکل معیوب قرار می دهد و  موجب سخت 
شدن حرکت، آسیب های مفصل لگن و زانو و دردهای انتهای لگن می شود. ادامه این حالت 
باعث دفرم شدن بالانس لگن، بیماری های دیسک ستون فقرات و آرتروز زودرس مفاصل به 
خصوص در زانو می شود. هاشمیان در ادامه بیان کرد: خانم ها به دلیل ظریف بودن ساختار 
اسکلتی و حجم عضلانی کمتر، زودتر در معرض عوارض ناشی از تجمع بافت چربی در ناحیه 
تحتانی قرار می گیرند.  وی اظهار داشت: تجمع چربی در ناحیه شکم، لگن و ران با افزایش 
سن و به دلیل از دست رفتن فیبر های کلاژن موجب از بین رفتن بافت های نگه دارنده آن 
می شود که این عارضه در پزشکی سلولیت چربی نامیده می شود ، در این حالت چربی به 
صورت توده های نامنظم بر روی پوست شکل می گیرد و منظره نامطلوبی را روی پوست 
ایجاد می کند. این متخصص با تاکید بر تاثیر مفید ماساژ در جلوگیری از ایجاد سلولیت چربی 
در نواحی مستعد ابراز داشت: با از دست رفتن ساختارهای نگه دارنده چربی، حفظ زیبایی 
اندام غیر ممکن است بنابراین توصیه می شود قبل از ورود بدن به این مرحله با انجام فعالیت 
های ورزشی و رژیم غذایی مناسب از بروز این حالت جلوگیری شود. وی در خصوص فعالیت 
های موثر ورزشی در حفظ تعادل چربی در قسمت تحتانی تصریح کرد: روزانه 40 دقیقه پیاده 
روی می تواند تاثیر زیاد در این زمینه داشته باشد ، همچنین انجام فعالیتهای ورزشی که حد 
فاصل مفصل ران و زانو را درگیر می کنند، مانند دوچرخه سواری، دویدن و شنا در این زمینه 
بسیار مفید و موثر هستند. هاشمیان یادآور شد: داشتن وزن ایده آل، از میزان فشاری که بر 
مفاصل وارد می شود کاسته و منجر به کاهش دردهای آرتروزی می گردد. در صورت امکان 
میوه و سبزیجات بیشتری در برنامه غذایی خود بگنجانید و مصرف گوشت های چرب را تقلیل 
دهید. این تغییرات علاوه بر کاهش وزن موجب کاهش التهابات شده و بالطبع بهبود دردهای 

آرتروزی را همراه خواهد داشت.

یک متخصص پوست:

اگر موهایتان را دوست دارید
 این مطلب را بخوانید

یک متخصص پوست گفت: عفونت های قارچی موی سر که متأسفانه به راحتی از فردی 
به فرد دیگر سرایت می کند، تنها طاسی واگیردار به شمار می آید. پرویز طوسی متخصص 
پوست و رئیس مرکز تحقیقات پوست دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی ؛ اظهار داشت: 
ریزش مو یکی از عواملی است که می تواند فرد را با مشکلاتی روبرو کرده و روند زندگی 
وی را مختل کند. برای مقابله با ریزش مو ابتدا باید با عوامل متعدد بروز آن آشنا شد. 
این متخصص پوست درباره علت های ریزش مو، بیان کرد: دلایلی همچون سوختگی، 
قرارگرفتن در معرض اشعه ایکس، عفونت های قارچی میکروبی، خونریزی و جراحی های 
شدید، مصرف داروهای ضد سرطان و پرکاری تیروئید می توانند تاثیر قابل توجهی بر 
ریزش مو داشته باشند.وی ادامه داد : در این میان ریزش مو ناشی از عفونت های قارچی 
به راحتی قابل انتقال بوده و در سنین قبل از بلوغ به شکل طاسی سر اتفاق می افتد.رئیس 
مرکز تحقیقات پوست دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان اینکه ریزش مو قارچی 
نشانه های مختلفی دارد، عنوان کرد: شکنندگی و تغییر رنگ مو به خاکستری و یا پوسته 
پوسته شدن کف سر از علایم ریزش مو قارچی به شمار می آید. همچنین عدم رعایت 
بهداشت مثل تماس پوست خراشیده با خاک منجر به سرایت این بیماری از حیوان به 
انسان و انسان به انسان می شود.وی با اشاره به اینکه بیماری قارچی به راحتی سرایت می 
کند، افزود: متاسفانه ریزش مو قارچی به آسانی و با هر تماس مستقیمی از طریق  وسایل 
شخصی بیمار و موهای ریخته شده قابل انتقال است. به همین خاطر اگر یکی از اعضای 
خانواده دچار این مشکل شد باید بقیه افراد خانواده نیز معاینه شده و درصورت سرایت در 
همان مراحل ابتدایی درمان شوند.طوسی در راستای روند درمانی این بیماری یادآور شد: 
در صورت بروز مشکل باید به پزشک مراجعه کرد چرا که عفونت های قارچی در کف سر 
به راحتی با داروهای ضدقارچ قابل درمان است. این در حالی است که در صورت تعلل در 

درمان، امکان رویش مجدد مو وجود ندارد.

یک متخصص پوست و مو :

چند شاخه شدن مو را جدی بگیریم
یک متخصص پوست و مو گفت: جلوگیری از خشکی موی سر مهمترین راهکار پیشگیری 
از چند شاخه شدن مو محسوب می شود. جلیل صداقت پیشه متخصص پوست ومو گفت: از 
آن جایی که شادابی مو در زیبایی افراد نقش بسزایی دارد و بسیاری از افراد از موخوره رنج 
می برند، شناسایی راهکارهایی برای از بین بردن موخوره بسیار حائز اهمیت است.وی بیان 
کرد: از مهمترین دلایل بروز موخوره می توان به  شانه کردن بیش از حد مو، استفاده فراوان 
از سشوار )به خصوص در شرایطی که سشوار داغ بوده و نزدیک مو گرفته شود(، شستن 
زیاد موی سر و استفاده مدام از اتو مو، رنگ مو و مخصوصاً مواد دکولره اشاره کرد.صداقت 
پیشه ادامه داد: دستکاری مداوم مو و خارج کردن آن از حالت طبیعی باعث آسیب به غلاف 
مو، خشکی پوست سر و درنهایت چند شاخه شدن آن می شود.این متخصص پوست و مو 
تصریح کرد: افرادی که موی چرب دارند روزی یک بار و افراد دارای موی خشک هفته ای 
دوبار به حمام بروند و تعداد دفعات شست وشو در هربار استمحام نباید آن قدر زیاد باشد 
که باعث خشکی مو شود. همچنین افراد در هنگام شست و شو باید توجه داشته باشند از 
شامپو هایی که باعث خشکی مو سر می شوند، استفاده نکنند چرا که اصلی ترین دلیل 
بروز مو خوره خشکی موی سر است.وی با بیان اینکه برای درمان مو خوره داروی خاصی 
وجود ندارد، اذعان کرد: افراد بعد از استحمام و شست وشوی موی سر باید با روغن زیتون 
و کرم های مخصوص، موها را چرب کنند.صداقت پیشه با اشاره به این موضوع که زنان با 
برخورداری از مو های بلندتر بیشتر به موخوره دچار می شوند، افزود: مهمترین راه درمانی 
موخوره کوتاه کردن قسمت هایی از مو است که دچار چندشاخگی شده اند.وی در پایان 
تاکید کرد: با پیشگیری از عوامل بروز مو خوره و متوجه شدن به موقع از طریق بررسی 
مدام موی سر و مراجعه به پزشک می توان از موهایی شاداب و چهره ای زیبا بهره مند شد.

یک درخت کاج بوسنی در اروپا با 1075 سال سن، عنوان پیرترین درخت اروپا را به 
خود اختصاص داده است.

تیمی از دانشمندان دانشگاه استکهلم در  سوئد، دانشگاه ماینتس آلمان و دانشگاه 
آریزونا در آمریکا دریافته اند که درخت کاج بوسنی با نام علمی Pinus heldreichii و 
ملقب به "آدونیس" از زمان وایکینگ ها در کوهستان پیندوس در شمال یونان زندگی 

می کرده است.
این تحقیقات با بررسی حلقه های درخت انجام شده که علم گاه شماری درخت نام دارد 

و نشان می دهد که آدونیس، پیرترین درخت زنده اروپا است.
دانشمندان امیدوارند که تغییرات سالیانه حلقه های درختانی مانند این کاج و درختانی 
که در قرن های پیشین بر روی زمین افتاده اند اما همچنان روی زمین حفظ شده اند، 
بتواند تاریخ آموزنده ای از شرایط آب وهوایی و زیست محیطی مرتبط با چند هزار سال 

قبل را ارائه کند.
این درختان 1000 ساله طی تحقیقات اکتشافی توسط رصدخانه محیط زیست 
ماوارینو کشف شدند. این رصدخانه به بررسی تغییرات آب وهوایی و تاثیرات آن بر محیط 

زیست و ساکنان اطراف دریای مدیترانه می پردازد.
آدونیس در دوران زندگی خود، امپراتوری بیزانس و حمله وایکینگ ها در سال 941 
پس از میلاد و غلبه عثمانیان بر یونان را در سال 1441 میلادی تجربه کرده است. 
همچنین این درخت جنگ جهانی دوم را نیز که در آن یونان توسط نازی های آلمان 

اشغال شده بود، به چشم دیده است.

همزمان با رقابت شرکت های اتومبیل سازی برای ساخت خودروهای بدون نیاز به راننده، 
یک شرکت هواپیماسازی قصد دارد خودروهای پرنده ای تولید کند که حمل و نقل شهری 

را تسهیل می کنند.
 تنها در 15 سال گذشته به طور چشمگیری بر میزان جمعیت شهرنشین افزوده شده 
و در حال حاضر بیش از ۶0 درصد جمعیت جهان در شهرها زندگی می کنند. با تداوم 
این روند مشکلات ترافیکی روز به روز بیشتر خواهد شد و سالانه صدها ساعت از وقت 

شهروندان در ازدحام خودروها به هدر خواهد رفت.
به منظور مقابله با این مشکل و کاهش آلودگی های زیست محیطی و صوتی شرکت 

ایرباس نمونه اولیه یک هواپیمای پرنده را تا قبل از پایان سال ۲017 عرضه خواهد کرد.
رابین لیازوف مدیر اجرایی گروه A در شرکت ایرباس که به این طرح هم رسیدگی 
می کند، معتقد است ظرف ده سال آینده محصولاتی روانه بازار می شوند که انقلابی در 

سفرهای درون شهری میلیون ها نفر از مردم به وجود می آورند.
به گفته وی بخش اعظم فناوری های مورد نیاز برای انجام سفرهای هوایی درون شهری 
مانند باتری ها، موتورها و سیستم های ناوبری هوایی به تکامل کافی رسیده اند. اما آنچه که 
برای تکمیل این فناوری ها مورد نیاز است ابداع سیستمی برای جلوگیری از برخورد هوایی 

و شناسایی سریع موانع است که در برنامه گروه A قرار دارد.
در قالب طرح ایرباس که Vahana نام گرفته اتوبوس های پرنده بدون نیاز به خلبان ابداع 
می شوند که می توانند افراد یا گروه های مختلفی را به مقصد برسانند. بخش تولید هلکوپتر 
ایرباس هم برای اجرای این طرح در حال همکاری است. آنها از افشای جزییات بیشتر در 

مورد این طرح خودداری می کنند.
یکی دیگر از چالش های موجود در این زمینه عدم وجود قوانین دولتی برای پروازهای 
هوایی شهری است. در حال حاضر هیچ مجوزی در جهان برای پرواز چنین وسایل نقلیه ای 
صادر نشده است. اما به نظر می رسد الزامات زندگی شهری مقامات سیاسی را به همراهی 

با چنین اختراعاتی مجبور کند.

پیرترین درخت اروپا شناسایی شد

خودروی پرنده سال آینده از راه می رسد

محققان دانشگاه کنکتیکات از پوست عروس دریایی و ماهی مرکب برای ساخت یک 
غشا الهام گرفته اند که می تواند برای کدگذاری پیامهای محرمانه یا ساخت سطوح ضد 

تابش استفاده شود.
به گزارش ایسنا به نقل از تک رادار، بدن این موجودات دریایی در واکنش به عوامل خاصی 

در اطرافشان، تغییر رنگ داده یا بافت آن عوض می شود.
خصوصیات غشای ابداع شده توسط این محققان که جزئیات آن در پنجاه و دومین 
نشست ملی و نمایشگاه انجمن شیمی آمریکا ارائه شده، در مواجه با رطوبت تغییر کرده و 

می تواند چیزهایی را که بر روی آن پنهان شده، آشکار کند.
 پوست انسان در زمان قرار گرفتن در آب چروک می شود، اما پوست عروس دریایی در 
زمان فرار از دست شکارچیان، چروک و مات می شود تا آن ها را در محیط اطرافشان پنهان 
نگه دارد. همچنین وقتی ماهی مرکب با خطر مواجه می شود، عضلات خود را منقبض کرده 

و رنگدانه های رنگینی را برای استتار به نمایش می گذارد.
این غشا با قرار دادن یک فیلم نازک از الکل پلی وینیل بر روی یک پایه لاستیکی از 
پلی دی متیل سیلوکزان ساخته شده است. این پوست شبیه سازی شده در زمان چروک 
شدن، مات می شود و هنگامی که به شکل مسطح درآمده یا رطوبت به آن اضافه می شود، 

شفاف شده و پیام مخفی را نمایش می دهد.
 پیوند بین زنجیره های پلیمری در غشا می تواند نشان دهنده برگشت پذیر بودن یا نبودن 
چین و چروک ها باشد. زمانیکه تعداد این پیوندها کم بوده یا هیچ پیوندی نباشد، غشا تنها 

یک بار می تواند مسطح شود و پس از پدیدار شدن پیام، خود را از بین می برد.

 این چروک ها همچنین می توانند خواص ضد تابش در نمایشگرها را ارتقا ببخشند. این 
فناوری با قرار دادن پوششی از چروکهای ریز به عنوان یک ماده ارزان و موثر برای ضد تابش 
کردن نمایشگرها استفاده می کند که نور را در همه جهات پراکنده کرده و آن را تنها به 

سمت بیننده منعکس نمی کنند.

محققان با پیوند موفقیت آمیز سلول های بنیادی خون 
بندناف یک دختر بچه به برادر شش ساله اش، بیماری 

تالاسمی این پسر بچه را درمان کردند.
 سلول های بنیادی خون بندناف خواهر کوچکتر احمدرضا 
که در بانک سلول های بنیادی خون بندناف رویان ذخیره 
شده بود، برای درمان بیماری تالاسمی احمدرضا مورد 
استفاده قرار گرفت.فاطمه اسفند ماه سال 93 در جیرفت 
کرمان متولد شد و پدر و مادرش هنگام تولد، خون بندناف 

او را برای استفاده احتمالی در آینده در بانک خون بندناف 
رویان ذخیره سازی کردند.این اقدام پدر و مادر درحالی 
انجام شد که آنها دارای پسر ۶ ساله ای بودند که از بیماری 

تالاسمی رنج می برد و مشغول درمان او بودند.
پزشکان پس از انجام درمان های معمول در بیماری 
تالاسمی، در نهایت تنها راه درمان احمدرضا، پسر بزرگ این 
خانواده که مبتلا به تالاسمی بود را پیوند سلول های بنیادی 
خون ساز تشخیص دادند و از آنجا که خون بندناف فاطمه 

در بانک خون بندناف رویان ذخیره شده بود، در فروردین 
ماه سال 95 پیوند در بیمارستان شریعتی و توسط دکتر 
امیرعلی حمیدیه انجام شد.هم اکنون پس از گذشت چند 
ماه از انجام پیوند، ارزیابی نتیجه پیوند بسیار رضایت بخش 
بوده و شاخص های خونی بیمار نیز کاملا نرمال شده است.

احمدرضا اخیرا در بازدید از بانک خون بندناف رویان، از 
بخش های مختلف آزمایشگاه ها دیدن کرده و با فرآیند 

ذخیره سازی خون بندناف آشنا شده است.

استفاده از پوست عروس دریایی در نمایشگرها

درمان کودک مبتلا به تالاسمی با پیوند سلول های بنیادی خون بندناف خواهر

تالاسمی  را بیشتر بشناسید

تالاسمی از بیماری های ژنتیکی است که در اثر آن هموگلوبین 
ساختار طبیعی خود را از دست داده و پدیده تولید هموگلوبین 
غیرموثر در بدن ایجاد می شود؛ در نتیجه هموگلوبین معیوب 
قادر به اکسیژن رسانی مطلوب به اعضا بدن نیست. در واقع 
در این بیماری، کمبود کلی هموگلوبین وجود ندارد، بلکه 

هموگلوبین غیرطبیعی افزایش یافته است.
دکتر حسنی در گفت وگو با ایسنا در این باره گفت: تالاسمی 
به دو نوع آلفا تالاسمی و بتا تالاسمی است که خود بتا تالاسمی 
هم شامل تالاسمی ماژور )تالاسمی شدید( و تالاسمی مینور یا 
تالاسمی خفیف است. افراد مبتلا به تالاسمی مینور در واقع کم 
خونی مشکل سازی ندارند، ولی اگر دو فرد تالاسمی مینور با هم 
ازدواج کنند به احتمال ۲5 درصد فرزندن شان دچار تالاسمی 
شدید ماژور خواهد بود و ۲5 درصد فرزندشان سالم و 50 درصد 

تالاسمی مینور خواهند داشت.
وی بیان کرد: تالاسمی ماژور یا آنمی کولی به علت حذف 
یا جهش در هر دو ژن سازنده زنجیره بتا ایجاد می شود و به 
این ترتیب یا هیچ زنجیره بتایی ساخته نمی شود یا به مقدار 
کمی ساخته می شود. در نتیجه بدن کمبود این زنجیره ها را با 
ساخت زنجیره های آلفا جبران می کند که این زنجیره های آلفای 
اضافی برای گلبول های قرمز سمی هستند و با رسوب بر روی 
سلول های گلبول قرمز باعث می شوند که گلبول های قرمز در 
مغز استخوان و در داخل خون تخریب شده و زنجیره های آلفا در 
مغز استخوان رسوب می کنند. از طرفی به علت خونسازی غیر 
موثر، مراکز خونساز خارج مغز استخوان، از جمله کبد و طحال 

شروع به خونسازی می کنند و بزرگ می شوند.

وی اظهار داشت: بیماری معمولا بصورت کم خونی شدید 
در شش ماهه اول زندگی کودک تظاهر می کند و درصورت 
عدم شروع تزریق خون، بافت مغز استخوان و مکان های خونساز 
خارج مغز استخوان فعال و بزرگ شده و باعث بزرگی مغز 
استخوان ها بخصوص استخوان های پهن )صورت و جمجمه( و 

بزرگی کبد و طحال می شوند.
وی در رابطه با علائم بیماری تالاسمی گفت: کم خونی شدید 
طوری که برای بقاء بیمار تزریق مکرر خون لازم است، افزایش 
حجم شدید مغز استخوان بخصوص در استخوان های صورت و 
جمجمه، چهره خاص افراد تالاسمی را ایجاد می کند. اختلال 
رشد در بچه های بزرگ تر، رنگ پریدگی، زردی و گاهی پوست 
ممکن است به دلیل رنگ پریدگی و یرقان و رسوب ملانین به 

رنگ مس در آید.
بیماری  این  علائم  دیگر  از  کرد: همچنین  اشاره  حسنی 
بزرگی کبد و طحال است و در سنین بالاتر گاهی طحال به 
حدی بزرگ می شود که باعث تخریب بیشتر گلبول های قرمز 
می شود. علایم ناشی از رسوب آهن در بافت های مختلف از 
جمله پانکراس و قلب و ایجاد دیابت و نارسایی قلبی و تاخیر در 
بلوغ می شود. همچنین در این بیماری استخوان ها نازک شده و 

مستعد شکستگی می شوند.
وی در رابطه با تشخیص این بیماری گفت: در آزمایش خون 
تالاسمی ماژور گلبول های قرمز خون کوچک و کم رنگ خواهد 
بود. افت شدید هموگلوبین به مقادیر کمتر از پنج گرم در دسی 
لیتر وجود دارد. تشخیص قطعی با الکتروفورز هموگلوبین انجام 
می شود که در تالاسمی ماژور هموگلوبین A طبیعی ساخته 

نمی شود و 98 درصد هموگلوبین ها را هموگلوبین F تشکیل 
می دهد و هموگلوبین A۲ نیز تا پنج درصد افزایش پیدا می کند.

وی در رابطه با عوارض تالاسمی گفت: در تالاسمی یک سری 
از عوارض از جمله اختلال رشد و تغییر قیافه بیمار و بزرگی 
کبد و طحال که به علت خود بیماری است و یکسری عوارض 
دیگر ناشی از درمان تالاسمی است. اصلی ترین این عارضه 

هموکروماتوز است.
وی در رابطه با درمان تالاسمی بیان کرد: تالاسمی شدید 
و درمان نشده همیشه باعث مرگ در دوران کودکی می شود. 
در صورت تزریق مکرر خون و حفظ سطح مناسبی از خون 
می توان طول عمر ا افزایش داد و تا حد زیادی مانع از تغییرات 

استخوانی و اختلال رشد شد.
حسنی در رابطه با بیماری تالاسمی مینور نیز افزود: تالاسمی 
مینور معمولا بدون علامت بوده و علایم بالینی واضح ندارند 
و بطور عمده در تست های چکاپ به صورت اتفاقی تشخیص 
داده می شوند. این افراد کم خونی مختصر )هموگلوبین بیش از 
10( با سلول های گلبول قرمز کوچک و کم رنگ )هیپوکروم 

میکروسیتر( دارند که معمولا مشکل ساز نیستند.
این متخصص در پایان گفت: تالاسمی مینور در نتیجه اختلال 
یکی از دو ژن سازنده زنجیره گلوبین بتا به وجود می آید که این 
ژن ناقص یا از پدر یا از مادر به فرد به ارث رسیده است. در نتیجه 
کاهش یا فقدان ساخت زنجیره بتا از یک ژن اتفاق می افتد و به 
دنبال آن هموگلوبین A۲ تا حدود چهار تا هشت درصد افزایش 
می یابد و گاهی افزایش هموگلوبین F در حدود یک تا پنج 

درصد دیده می شود.
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تغذیه دانش آموزان در مدرسه چگونه باشد؟

سال  هایی که کودک در مدرسه ی ابتدایی می  گذراند، از نظر تغذیه دوره مهمی است، زیرا 
رشد کودک در این سنین ادامه دارد، اگرچه سرعت رشد او کمتر از سال  های اول زندگی 
است، ولی باید توجه داشت که هر مرحله از رشد، وابسته به مرحله قبل بوده و مرحله بعد 

را تحت تاثیر قرار می دهد.
اصولا دانش آموزان به 3 وعده غذایی اصلی و ۲ میان  وعده در طول روز نیاز دارند و باید از 
تمامی گروه های غذایی شامل شیر و لبنیات، گوشت و حبوبات، سبزیجات، میوه جات و گروه 

نان و غلات مصرف کنند و تعادل و تنوع غذایی در این سنین مهم است.
تغذیه باعث رشد و تکامل بچه ها می شود و همچنین در سلامت آن ها نقش بسیار مهمی 
دارد. این مسئله در هنگام مدارس ممکن است دچار مشکلاتی شود که باید با دقت حل شوند 
چرا که در صورت بی توجهی می تواند باعث بروز بیماری های مختلفی در فرزند شما شمود.

وعده ی صبحانه، نقش بسیار موثری در سلامت جسمی و فکری دانش آموزان دارد.
ثابت شده است که بچه هایی که صبحانه می خورند در مدرسه تمرکز بیشتری دارند و 
قدرت یادگیری شان بالاتر است. صبحانه نمی خورند حافظه کوتاه مدت شان صدمه می بیند 
و تمرکزشان در کلاس کم است. صبحانه باید قندهایی که به صورت فوری جذب می شوند 
مانند آب میوه ها، عسل و مربا و همچنین مواد قندی را که دیرتر جذب می شوند مانند نان 

و کیک صبحانه دارا باشد.
اهمیت صبحانه

صبحانه یکی از اصلی ترین وعده های غذایی روزانه کودك است. بچه ها یی که صبحانه نمی 
خورند دارای ضریب هوشی پایین تر و قدرت یادگیری و یادآوری کمتری هستند.

مصرف صبحانه:
تغذیه سالم کودکان را در دوران مدرسه بهتر است از خانه و با وعده صبحانه آغاز کنید. 
صبحانه تامین کننده انرژی صبحگاهی برای فرد بوده و با صرف صبحانه می توان به آغاز یک 
روز پر انرژی امیدوار بود. بررسی ها ارتباط معناداری بین عدم مصرف صبحانه و افت تحصیلی 

در دانش آموزان گزارش می کنند.
مهمترین دلایلی که موجب عدم مصرف صبحانه می شوند، نداشتن زمان برای صرف 
صبحانه و یا بی میلی دانش آموز عنوان می شود. بر این اساس توصیه می شود خانواده های 
گرامی، شام را زودتر صرف کرده و امکان خواب آرام را برای کودک در شب هنگام فراهم کنند 
تا کودک صبح روز بعد زودتر از خواب بیدار شود و این خواب کافی می تواند همراه با صرف 

زود هنگام شام، موجب افزایش میل کودک به صرف صبحانه شود.
بهترین مواد غذایی که می تواند در صبحانه همراه با نان صرف شوند، عبارتند از: ترکیبی از 
پنیر و گردو، کره بادام زمینی و عسل، خامه و عسل و کره و عسل. در صورت تمایل کودک، 

مصرف آبمیوه های طبیعی و شیر نیز انتخاب های مناسبی برای این وعده می باشند.
والدین چه کمکی می توانند انجام دهند:

»   شام در ساعات ابتدایی شب صرف شود تا کودك در ساعت معین و به موقع بخوابد«  
کودکمان را صبح به موقع ) با فاصله زمان مناسب از زمان حرکت به مدرسه ( بیدار کرده تا 

پس از کمی نرمش و ورزش برای صرف صبحانه اشتها پیدا کنند.«
»   فعالیت بدنی درشرایط ناشتا سبب افزایش هورمون رشد در کودکان می شود. پس کمی 

تحرک به رشد کودکان کمك میکند .«
»  صبحانه را به عنوان یك وعده غذایی مهم تلقی کننند و همگی به دور یك سفره به صرف 
صبحانه بپردازند تا تشویقی برای کودکان باشند.«  سعی شود نان تازه و یا گرم شده برای 
صبحانه تهیه شود«  سفره صبحانه را می توان با سبزیجات، خیار و گو.جه فر نگی، دلپذیرتر 

نمود«
نمونه هایی از صبحانه کامل و مقوی شامل:

فرنی .شیر برنج ، حلیم .و عدسی و فرآرودهای غلات مثل شیرین گندمك همراه باشیر نان و 
پنیر و گردو ، تخم مرغ ، کره و عسل، خرما همراه با یك لیوان شیر ، نان ، و پنیر و گوجه فرنگی

توصیه هایی برای صبحانه:
یک لیوان یا یک دوم لیوان آب میوه به اضافه نان به مقداری که اشتها دارند همراه با پنیر یا 
شیر و یکی دوبار در هفته استفاده از خامه، کره و مربا است. ارزش غذایی پنیر از خامه و کره 
بیشتر است. گاهی استفاده از غلات صبحانه همراه با یک لیوان شیر هم میتواند مفید باشد.

* بچه هایی که نسبت به شیر حساس هستند بهتر است حتما پنیر مصرف کنند. حتی 
می توان از ماست چکیده و سفت هم به عنوان صبحانه استفاده کرد.

*بچه ها در روزهایی که ورزش دارند باید صبحانه بیشتری بخورند و یا یک میان وعده 
مانند نان و پنیر و گردو همراه داشته باشند. حتی می توانند از بعضی کیک ها و کلوچه ها 
به خصوص آنهایی که مغز گردو دارند استفاده کنند. دکتر کیمیاگر توصیه می کنند، بچه ها 

هنگام صرف صبحانه یا میان وعده به هیچ وجه ازچیپس یا پفک استفاده نکنند.
*برای بچه ها یک برنامه متنوع صبحانه داشته باشید و از خودشان هم کمک بگیرید تا 

صبحانه خوردن برایشان جذاب شود.
*برای تهیه میان وعده ای که در مدرسه همراه می برند از پیش برنامه ریزی کنید. از پیش 
مواد غذایی را به صورت عمده تهیه کنید. کلی خرید کردن هم ارزان تر است و خیال تان هم 

از بابت مواد اولیه راحت خواهد بود.
*هر شب یک مدت زمان خاص را به تهیه و آماده کردن میان وعده روز بعد اختصاص دهید.

*میوه ها را هم در این میان وعده در نظر بگیرید. تنوع غذایی را رعایت کنید.
*کودکان از خوردن غذاهایی که خودشان درست کرده اند لذت می برند. اجازه بدهید آنها 

هم در این کار کمک کنند.
*یک بسته نایلون فریزر تمیز برای بسته بندی این میان وعده ها کنار بگذارید.

*اگر تصمیم به درست کردن غذاهای جدید دارید حتما از از پیش از کودک بخواهید تا آن 
را بچشد و اگر دوست داشت برایش تهیه کنید.

*خرید از بوفه با توجه به این که در بیشتر بوفه های مدارس غذاهای آماده با سوسیس و 
کالباس ارائه می شود، مناسب نیست. در صورت سالم بودن غذاهای خانگی این بوفه ها 

کودک می تواند گاهی از غذاهای بوفه استفاده کند.
*هر چند وقت یک بار کیف فرزندتان را به طور کامل خالی و تمیز کنید تا بقایای غذاهای 

مانده در کیف یا خرده های ساندویچ موجب آلودگی کیف نشود.

رییس کل دادگستری استان فارس :

قاتلان تبربه دست شیراز دستگیر شدند
رییس کل دادگستری استان فارس از دستگیری عاملان جنایت هولناکی که با تبر در 
محدوده بولوار امیرکبیر مردی را مقابل چشمان همسر باردارش به قتل رسانده بودند، 

خبرداد. 
به گزارش روابط عمومی دادگستری فارس،علی القاصی مهر در توضیح این ماجرا گفت: به 
دنبال وقوع یک قتل در محدوده  بولوار امیرکبیر که توسط تعدادی با تبر رخ داده بود با توجه 

به حساسیت موضوع رسیدگی به این پرونده در دستور کار قرار گرفت.
وی ادامه داد: در این خصوص تیم های ویژه اطلاعات و انتظامی در استان فارس تشکیل و 

ردیابی عاملان این جنایت در دستور کار قرار گرفت.
رییس کل دادگستری استان فارس اظهار داشت: ماموران امنیتی و انتظامی با انجام اقدامات 
گسترده و تلاش های شبانه روزی توانستند یکی از عاملان این جنایت را در ابرکوه شناسایی 

کنند.
وی افزود: با به دست آوردن مخفیگاه این متهم در ابرکوه اکیپی از ماموران به مخفیگاه وی 

عزیمت کرده و نامبرده را در یک عملیات غافلگیرانه دستگیر کردند.
القاصی مهر گفت: با دستگیری این متهم سرنخ های دیگری نیز از یکی از متهمان به دست 
آمد و فاش شد که نامبرده به خرم آبّاد گریخته است از این رو ماموران به آنجا رفته و وی 

را نیز دستگیر کردند.
رییس کل دادگستری استان فارس با تاکید بر این که پرونده این جنایت با حساسیت و به 
صورت ویژه در دستگاه قضایی استان رسیدگی می شود اظهار داشت: دستگاه قضایی استان 
فارس برای برخورد با این افراد مصمم بوده و به صورت ویژه پرونده آنها را بررسی و  حکم 

نهایی را صادر می کند.
این درگیری روز چهارشنبه رخ داد. در این جنایت هولناک مرد جوانی با اصابت ضربات 
تبر مقابل چشمان همسر باردارش به طرز فجیعی به قتل رسید و برادر همسر مقتول نیز 
با ضربات تبر مجروح شد. این پرونده نزد درخشان بازپرس شعبه هشتم دادسرای جنایی 

در دست بررسی است.

فرمانده مرزبانی کشور:

هیچ تونلی برای قاچاق مواد مخدر
 وجود ندارد

فرمانده مرزبانی کشور در مورد شیوه های قاچاق مواد مخدر و استفاده قاچاقچیان از تونل 
برای واردات مواد مخدر تأکید کرد: هیچ تونلی برای این منظور وجود ندارد.

سردار قاسم رضایی در حاشیه جلسه ستاد مبارزه با مواد مخدر در جمع خبرنگاران در مورد 
شیوه های جدید قاچاقچیان مواد مخدر توضیحاتی داد.وی در مورد استفاده از تونل توسط 
آنها گفت: هیچ تونلی برای قاچاق مواد مخدر وجود ندارد.فرمانده مرزبانی همچنین در مورد 
استفاده از منجنیق برای عبور دادن مواد مخدر از مرزها گفت: این اتفاق در مرزهایی که 
دیوار کشی شده در شب ها می افتاد که با استفاده از امکانات اپُتیکی با قاچاقچیان مذکور 
مقابله شد.وی تأکید کرد: متاسفانه 300 کیلومتر مرز مشترک با پاکستان در جنوب استان 
سیستان و بلوچستان بدون جاده و دسترسی است و ارتفاعات سر به فلک کشیده و دره های 

عمیق اجازه کنترل100 درصدی مرز را نمی دهد.
رضایی خاطرنشان کرد: سال گذشته بنا به دلایلی تنها 13 درصد طرح ها اجرایی شد و 
امیدواریم امسال با تخصیص منابع عقب افتادگی طرح ها جبران شود.وی به وضعیت مناسب 
مرزهای مشترک با افغانستان اشاره کرد و گفت: با همکاری خوب مرزبانان افغانستانی، 
کنترل مرز این کشور سامان گرفته بطوریکه از ابتدای سال کشفیات ما از مرز مشترک با 
این کشور تنها 3.5 تن بوده است.فرمانده مرزبانی ادامه داد: این درحالی است که قاچاق به 
مرزهای پاکستان منتقل شده و عملکرد ضعیف مرزبانی این کشور موجب شده تا ۲5 تن 
کشفیات را در مرز پاکستان شاهد باشیم.وی با اشاره به تغییر مسیر قاچاق از خشکی به 
دریا گفت: امسال کشفیات ما در هرمزگان ۲.5 برابر افزایش داشته است.رضایی همچنین 
در مورد درگیری با قاچاقچیان گفت: تقریبا هفته ای 3 مورد درگیری مسلح با قاچاقچیان 

مواد مخدر ایجاد می شود.

به  اشاره  با  ناجا  مخدر  مواد  با  مبارزه  پلیس  رئیس 
دستگیری یکی از بزرگترین قاچاقچیان کشور گفت: از این 
متهم 800 تن مواد کشف شده و پرونده همچنان در دست 

تحقیق است. 
سردار مسعود زاهدیان گفت: در 5 ماهه گذشته شاهد 
رشد 15 درصدی کشف مواد مخدر در کشور بوده ایم که 

این رقم به دلیل کشف 153 تن مواد مخدر بوده است.
وی افزود: بیشتر مواد کشف شده در کشور از مرزهای 
شرقی وارد ایران می شوند و متهم بزرگ مواد مخدری که 
بازداشت شده است مواد مخدری را وارد ایران می کرد که 

بیشتر در افغانستان تولید می شود.
زاهدیان از انتشار جزییات بیشتر در خصوص پرونده بزرگ 
کشف مواد خودداری کرد و افزود: تحقیقات درباره این متهم 
و شبکه پیچیده ای که با وی در ارتباط است همچنان ادامه 
دارد و از آنجایی که شناسایی افراد مرتبط با این شخص 
دنباله دارد، اطلاع رسانی دقیق درباره این متهم به زودی 

انجام خواهد شد.
و  سیستان  استاندار  هاشمی  اوسط  علی  همچنین 
بلوچستان در خصوص دستگیری بزرگترین قاچاقچی مواد 
مخدر گفت: متهم دستگیر شده بیش از ۲0 سال در امر 
قاچاق مواد مخدر دست داشته و وی پس از سه سال کار 

اطلاعاتی و عملیاتی دستگیر شده است.
ارتباط فرددستگیر شده با14باندبین المللی

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر همچنین  در حاشیه 
نشست مشترک دادستانی با مسئولان ستاد مبارزه با مواد 
مخدر استان های شرقی و جنوب شرقی کشور در جمع 
خبرنگاران با اشاره به دستگیری فردی که 800 تن مواد 
مخدر را وارد کشور کرده بود، گفت: این فرد با بیش از 
14 باند بزرگ بین المللی موادمخدر در ارتباط بوده است. 
رحمانی فضلی گفت: بحث مواد مخدر و مبارزه همه سویه با 
آن همواره به عنوان یکی از دغدغه های اصلی نظم جمهوری 

اسلامی ایران مطرح بوده و در اجرایی کردن آن بسیار نقش 
پررنگ داریم.وی گفت: ۶0 درصد مواد مخدر در استان های 
مرزی کشف می شود که از مرز تا نقاط کور مرزی را شامل 
می شود.وی با اشاره به دستگیری فردی که 800 تن مواد 
مخدر را وارد کشور کرده بود، گفت: این فرد دستگیر شده 
و به جرم خود اعتراف کرده و اعلام کرده است با بیش از 
14 باند بزرگ بین المللی مواد مخدر در ارتباط بوده است و 
تحقیقات درباره وی همچنان ادامه دارد. دبیرکل ستاد مبارزه 

با مواد مخدر همچنین ادامه داد: امسال دستگیری ها دو 
ویژگی عمده داشت در کشفیات همه صاحبان بار دستگیر 
شده اند و سرکرده های باندها نیز شناسایی و دستگیر شده 
اند.وزیر کشور درباره جمع آوری معتادان گفت: تهران برای 
جمع آوری ۶ هزار و 500 معتاد ظرفیت دارد و روزانه تنها 
500 نفر جمع آوری می شوند و طبق اخرین آمار امروز 
روزانه 700 نفر جمع آوری می شوند که در صورت تامین جا 

و اعتبارات لازم زمان بیشتری تحت درمان قرار می گیرند.

جاعلان سابقه دار اسناد دولتي در مترو پایتخت به دام افتادند 
فرمانده یگان انتظامي پلیس مترو پایتخت از دستگیري دو جاعل سابقه دار اسناد و 
مدارک دولتي در ایستگاه متروي شوش خبر داد و افزود:در بازرسي از متهمان تعداد قابل 

توجه اي آلات و ادوات جعل کشف شد. 
سرهنگ  علي راقي  فرمانده یگان انتظامي پلیس مترو تهران بزرگ در گفت و گو با 
خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت: ماموران مستقر در ایستگاه مترو شوش هنگام گشت 
زني به دو نفر که داخل سالن فروش بلیط در حال پرسه زدن بوده و بسته حجیمي را نیز در 
اختیار داشتند، مظنون شده و با رعایت حقوق شهروندي متهمان را متوقف و به مقر پلیس 

منتقل کردند.وي افزود:در بازرسي از  وسایل نامبردگان دو ورق شابلون 15 متري جهت 
چاپ انواع مدارک هویتي، کارت شناسایي، کارت خام اقامت اتباع افاغنه، اسناد تسهیلات 

برخي از بانک ها، آلات و ادوات مربوطه و 13۶ عدد پایپ کشف شد.
این مقام ارشد انتظامي در ادامه بیان داشت:به دنبال کشف آلات و ادوات جعل، متهمان 
تحت بازجویي هاي پلیسي قرار گرفته و به بیش از  30 فقره جعل اعتراف کردند.فرمانده 
یگان انتظامي پلیس مترو پایتخت در پایان خاطرنشان کرد:در نهایت متهمان به همراه اقلام 
مکشوفه جهت سیر مراحل قانوني و کشف سایر جرایم شان در اختیار کارآگاهان پلیس 

آگاهي فرماندهي انتظامي تهران بزرگ قرار گرفتند.

 رییس پلیس آگاهی استان اردبیل گفت: اعضای باند سه 
نفره سارقان حرفه ای و سابقه دار خودرو ، لوازم داخلی آن و 

ساختمان نیمه کاره در اردبیل دستگیر شدند. 
سرهنگ موسی عالیزاده اظهار کرد: به دنبال افزایش وقوع 
سرقت خودرو ، لوازم داخلی آن و ساختمان نیمه کاره در 
شهرستان اردبیل و با هدف پیشگیری از رخنه در احساس 
امنیت مردم بررسی موضوع به صورت ویژه در دستور کار 

کارآگاهان اداره مبارزه با سرقت پلیس آگاهی قرار گرفت. 
وی با بیان اینکه با انجام تحقیقات گسترده میدانی و 
کارهای اطلاعاتی مشخص شد سرقت ها به صورت باندی 
و به سرکردگی یکی از سارقان سابقه دار که اعتیاد به مواد 
مخدر داشت انجام شده افزود: در عملیات کارآگاهان پلیس 
آگاهی سرکرده این باند به همراه دو همدست دیگر وی 
دستگیر و به پلیس آگاهی انتقال داده شدند. رییس پلیس 

آگاهی استان اردبیل با اشاره به آغاز کار بازجویی از سارقان 
دستگیر شده گفت: با ارائه دلایل و مستندات قانونی سه 
سارق دستگیر شده به ارتکاب 80 فقره سرقت از جمله 
سرقت 30 دستگاه خودرو، ۲0 فقره سرقت داخل خودرو و 
30 فقره سرقت از ساختمان های نیمه کاره اعتراف کردند. 
به گفته وی در ادامه رسیدگی به موضوع پرونده هشت 

خریدار اموال مسروقه نیز شناسایی و دستگیر شدند.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر ناجا  خبرداد:

دستگیری یکی ازبزرگترین قاچاقچیان کشور 

اعتراف متهمان به بیش از 30 فقره جعل و کلاهبرداري 

رییس پلیس آگاهی استان اردبیل  خبرداد:

دستگیری عاملان 80 فقره سرقت در اردبیل 

سر و کله اپیدمی تک فرزندی در خانواده های ما از 
جایی پیدا شد که گمان کردیم با داشتن فقط یک بچه 
هم خودمان به عنوان والد سود می کنیم و هم فرزند 
یکی یک دانه مان مزه زندگی را می فهمد. غافل از اینکه 
تک فرزندی معایبی دارد که به طور جدی می تواند 

مزایای آن را تحت تأثیر قرار بدهد. 
زمان ما، هر خانواده ای کمِ کم، سه چهار فرزند 
داشت آن هم اگر به قول معروف با همین سه چهار 
تا جنسشان جور می شد. صد البته که بزرگ کردن 
چند تا بچه با فاصله های سنی کم با امکانات آن دوران 
برای والدین کار آسانی نبود و بعضی ها هم برای رفع 
و رجوع کردن نیازهایشان مجبور می شدند بچه ها را 
به دنبال کار و کاسبی بفرستند. تحصیل و دانشگاه آنها 
هم که بماند. درست در این موقعیت بود که رسانه ها 
تبلیغ  داشتن فرزند کمتر برای زندگی بهتر را جدی تر 
دنبال کردند و منافع فرزند کمتر داشتن را به صورت 
دو جانبه یعنی هم برای والدین و هم برای فرزندان 

ترویج کردند.
 با این روند کم کم ذهنیت ها نسبت به فرزند دار 
شدن  تغییر کرد. پدر و مادرها که باسوادتر شده و 
بیشتر از قبل به درس و مدرسه و آینده بچه هایشان 
حساس شده بودند کم کم به این نگرش رسیدند که 
بهتر است به جای تربیت چند بچه قد و نیم قد با آینده 
ای نیمه موفق، یک بچه کاملًا موفق تربیت کنند و 

تحویل جامعه بدهند.
 از طرف دیگر، آنها فکر می کردند که با داشتن 
یک بچه می توانند علاوه بر تربیت یک انسان موفق، 
خودشان هم مجالی برای رشد و پیشرفت هر چه بیشتر 
پیدا کنند. و این ذهنیت ادامه پیدا کرد تا جایی که امروز 
علی رغم تبلیغات متضاد با آن زمان، باز هم خانواده 
های سطح متوسط و بالا ترجیح می دهند همچنان 
فقط یک فرزند داشته باشند، یک فرزند کاملًا موفق.  
تک فرزندی چه مشکلاتی را به دنبال دارد؟

مثل اکثر قصه های زندگی، قصه تک فرزندی  هم 
بدون سراشیبی نبود. وقتی بچه هایی که تک فرزند 
خانواده بودند از آب و گِل در آمدند و یا به سراغ زندگی 
خودشان رفتند، خیلی از مسائل ناشی از آن خودنمایی 

کردند. از جمله این مسائل به چند مورد زیر اشاره می 
کنیم:  

شکنندگی
 بچه هایی که تک فرزند بودند، به دلیل اینکه خواهر 
یا برادری نداشتند که رقابت کردن سالم را با او تمرین و 
تجربه کنند با مشکلاتی در زمینه پذیرش واقعیت های 
زندگی روبه رو شدند. آنها  که از زبان والدینشان هیچ 
گاه کمتر از گل نشنیده بودند، با کوچکترین تشری می 
شکستند و پا پس می کشیدند. در حالی که اگر خواهر 
یا برادری داشتند، داشتن رقیب را بهتر درک می کردند 
و بهتر از عهده موقعیت هایی که مستلزم رقابت و پا 

فشاری هستند بر می آمدند.  

فرصت کمتر برای همدلی
خواهر و برادر داشتن کمک می کند تا فرزندان 
بتوانند در موقعیت های مختلف خودشان را جای 
دیگری بگذارند و از منظر او به اتفاقات نگاه کنند. 
بچه ای که خواهر و برادر ندارد نسبت به بچه ای که 
یک یا چند خواهر و برادر دارد، فرصت کمتری برای 
همدلی کردن و گذاشتن خودش به جای دیگران پیدا 

می کند.  
پشت گرمی کمتر

 بچه ها رازها و حرف هایشان را قبل از آنکه به پدر 
و مادرشان بگویند، با خواهر و برادرانشان در میان می 
گذارند. همینطور خواهر و برادرها بزرگترین سرمایه 

حمایتی برای روزهای سخت آینده هستند. بچه ای 
که تک فرزند است مزه این حمایت را نمی چشد. این 
نقص در جنبه حمایتی برای والدین هم مطرح است. 
پدر و مادری که یک فرزند دارند، در زمان پیری فقط 
یک نفر را دارند که به آنها سر بزند و از آنها مراقبت کند 
آن هم به فرض اینکه فرزند آنها در آن زمان خودش 
سالم باشد و نزدیک آنها زندگی بکند. در حالی که 
والدینی که چند فرزند دارند در روزگار پیری از چند 
منبع حمایتی برخوردار می شوند و حتی اگر یکی از 
آنها به هر دلیلی نتواند به آنها رسیدگی کند، یک یا 
چند تای دیگر هستند که دستشان را بگیرند و به آنها 

عشق هدیه بدهند.  

شادابی کمتر
بچه هایی که تک فرزند هستند، در مهمانی و پارک 
و سفر مجبورند با بزرگترها دمخور باشند. در نتیجه نمی 
توانند با همسالانشان ارتباط کافی برقرار کنند و این 
مسئله باعث می شود که افراد کمتری را در زندگی برای 
شوخی کردن، بازی کردن، و حتی صحبت کردن داشته 
باشند. همه اینها باعث می شود که بچه های تک فرزند 
نسبت به بچه هایی که چند فرزندی هستند، احساس 
تنهایی بیشتر و احساس شادکامی کمتری داشته باشند.  

زیر ذره بین بودن
 بچه هایی  که تک فرزند هستند، در مرکز توجه 
والدین قرار دارند و هر رفتار آنها توسط والدین پایش 
می شود. این توجه زیاد باعث می شود که این بچه 
ها همیشه با یک جور اضطراب زندگی کنند، اضطرابِ 
اینکه نکند آن کسی نباشند که والدینشان انتظار دارند. 
به علاوه خود والدین هم از این قضیه اذیت می شوند 
چرا که مدام خودشان را مجبور می بینند که نگران 
فرزندشان باشند، آن هم نه یک نگرانی معمولی، بلکه 

یک اضطراب آزار دهنده.  
پس یعنی تک فرزندی هیچ جنبه مثبتی 

ندارد؟ 
صحبت کردن درباره معایب تک فرزندی به این 
معنی نیست که تک فرزندها افراد موفقی نخواهند 
بود یا همه آنها لوس و ناز پرورده خواهند شد. تک 
فرزندهای زیادی هستند که نسبت به بچه های چند 
فرزندی خلاق تر و اجتماعی تر هم از آب در آمده اند. 
اما مسئله ای که وجود دارد این است که ما ببینیم در 
برابر چیزهایی که به فرزندمان می دهیم چه چیزهایی 
را از او می گیریم.  اگر شما هم طرفدار تک فرزندی 
هستید، توجه کنید که گرچه ممکن است به فرزندتان 
آسایش بیشتر، تحصیل در مدرسه بهتر، دانشگاه بهتر، 
کلاس های متفرقه بیشتر، و خیلی چیزهای دیگر 
بدهید ولی یک چیز خیلی مهم را از او خواهید گرفت: 
داشتن خواهر و برادرانی که امروز و فردا پشت و پناه 
او باشند. واقعاً آیا داشتن بهترین امکانات و رتبه های 
علمی و شغلی به تحمل یک لحظه تنهایی و احساس 

نداشتن یک پشتوانه امن می ارزد؟   

تک فرزندی با روان فرزند شما چه کار می کند؟ 

شبکه هاي اجتماعي و تاثیرات فراوان آن بر جامعه 
علي الخصوص جامعه ایران بر کسي پوشیده نیست. 

گزارش پیش رو با عنایت به افزایش روند روبه رشد 
طلاق در جامعه و تاثیر پذیري آن از فعالیت شبکه هاي 
اجتماعي به خصوص نرم افزارهاي مبتني بر موبایل 

نظیر تلگرام تهیه و تنظیم شده است. 
مقدمه: 

نقش خانواده به عنوان کوچک ترین واحد اجتماعي 
مي تواند هم در جنبه مثبت آن یعني ایجاد کانون 
آرامش و هم در جنبه منفي اش یعني ایجاد آسیب 

اجتماعي بسیار مهم و تاثیرگذار باشد. 
نهاد  این  از درون  از جمله وجوه منفي پدیدآمده 
اجتماعي، بروز آسیبي تحت عنوان »طلاق« است که 
آثار مخرب آن در ابعاد اجتماعي فوق العاده زیاد بوده و 
موجب ایجاد ناهنجاري هاي اجتماعي بسیاري مي شود. 
و  شناخته شده  عوامل  معضل،  این  پیدایش  در 
موجب  و  داده  هم  دست  به  دست  ناشناخته اي 
ناسازگاري زناشویي و انحلال خانواده و بالا رفتن نرخ 
طلاق در جامعه ایراني بویژه در سال هاي اخیر شده 
است. یکي از عوامل تاثیرگذار بر افزایش روند طلاق در 

بین زوجین، »شبکه هاي اجتماعي« هستند. 
چگونه کانال ارتباطي مي تواند هنجارها را 

تغییر دهد: 
کانال ارتباطي به خودي خود نمي تواند بر نظام 
ارزشي، سیستم هاي مدیریتي و هنجاري و مناسبات 

اجتماعي که تشکیل خانواده و ازدواج و طلاق از تجلي 
هاي آن به شمار مي رود، تاثیرگذار باشد.

اما قدیمي تاکید مي کند: »در گذشته هنجارها در 
جامعه براساس منابع داخلي و منابع نهادي ارزشي و 
فرهنگي و سیاسي خود فرد شکل مي گرفت و به ندرت 
این ارزش ها و هنجارها در معرض سوال و تغییر قرار 
مي گرفت اما کاري که شبکه هاي اجتماعي انجام مي 
دهند این است که اتصال افراد را از صرف جغرافیا بر مي 
دارند و این افراد قادرند سبک زندگي را در کشورها و 

فرهنگ هاي دیگر تجربه کنند. 
یعني این زمینه و فرصت ایجاد شده تا افراد خانواده 
فقط سبک زندگي خود را نبینند و تجربیات دیگران 
را به صورت مجازي درک کنند. این جنبه شبکه هاي 
اجتماعي مي توانند طور مستقیم بر ساختار خانواده و 
تفکر اجتماعي افراد و سازمان هاي جامعه تاثیرگذار 

باشد. 
ارتباط معنادار شبکه هاي اجتماعي و طلاق: 

نتایج یک تحقیق دانشگاهي که اخیرا درباره تاثیر 
شبکه هاي اجتماعي در بروز پدیده طلاق در کشور 
انجام شده، نشان مي دهد که هرچه میزان حضور افراد 
در شبکه هاي اجتماعي بشتر باشد به همان اندازه 
گرایش به سبک زندگي مدرن نیز بیشتر و گرایش به 
سبک زندگي سنتي نیز کمتر مي شود و در نهایت بین 
عضویت زوجین در شبکه هاي اجتماعي و درخواست 

طلاق ارتباط مستقیم و معنادار وجود دارد. 

در این تحقیق اشاره شده است که شبکه هاي 
اجتماعي نظیر فیس بوک، توییتر و نرم افزارهاي تلفن 
همراه نظیر وي چت، تانگو، واتس اپ و وایبر که به 
شکل رایگان در اختیار تمامي کاربران دنیا قرار مي 
گیرند قادرند تا با جایگزیني ارزش هاي مدرن به جاي 
ارزش هاي سنتي سبک زندگي غربي را ترویج کرده 
و چالش جدي بین الگوهاي رفتاري زوجین ایجاد 

کنند. 
بدبیني، حاصل حضور در شبکه هاي اجتماعي: 
افرادي که در دهکده جهاني  بین  ارتباط  افزایش 
زندگي مي کنند، اولین هدف و مهم ترین انگیزه تشکیل 
این شبکه ها بود تا حدودي هم در این هدف موفق 
بودند، اما بعضا یک سري جدایي ها و دوري هایي را هم 

به وجود آورد. 
اگر این مشکل را بخواهیم در جامعه خودمان بررسي 
کنیم، مي بینیم که حضور در شبکه هاي مجازي، باعث 
ایجاد سوءظن و بدبیني بین برخي زوجین شده است؛ 
اتفاقي که کم کم به طلاق عاطفي و در نهایت به طلاق 

دائمي مي انجامد. 
آیا برخورد سلبي یک راهکار است؟ 

برخورد سلبي و قهري با شبکه هاي اجتماعي بدترین 
راه حل براي درمان این معضل و پدیده اجتماعي است 
در حال حاضر درباره شبکه هاي اجتماعي با مشکل به 
وجود آمدن یک پدیده اجتماعي مواجه هستیم. ما 
نبایدبا این پدیده  مقابله کنیم، باید آنها را آگاهانه هدایت 

کنیم. باید به فکر به وجود آوردن جایگزین هاي بومي و 
محلي در این رابطه باشیم تا نتیجه بگیریم. 
به روز شدن دلایل طلاق: 

دلایل طلاق در جامعه امروز را اگر با جامعه ده سال 
پیش ایران هم مقایسه کنیم قطعا تغییر را بوضوح 
مي بینیم. چون مردم دیگر تحت تاثیر شرایطي که ده 

سال پیش بر جامعه حکمفرما بود، زندگي نمي کنند. 
جامعه امروز، همان قدر که امکانات ویژه و نیازهاي 
که  این  دارد.  را  خاصي  مشکلات  دارد،  را  خودش 
مي گوییم شبکه هاي اجتماعي امروز نقش پررنگي در 
جدایي زوج ها پیدا کرده اند، به دلیل این است که نقش 
مهمي در جامعه دارند. به نسبت این حضور پررنگ در 
تمام روابط انساني که در جامعه حکمفرماست، پایشان 
به بنیان خانواده ها هم کشیده شده است. اکنون با این 
که هنوز اعتیاد، بیکاري و ... جزو عوامل موثر در طلاق 
هستند، اما نمي توانیم نقش شبکه هاي اجتماعي را 

نادیده بگیریم. 
فرجام سخن: 

نگراني از افزایش آمار طلاق و کاهش میزان ازدواج، 
نگراني بجایي است اما این سوال هم باید پاسخ داده 
شود که آیا با نفي ارتباطات نوین مي شود مشکلات 
اجتماعي را حل کرد، هرچند که اثرات منفي شبکه 

هاي اجتماعي بر زندگي انسان ها انکارناپذیراست. 
نه تنها شبکه هاي اجتماعي بلکه اصولا همه انواع 
از  ناآگاهي  که  هستند  مفیدي  ابزارهاي  فناوري، 

چگونگي استفاده از آنها، مي تواند نقش تخریبي به 
آنها بدهد.بین هویت حقیقي و هویت مجازي افراد 
در شبکه هاي اجتماعي شکاف وجود دارد و این کاملا 
با آنچه در فرهنگ و سبک زندگي اسلامي و محیط 
خانواده به عنوان جامعه آرماني به آن نگاه میشود تفاوت 
دارد.  شبکه هاي اجتماعي به دلیل اینکه افراد را به یک 
حریم خصوصي مي برد، اصلا نمي تواند با آن اساس کار 
که حداقل درخور تعلیم و تربیت و زندگي با سبک 

ایراني - اسلامي خانواده است، سازگار باشد. 
با آمدن شبکه هاي اجتماعي مجازي، شکل جدیدي از 
زندگي در فضاي مجازي پدید آمده و روابط میان افراد 
با شکل سنتي آن تغییر کرده و تاثیر غیرقابل انکاري بر 

روابط اجتماعي بر جاي گذاشته است. 
راه مقابله با آسیب هاي ناشي از شبکه هاي اجتماعي و 
ممانعت از شکل گیري تضاد الگوها و ارزش هاي سنتي 
و مدرن بین زوجین آن است که خانواده ها خود به 
شناخت دقیق الگوها و ارزش هاي مهم موجود بپردازند 
و نحوه درست استفاده کردن از شبکه هاي اجتماعي 
را به فرزندان و جوانان خود بیاموزند و با توجه به نفوذ 
قابل توجه نهاد خانواده در انتقال هنجارها و ارزش ها، با 
استفاده از سبک انتقالي دروني سازي و متقاعد کردن، به 
صورت ملایم، چنین سبکي را در انتقال الگوهاي مورد 

نظرشان مدنظر داشته باشند. 
اداره آموزش همگاني معاونت اجتماعي 
فرماندهي انتظامي استان قم 

شبکه هاي اجتماعي و افزایش نرخ طلاق 

الهام راموز
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نکـــته

خبـــر

سخنگوی وزارت امور خارجه درمورد استفاده روسیه از پایگاه 
هوایی نوژه همدان گفت: روسیه نه در ایران پایگاه دارد و نه مستقر 

شده است، موضوعی بود که انجام شد و عجالتا پایان یافت.
بهرام قاسمی روز دوشنبه در نخستین نشست خبری خود در 
پاسخ به سوالی افزود: درباره روسیه تفاهم شده بود که طرفین بعد 
از عملیات اطلاع رسانی کنند که انجام شد. این کشور نه در ایران 
پایگاه دارد و نه مستقر شده است، موضوعی بود که انجام گرفت و 
عجالتا پایان گرفت. وی همچنین اظهارداشت: ایران هیچ توافق نامه 
ای با روسیه در این خصوص ندارد، روابط ما با این کشور در بعضی 
حوزه ها راهبردی است و در چند سال گذشته این روابط توسعه 

زیادی داشته است.
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: ما می توانیم با بعضی 
از کشورها در بعضی حوزه ها اشتراک نظر داشته باشیم از جمله 
در زمینه مبارزه با تروریسم و داعش که روابط ایران و روسیه بسیار 
نزدیک است. قاسمی یادآور شد: آنچه که منطقه را ناامن می کند 
برای ما مهم است و امنیت ایران برای ما اهمیت دارد و برای تامین 

امنیت کشور از هیچ کوششی دریغ نمی کنیم.
وی تصریح کرد: در این زمینه مشترک نوعی تفاهم با طرف 
روسی داشتیم برای اینکه به طور مشترک اقداماتی انجام دهیم یکی 
از آن ها این بود که با مجوز و اطلاع قبلی و درخواست روس ها به 
آن ها اجازه دهیم از فضا و تسهیلات ایران استفاده کنند تا بتوانند در 
منطقه ناامن سوریه که هدف و خواسته خود ما است مبارزه کنند. 

وی اضافه کرد در مورد فعالیت نظامی روسیه در ایران تفاهمی که بین دو طرف وجود داشته 
بنا بود در یک محدوده زمانی دو طرف خبر را اعلام کنند. تصور من این بود طرف روس 

اعلام کرد بعد هم علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی آن را اعلام کرد. 
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: بحث این نبود که پنهان کاری شود تفاهم قبلی 
بود به لحاظ حساسیت وضعیت منطقه و ویژگی کار نظامی، قرار بود بعد از عملیات وقتی 
کار به جایی رسید این اقدام علنی شود. قاسمی در مورد حضور روسیه در ایران تاکید کرد 
یک کار موقت و با هماهنگی مشخص بود و روسیه نه در ایران پایگاه دارد نه مستقر شده 
است، یک کار مقطعی با تفاهم دو طرف و با مجوز ایران و درخواست روسیه بود که صورت 

گرفته و عجالتا پایان پذیرفت. 

تاریخ سفر اردوغان مشخص نشده است
وی همچنین در پاسخ به سوال دیگری در خصوص انتشار اخباری مبنی بر سفر اردوغان 
به تهران اظهارداشت: ما روابط خوبی با کشور همسایه داشتیم در گذشته نظرات یکسان و 
متفاوتی در قبال مسایل مختلف داشتیم بعد از وقوع کودتا در ترکیه، ایران نخستین کشوری 
بود که به آن واکنش نشان دادو آقای ظریف در توییتی که داشتند توسل به زور و کودتا 

را محکوم کردند.
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: ایران اولین کشوری بود که در این خصوص 
موضع گیری کرد و دوستان ترک اهمیت زیادی به این موضع گیری ها قائل شدند. با توجه 
به مسایلی که گریبان گیر ما و ترکیه است دو طرف از گذشته ارتباطات زیادی داشتند و قرار 

بود وزیر امور خارجه ایران سفری به آنکارا داشته باشد و ما آماده این سفر بودیم اما مقامات 
ترک اعلام کردند که چند روز )به دلیل کودتا( صبر کنند. قاسمی یادآور شد: مذاکرات 
مفصلی در سفر آقای ظریف به ترکیه انجام و قول و قرارهای زیادی گذاشته شد، بیش از 
سه ساعت با رجب طیب اردوغان درباره مسایل دوجانبه و بین المللی گفت و گو و قرار شد 
رایزنی های فشرده پیگیری و اجرا شود. وی همچنین درمورد سفر مولود چاوش اوغلو وزیر 
امور خارجه ترکیه به تهران تاکید کرد: بدون شک هر چه کار شفاف تر و اطلاع رسانی به 
موقع باشد، بهتر است و کسی مخالف این مسئله نیست. وی اظهار داشت: آنچه در مورد 
ترکیه وجود داشت این بود که این سفر خبری نشود و بعد از سفر دو طرف در مورد سفر 

اطلاع رسانی کنند که این گونه شد. 
سخنگوی وزارت امور خارجه یادآور شد: بر اثر یک یا دو ساعت اختلاف زمان یا ساعت 
به تصور شد که همزمان بوده است اما همزمان نبوده است، قرار ما همین بود سفر انجام و 
بعد آن را اعلام کنیم. قاسمی یادآور شد: در این سفر مذاکرات پنج ساعته وزرای خارجه دو 
کشور انجام شد که مذاکرات سازنده و مفیدی بود و قرار شد تماس ها در سطوح مختلف 
ادامه یابد تا بتوانیم تا جایی که امکان پذیر است همکاری ها را ادامه دهیم. قاسمی افزود: 
برای سفر اردوغان به تهران تاریخی مشخص نشده است، آنچه در رسانه ها در خصوص 
سفر وی مطرح شد کذب بود و تاریخی تعیین نشده است، هر وقت تاریخی تعیین شد 

اطلاع رسانی می کنیم.

سعودی ها دچار توهم هستند
 قاسمی همچنین در پاسخ به سوالی درخصوص دعوت از سرکرده گروهک تروریستی 

منافقین به عربستان سعودی و ادامه رفتارهای تنش زای سعودی ها 
گفت: متاسفانه سعودیها علیرغم میل باطنی ما دچار توهمی جدی 
هستند و با توجه به مشکلاتی که درون کشور و در منطقه دارند 
دست به حرکات هیجانی و نابخردانه می زنند که این اقدامات راه 

بجایی نخواهد برد. 
قاسمی افزود: سعودی ها هر جا زخم چرکینی پیدا می کنند با 
این توهم که فشاری به ایران وارد کنند روی آن دست می گذارند. 
دعوت از سرکرده گروهک تروریستی منافقین به عربستان هم از این 

قبیل اقدامات است. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی ابراز امیدواری کرد عقلانیت به 
عربستان سعودی بازگردد و به آینده خود بیندیشد چرا که ثبات 
منطقه به نفع خود عربستان هم هست و باید از رفتارهای خطرناک 

دست بردارد. 
وی همچنین در مورد ادعای عربستانی ها مبنی بر برنامه ترور 
سفیر عربستان سعودی در عراق گفت: از این حرفها بخصوص از 
سوی عربستان زیاد زده می شود. تعجبی ندارد عربستان در شرایط 
کنونی برای فرافکنی و سرپوش گذاشتن بر شکستها در یمن سوریه 

و نقاط دیگر از این مباحث مطرح کند.

توقیف لنج های ایرانی
وی در پاسخ به سوال دیگری درباره توقیف لنج های ایرانی از 
سوی عربستان سعودی گفت: ما نسبت به وضعیت ایرانیان خارج از 
کشور حساس و پیگیر هستیم. متاسفانه به دلیل شیطنت ها و ندانم کاری هایی که عربستان 
داشت ما رابطه سیاسی نداریم لذا مستقیم نمی توانیم پیگیری خاصی انجام دهیم و باید در 
کویت یا امارات پیگیری کنیم. قاسمی تصریح کرد: بخش کنسولی وزارت امور خارجه پیگیر 
مسائل ایرانیان است و ما به لحاظ وظیفه ذاتی و مسائل عاطفی وضیت آنها را دنبال می کنیم 

منتهی مسیر آن گاهی طولانی و یا کند می شود.

 بازداشت دو دیپلمات خارجی
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوال دیگری در خصوص سفر دو دیپلمات اروپایی 
و بازداشت آنها گفت: دیپلماتهایی که در تهران هستند می توانند به هر نقطه ای از ایران سفر 
کنند دیپلماتها عمدتا به تشریفات وزارت خارجه اطلاع می دهند و این سفرها هم عمدتا یا 
سفر کاری و یا تفریحی است. وی خاطرنشان کرد: در جریان این سفر تخلف عمده ای به ما 
گزارش نشده ممکن است کسانی در بلند گوهای مختلف صحبت کرده و خواستار مجازات 
هایی شده باشند اما تا زمانی که ما به عنوان وزارت خارجه گزارشی از نهادهای امنیتی و 
انتظامی مبنی بر خلاف دریافت نکنیم و روشن نشود اقدامی نمی کنیم و تاکنون چنین 

گزارشی دریافت نکردیم.
وی تصریح کرد: اگر دیپلماتی حقوق حقه ومقررات ما را زیر پا بگذارد به آن بی اعتنایی 
کند مثل همه جای دنیا با آن دیپلمات از طرق لازم به صورت جدی برخورد خواهیم کرد 
منتهی این امر منوط است به دریافت گزارش مستند و متقن و بر اساس بیانیه و اظهارات 

افراد چنین چیزی امکان پذیر نیست.

هنوز عکس علی اصغر فانی روی دیوارهای وزارتخانه آموزش و 
پرورش نصب نشده است؛ گفته می شود عکس وزرا پس از پایان دوره 
وزارت نصب می شود. بدین ترتیب هنوز معلوم نیست زودتر از دوران 
چهار ساله عکس فانی روی دیوارهای وزارتخانه نصب می شود یا 
نمایندگان می گذارند دوران چهارساله دولت تمام شود، سپس عکس 

او به دیوار وزارتخانه آویخته شود.
به گزارش خبرنگار پارلمانی ایلنا، علی اصغر فانی دوازدهمین 
وزیر آموزش و پرورش است؛ این بدون احتساب افرادی است که در 
زمان های مختلف به عنوان سرپرست در این وزارتخانه فعالیت کرده اند. 
با این همه صندلی او هم متزلزل است. تعداد زیادی از نمایندگان از 
کلاس های درس به مجلس آمده اند؛ مردم نیز تحولات این وزارتخانه 
را با حساسیت بیشتری دنبال می کنند و عملکرد این وزارتخانه زیر 
ذره بین هایی قوی قرار دارد. این یعنی حتی قدرتمندترین وزیر این 

وزارتخانه هم نتوانسته از زیر تیغ استیضاح در امان بماند.
حالا صحبت از استیضاح علی اصغر فانی است؛ کسی که یکبار 
در مجلس نهم تجربه استیضاح را داشته، در مجلس دهم نیز یکی از 
اولین گزینه های استیضاح است. نمایندگانی مثل جلودارزاده و قمی 
معتقدند باید تا پایان عمر دولت به او زمان داد و برخی دیگر فشار 

می آوردند تا استیضاح در دستور کار مجلس قرار بگیرد.
استیضاح کنندگان می گویند از ۲۶ محوری که باید با فانی بررسی 
می شد، 13 مورد آن بررسی شد و پس توضیح های وزیر، استیضاح 
کنندگان قانع نشدند. بدین ترتیب ادامه جلسه کمیسیون آموزش با 
حضور فانی و استیضاح کنندگان به سه شنبه موکول شد؛ جلسه ای 
که احتمالا آخرین فرصت کمیسیون آموزش برای ارائه گزارش به 

صحن است.
از  -یکی  استیضاح کنندگان  از  هیچ  یک  هنوز  می شود  گفته 
نمایندگان از جمع 50 نفری آنها خبر داده- از درخواست خود انصراف 
نداده اند. بدین ترتیب احتمال دارد به رغم مخالفت اکثریت نمایندگان، 
سرنوشت دوازدهمین وزیر نیز، سرنوشتی شبیه اکثر وزرای آموزش 

و پرورش شود.

پایان کار اولین وزیر با استعفای بازرگان
اردیبهشت امسال بود که غلامحسین شکوهی بعد از نود سال 
زندگی جان به جان آفرین تقسیم کرد. اولین وزیر آموزش و پرورش 
بعد از انقلاب، به وزارت رسید و با استعفای بازرگان داستان او نیز به 

نقطه پایان رسید.

شهادت دومین و سومین وزیر
بعد از شکوهی، نوبت رجایی شد تا در صندلی وزارت آموزش و 
پرورش دولت بنشیند. رجایی اما خیلی زود و در سال های پرتنش 
ابتدای انقلاب به نخست وزیری و سپس به ریاست جمهوری رسید و 
مدتی بعد توسط منافقان به شهادت رسید. در دوران نخست وزیری 

رجایی، باهنر وزارت آموزش و پرورش را بر عهده داشت.

چهارمین وزیر و رشد موتلفه
به  پرورش  و  آموزش  وزارت  باهنر، پست  و  در دولت رجایی 
سیدعلی اکبر پرورش -که سه سال پیش و در هفتاد سالگی در 
اصفهان درگذشت- رسید. او عضو ارشد موتلفه اسلامی بود و در 
دوران وزارت او نیروهای موتلفه در بدنه آموزش و پرورش فرصت 
رشد پیدا کردند؛ به شکلی که بعد از سه دهه هنوز هم مدیران فراوانی 

از موتلفه اسلامی در بدنه وزارتخانه مشغول به کار هستند.

پنجمین وزیر همچنان معلم باقی ماند
سیدکاظم اکرمی به عنوان جانشین پرورش در اواخر دولت اول 
میرحسین موسوی انتخاب شد اما برخلاف سایر وزیران آموزش و 
پرورش هیچوقت یک سیاستمدار شناخته نشد و یک معلم باقی 
ماند. او از جمله افراد حلقه مشاوران فانی به شمار می رود و به عقیده 

بسیاری، قوی ترین مشاور او محسوب می شود.

ششمین وزیر و طولانی ترین دوران وزارت
در اواخر دولت موسوی، اکرمی نیز در وزارت دوام نیاورد و جای 
خود را به محمدعلی نجفی داد. نجفی طولانی ترین دوران را در این 
وزارتخانه تجربه کرد و در هر دو دولت هاشمی رفسنجانی نیز در 

این صندلی قرار داشت. در سال 1370 نمایندگان مجلس یک بار 
برای استیضاح او اقدام کردند که نجفی توانست یک بار دیگر از 
مجلس رای اعتماد بگیرد. با روی کار آمدن دولت روحانی، وی اولین 
فردی بود که برای تصدی وزارت آموزش و پرورش معرفی شد اما 
در کسب رای نمایندگان ناکام ماند. نجفی نیز مانند بسیاری وزیران 
آموزش و پرورش یک سیاستمدار تمام عیار بود و عضو شورای مرکزی 
کارگزاران سازندگی است و حتی در سال 84 شایعات زیادی درباره 

نامزدی او در انتخابات ریاست جمهوری شنیده می شد.

هفتمین وزیر: طرفدار اصلاح طلبان، اصولگرا شد
حسین مظفر اولین وزیر آموزش و پرورش دولت اصلاحات بود. 
مظفر دبیر کل انجمن اسلامی معلمان بود که یکی از هفت تشکل 
حامی سیدمحمد خاتمی به شمار می رفت. با این حال در سال های بعد 
از وزارت مظفر به اصولگرایان و به شخص باقر قالیباف علاقمند شد و به 

عنوان رئیس ستاد قالیباف فعالیت و زندگی سیاسی خود را ادامه داد.

هشتمین وزیر: مرتضی حاجی؛ یک وزیر دو استیضاح
مرتضی حاجی دیگر وزیر آموزش و پرورش دولت خاتمی بود 
که در سال 80 به مجلس ششم معرفی شد. رئیس ستاد خاتمی در 
سال 7۶ و وزیر تعاون دولت اول خاتمی یک بار سال 8۲ در مجلس 
ششم استیضاح شد که توانست رای اعتماد نمایندگان را به دست 

بیاورد. بار دوم نیز در اواخر دولت خاتمی بحث استیضاح او جدی 
شد که توصیه های مقام های عالی رتبه نظام به مجلس اصولگرا برای 
همکاری بیشتر با دولت موجب شد این استیضاح به صحن نرسد. 
علی اکبر اشعری اولین فردی بود که احمدی نژاد برای تصدی وزارت 
آموزش و پرورش به مجلس معرفی کرد اما او موفق به کسب رای 

اعتماد نمایندگان نشد.

نهمین وزیر برکنار شد
محمود فرشیدی وزیر آموزش و پرورش بعدی بود که در ابتدای 
دولت احمدی نژاد این مسئولیت را پذیرفت. او یکبار استیضاح شد 
اما با حمایت قاطعانه احمدی نژاد کار خود را ادامه داد اما مدتی بعد 
احمدی نژاد او را عزل کرد. فرشیدی مسئولیت یک نهاد صنفی به نام 

کانون تربیت اسلامی را بر عهده دارد.

وزیر دهم و آرزوی ریاست جمهوری
علیرضا علی احمدی وزیر آموزش و پرورش بعدی احمدی نژاد بود. 
او در سال 84 برای وزارت تعاون رای اعتماد مجلس را به دست 
نیاورده بود اما اصولگرایان مجلس به این نتیجه رسیدند که وی 
برای تصدی وزارت آموزش و پرورش شایستگی لازم را دارد. البته 
نمایندگان به دنبال استیضاح علی احمدی هم بودند که این استیضاح 
انجام نشد. علی احمدی سال 9۲ برای نشستن بر کرسی ریاست 

جمهوری نامزد شد، اما در نهایت انصراف داد.

وزیر یازدهم؛ از مجلس تا وزارتخانه
در دولت دوم احمدی نژاد وزارت آموزش و پرورش به حمیدرضا 
حاجی بابایی رسید که در آن زمان نماینده مردم همدان در مجلس 
بود. ابتدا احمدی نژاد قصد داشت سوسن رجایی را به عنوان اولین 
وزیر زن وارد کابینه خود کند، اما مجلس با معرفی او مخالفت کرد. 
حاجی بابایی در کنار کاظم جلالی از جمله افرادی بود که سابقه 
عضویت در حزب اعتدال و توسعه را داشت، اما با روی کار آمدن 
دولت اصولگرای احمدی نژاد با انتشار بیانیه ای از این حزب جدا شده 
بود. حاجی بابایی در مجلس دهم نیز کفش های خود را برای نشستن 
روی صندلی نایب رئیسی آماده کرده بود که در نهایت این صندلی را 

به مطهری و پزشکیان واگذار کرد.

وزیر دوازدهم؛ استیضاح همچنان ادامه دارد ...
هنوز عکس علی اصغر فانی روی دیوارهای وزارتخانه آموزش و 
پرورش نصب نشده است؛ گفته می شود عکس وزرا پس از پایان دوره 
وزارت نصب می شود. بدین ترتیب هنوز معلوم نیست زودتر از دوران 
چهار ساله عکس فانی روی دیوارهای وزارتخانه نصب می شود یا 
نمایندگان می گذارند دوران چهارساله دولت تمام شود، سپس عکس 

او به دیوار وزارتخانه آویخته شود.

استیضاح دوازدهمین وزیر ؟

صندلی متزلزل آموزش و پرورش 

سخنگوی وزارت خارجه:

استفاده روسیه از پایگاه هوایی همدان پایان یافت

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای رضا پیشان فرزند محمد دارای شناسنامه شماره 807 به شرح  دادخواست 
به کلاسه 951411 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و 
چنین توضیح داده است که شادروان یداله صالح به شناسنامه شماره 7۶۲۲ در تاریخ 
95/4/19 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم 
منحصر است به: 1 - فائزه صالح فرزند یداله ش.ش 1۲51171788 نسبت با متوفی 
فرزند. ۲ - فاطمه صالح فرزند یداله ش.ش 037۲370871 نسبت با متوفی فرزند. 3 - 
سمیرا عرب نیاسر فرزند عزیزاله ش.ش 1۲۲ نسبت با متوفی زوجه. 4 - اشرف سجادی 
فرد فرزند سید اسدله ش.ش 108 نسبت با متوفی مادر. اینک با انجام تشریفات 
مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا 
وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه 

تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یکباب ساختمان بپلاک 480 فرعی از 1058۶ اصلی 
واقع در بخش یک ثبت قم اراضی بلوار امین ک ۲7 پ 9 که بنام آقای حسن مهدی 
فرزند ابوالفضل میباشد، در جریان ثبت است که بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون 
تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق 
ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 
1/19737 - 95/5/31 تحدید حدود پلاک مذکور در روز چهارشنبه مورخ 95/۶/31 
ساعت 8/5 الی 1۲ صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و 
خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر 
در حل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت 
یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده ۲0 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی 
خواهد شد. ضمنا تبصره ماده مصوب 73/۲/۲5 متعرض ظرف مدت یکماه پس از 
تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی 

را نیز به این اداره ارائه نماید. 
جعفر کاظمی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 

مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 
کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   1395۶0330001004۲04 شماره  رأی   -1
139111443000100۲75۲ آقای محمد عالمزاده نوری فرزند مصطفی ششدانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 1۲0/30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره 7 

فرعی از 109۲9اصلی واقع در بخش1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1395۶0330001007909 شماره  رأی   -1
1391114430001001353 آقای محمد رضا جواد زاده فرزند حسین ششدانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 1۶۶/80 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره 108۲8 

اصلی واقع در بخش1 ثبت قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض 
به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا 
به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/06/2 تاریخ انتشار دوم: 1395/06/17
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1395۶033000۲011545 شماره  رأی   -1
139111443000۲0054۲4 آقای حسین اسماعیلی ندیم  فرزند صفرعلی ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 48 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی ۲۲07 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1395۶033000۲01831۶ شماره  رأی   -۲
139111443000۲011۲15 آقای قنبرعلی نوروزی  فرزند عباسعلی ششدانگ یک 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 1۲0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

شماره فرعی از 19۶5 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1395۶033000۲01۲344 شماره  رأی   -3
139111443000۲00134۶ آقای روح اله وفائی زاده فرزند عزیزاله ششدانگ یک 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 150 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

شماره ۲3۲ فرعی از 195۶ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1395۶033000۲01841۶ شماره  رأی   -4
139111443000۲007831 آقای عباس موسوی نسل  فرزند سید قاسم ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 1۲0 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک شماره فرعی از 19۶4 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1395۶033000۲01۶۶99 شماره  رأی   -5
139111443000۲014937 آقای سیف اله عابدینی فرزند یداله ششدانگ یک قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 114/۶3 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

18۲ فرعی از 1858 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1395۶033000۲018309 شماره  رأی   -۶
139111443000۲001۶71 آقای صفدر صفایی فرزند اصغر ششدانگ یک قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 150 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ۲19 

فرعی از ۲188 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1395۶033000۲015940 شماره  رأی   -7
غلامعباس  فرزند  چهرقانی   یوسفی  عبداله  آقای   139111443000۲0111۲7
ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 10۲ متر مربع بر روی 

قسمتی از پلاک شماره 4۶9 فرعی از 195۶ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به 
مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف 
مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 
توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.

تاریخ انتشار اول: 1395/06/2 تاریخ انتشار دوم: 1395/06/17
علیرضا طریز آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

رسانه های روسی:

باور 373 شریک اس 300 شد
بسیاری از رسانه های روسی رونمایی از سامانه پدافند هوایی باور 373 تولید صنایع 
دفاعی جمهوری اسلامی و کاربرد این سیستم را همراه اس 300 ساخت روسیه در ساختار 
دفاع هوایی ایران بازتاب دادند. به گزارش ایرنا، رونمایی از سامانه باور 373 و دستاوردهای 
مختلف صنایع دفاعی جمهوری اسلامی ایران ارائه شده در نمایشگاه تهران در حدود 50 
رسانه اصلی از جمله روزنامه ها، شبکه های خبری و تلویزیونی، خبرگزاری ها و پایگاه های 

خبری در روسیه بازتاب یافته است.
* خبرگزاری ایتارتاس:

خبرگزاری ایتارتاس روز )دوشنبه( نوشت: اطلاعات انتشار یافته نشان می دهد که باور 
373 مانند اس 300 روسی برای پوشش دفاع هوایی کاربرد دارد. این رسانه افزود: سامانه 
پدافند ساخت ایران که به نمایش در آمده، قرار است تا پایان سال جاری در اختیار نیروهای 

مسلح این کشور قرار گیرد.
* روزنامه کامسامولسکایا پراودا:

روزنامه پرشمارگان کامسامولسکایا پراودا در این باره نوشت: ایران زمانی کار ساخت 
سامانه دفاعی باور 373 را آغاز کرد که زیر شدیدترین تحریم های بین المللی قرار داشت. 
این رسانه افزوده است: سامانه دفاع هوایی ساخت ایران با رادار و موشک های هدایت شونده 
در بردهای مختلف می تواند موشک های بالستیکی، بالدار، پهپادها و هواپیماهای نظامی را 

پیش از رسیدن به هدف مورد اصابت قرار دهد.
*شبکه تلویزیونی زویوز دوا

شبکه تلویزیونی زویوز دوا وابسته به وزارت دفاع روسیه هم با نشان دادن تصاویری از باور 
373 گزارش داد: سامانه پدافند موشکی که در حضور رییس جمهوری و وزیر دفاع ایران 
رونمایی شد به یک ایستگاه ردیابی با آنتن مشبک مجهز است که به سامانه روسی 9۶ ال ۶ 
شباهت دارد. این رسانه افزوده است: باور 373 می تواند موشک های بالستیک را در فواصل 
دور و میانی هدف قرار دهد و پیش از نیز مقام های جمهوری اسلامی خبر داده بودند 

که سامانه ملی دفاعی خود را با ویژگی ها و توانمندی های اس 300 تولید خواهند کرد.
* خبرگزاری اینترفکس:

خبرگزاری روسی اینترفکس نیز گزارش داد: آزمایش باور 373 که اوت سال ۲014 
انجام گرفت، توانمندی های مشابه زیادی با نوع روسی اس 300 دارد که به تازگی براساس 
یک قرار داد در اختیار ایران قرار گرفته است. این رسانه افزوده است: سامانه ایرانی تازه 
ساخته شده قدرتمند و مجهز به ایستگاه ردیابی موشکی و موشک های دوربرد و میان برد 
می باشد که می تواند موشک ها و جنگ افزارهای شلیک شده از جانب دشمن را نابود کند.

اینترفکس اعلام کرد: ایران در حالی باور 373 را ارائه کرده که از پایان یافتن مراحل 
تحویل سامانه روسی اس 300 نیز خبر داده است.

*روزنامه راسیسکایا گازتا:
راسیسکایا گازتا ارگان رسمی دولت روسیه در این باره نوشت: ایران سامانه باور 373 
تولید ملی را در معرض نگاه همگان گذاشت که می تواند اهداف مختلفی را در فواصل 
گوناگون ردیابی کند و هدف قرار دهد. این روزنامه افزوده است: تهران اکنون قصد ندارد، 
مجموعه پدافند موشکی اس 400 یا آنتی ۲500 روسی را خریداری کند و به احتمال 
زیاد نیروهای مسلح ایران می توانند بر تولیدات داخلی این کشور برای رفع نیازهای دفاعی 

تکیه کنند.
* رادیو گاورایت موسکووا:

رادیو گاورایت موسکووا نیز در بخش های خبری مختلف خود اعلام کرد: ایران مجموعه 
پدافند هوایی جدیدی ساخته که باور 373 نام گرفته و در حضور حسن روحانی رییس 
جمهوری این کشور رونمایی شد. این رادیو افزود: روسیه تحویل دهنده اصلی مجموعه های 
دفاع هوایی به ایران به شمار می رود که به تازگی نیز اس 300 را تحویل داده که پیش از 

این آمریکا با این اقدام مخالفت کرده بود.
*روزنامه اوکراینی زرکالا ندلی:

روزنامه زرکالا ندلی چاپ اوکراین نیز در این باره گزارش داد: ایران سامانه باور 373 آخرین 
دستاورد صنایع دفاعی خود را به جهانیان نشان داد که برای رهگیری و نابودسازی موشک 
های بالستیکی و بالدار، پهپادها و هواپیماهای نظامی طراحی و ساخته شده است. این روزنامه 
به نقل از سخنان رییس جمهوری ایران در آئین رونمایی از این سامانه نوشته است: مذاکرات 

تهران با برترین قدرت های جهان، نشانه قدرتمندی و توان جمهوری اسلامی است.

رئیس قوه قضائیه: نباید با هر بهانه ای دولت را تخریب کرد

دفاع قاطع از روحانی؛ انتقاد از احمدی نژاد
 رئیس قو قضائیه گفت: نباید به هر بهانه ای دولت را تخریب کرد و باید به همه منتقدین 
گوشزد شود که در نقد عملکرد دولت، زحمات و تلاش های دولتمردان نیز در جای خود 

دیده شود.
آیت الله آملی لاریجانی هفته دولت را فرصتی مغتنم برای ارزیابی کارنامه دولت، تشکر 
از زحمات رئیس جمهور و وزرا و بیان کاستی ها و مشکلات در قالب نقدهای سازنده برای 
اصلاح امور دانست و گفت: هفته دولت یادآور پایبندی بزرگان و پیشگامانی همچون شهید 
رجایی و شهید باهنر به ارزش های الهی و انقلابی است و همه دولتمردان باید با تعهد 
نسبت به ارزش های انقلاب، این ارزش ها را پاس بدارند. رئیس قوه قضاییه با تاکید بر اینکه 
مسئولیت در جمهوری اسلامی ایران وسیله  ای برای خدمت کردن است افزود: مسئولان 
قوا و مدیران رده های پایین تر اگر گمان کنند که مسئولیت ها فرصتی برای توجه به امور 

دنیوی است معلوم می شود که آرمان های انقلاب را نشناخته اند.
آیت الله آملی لاریجانی با اشاره به اینکه التزام و تعهد به ارزش های انقلابی و الهی و 
پایبندی به احکام نورانی اسلام از سوی مسئولان، همواره مورد تاکید حضرت امام )ره( و 
مقام معظم رهبری بوده است؛ به مسئولیت ها و وظایف بسیار سنگین دولت و دستگاه 
اجرایی نیز اشاره و تاکید کرد: همانگونه که در هفته قوه قضاییه در خصوص نقد و ارزیابی 
عملکرد دستگاه قضایی بر رعایت انصاف و توجه به کمبودها و کاستی های قوه قضاییه 
تاکید کردم؛ اکنون نیز در معیار و سطحی وسیع تر عرض می کنم که در ارزیابی عملکرد و 
تلاش های بی شائبه دولت باید جانب انصاف را رعایت کرد و مجموعه تلاش ها و خدمات 
دولت را در کنار کمبودها و مشکلاتی دید که البته بسیاری از آنها میراث دولت های قبل 
و حاصل تحریم های ظالمانه بوده است. در واقع میلیونها خدمت از طریق وزارتخانه ها و 
دستگاه  های اجرایی در طول سال، به مردم عزیز ارائه می شود. چشم بستن بر این خدمات، 
نوعی کفران نعمت است. خدمت رسانی در زمینه برق و آب و مخابرات و راه و مسکن و 
خدمات پزشکی و بهداشتی و کشاورزی و دهها و صدها مورد دیگر، امور کمی نیست. گاهی 

کثرت نعمت مانع دیدن آن می شود.
در ارزیابی عملکرد دولت باید جانب انصاف را رعایت کرد

رئیس دستگاه قضا افزود: البته در کنار توجه به خدمات و تلاش های دولت باید برخی 
نارسایی ها، مفاسد و سوء مدیریت ها را هم دید و نسبت به رفع آنها تلاش کرد. آیت الله 
آملی لاریجانی در ادامه با اشاره به اینکه نباید به هر بهانه ای بنا را بر تخریب دولت گذاشت 
گفت: باید به همه منتقدین گوشزد شود که در نقد عملکرد دولت، زحمات و تلاش های 
دولتمردان نیز در جای خود دیده شود. رئیس دستگاه قضا خدمت رسانی به مردم در 
جمهوری اسلامی ایران را محدود در چارچوب وظایف و مسئولیت ها ندانست و با تاکید 
بر اینکه همه مسئولان باید هر آنچه در توان دارند و نه آنچه در قانون برایشان تعریف شده 
است؛ در خدمت به مردم به کار بگیرند، گفت: توقع این است که همه ما مسئولان فراتر از 
میزان تکلیف های قانونی از خودمان و وقت و توانمان برای باز کردن گره مشکلات کشور 

و مردم مایه بگذاریم و خدمت به مردم را با پرهیز از مباحث حاشیه ای عبادت بدانیم.
رئیس قوه قضاییه یکی از وظایف مهم دولت را عملیاتی کردن سیاست های اقتصاد 
مقاومتی اعلام کرد و افزود: رویکرد اصلی اقتصاد مقاومتی توجه به امکانات و سرمایه داخلی 

است و مردم باید نتایج  این مسئله را احساس کنند.
آیت الله آملی لاریجانی به فراخوان برگزاری همایشی در تهران و شرط گذاری مجریان 
خارجی این همایش برای عدم حضور افراد حاضر در لیست تحریم  ها اشاره کرد و گفت: 
مسئولان اجرایی کشور باید در قبال شرکت های خارجی که ادعا کرده اند مسئولان و 
افرادی که تحریم شده اند حق ورود به این همایش را ندارند قاطعانه برخورد کنند و در برابر 
آنها منفعل نباشند. رئیس دستگاه قضا با تاکید بر ضرورت حفظ عزت و کرامت جمهوری 
اسلامی ایران در مراودات بین المللی تاکید کرد: اینگونه سخنان توهین به یک ملت است 
و مسئولان ذی ربط باید به شدت با آن برخورد کنند و البته اگر چنین مواردی تکرار شود 
دستور رسیدگی و برخورد خواهم داد. آیت الله آملی لاریجانی در بخش دیگری از سخنان 
خود با تبریک فرارسیدن روز پزشک و تاکید بر حساسیت شغل پزشکی و لزوم توجه به 
زحمات پزشکان گفت: پزشکان محترم به دلیل اینکه با جان مردم و سلامتی آنها در ارتباط 
هستند مسئولیت بسیار سنگینی بر دوش دارند و در این راستا توجه به اخلاق پزشکی 

بسیار مهم و ضروری است.
نمی شود از برخی قصورهای پزشکی چشم پوشی کرد

رئیس قوه قضاییه با اشاره به اینکه متاسفانه برخی گزارش ها از قصور و تقصیر برخی 
پزشکان در انجام وظایف حکایت دارد تصریح کرد: دستگاه قضایی در این دوره تمام آنچه 
را که در چارچوب قانون لازم بود تا پزشکی در اثر قصور و تقصیر به زندان نیافتد؛ انجام 
داده است اما در عین حال نمی شود از برخی قصورها و تقصیرها در انجام امور پزشکی که 
موجب ضرر و زیان به مراجعان و بیماران می شود چشم پوشی کرد. آیت الله آملی لاریجانی 
با تاکید بر اینکه دانش پزشکی در ایران ارتقای بسیار خوبی یافته است و در سطح منطقه و 
جهان مورد توجه است افزود: باید از طریق خود پزشکان محترم و سازمان نظام پزشکی و 
پزشکی قانونی تلاش شود که خدایی ناکرده در انجام وظایف پزشکی کوتاهی پیش نیاید و 
منجر به شکایت و مراجعه به دستگاه قضایی نشود و در هر حال رعایت حقوق شهروندان و 
استیفای حقوق آنان در صورت مراجعه به دادگستری و شکایت، وظیفه قوه قضاییه است.

رئیس قوه قضاییه در ادامه با گرامیداشت روز صنایع دفاعی و تشکر از تلاش های انجام 
شده در این بخش و فعالیت های وزارت دفاع گفت: دستاوردها و تلاش های بی شائبه انجام 
شده در وزارت دفاع و در بخش صنایع دفاعی از جمله صنایع هوا- فضا موجب افتخار و 
عظمت جمهوری اسلامی ایران است. در جلسه امروز مسئولان عالی قضایی بحث و بررسی 
درباره پیش نویس آیین نامه اجرایی ماده ۲۶1 قانون آیین دادرسی کیفری ادامه یافت و 

موادی از آن به تصویب رئیس قوه قضاییه رسید.
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هر كه طبابت مى كند باید از خدا بترسد و 

خیرخواه باشد و سعى خود را به كار برد

سه شنبه - دوم شهریورماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4081

اخبــار
قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری خبرداد:

ارائه تسهیلات ویژه برای احداث 
هتل 5 ستاره در قم

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری و تأمین منابع مالی گفت: 
اکنون برای احداث هتل پنج ستاره با نشان بین المللی و در مدت زمان مقرر 
تسهیلاتی مانند بخشودگی عوارض و پرداخت قیمت زمین پس از بهره برداری 

در نظر گرفته شده است.
محمدرضا معرفت با اشاره به جاذبه گردشگری شهر قم اظهار کرد: این 
شهر با توجه به ظرفیت مذهبی و وجود بارگاه حضرت معصومه )س(، مسجد 
مقدس جمکران و مرکز حوزه علمیه به عنوان قطب علمی جهان اسلام و 
تحصیل دانشجویان بیش از 100 کشور مختلف توانسته به قطب گردشگری 
مذهبی تبدیل شود. وی با بیان اینکه این شهر سالانه پذیرای میلیون ها زائر 
و مسافر از اقصی نقاط جهان و ایران است، گفت: برای مدیریت ظرفیت 
مذهبی  باید زیرساخت های آن را فراهم کرد که از جمله آنها احداث واحدهای 
اقامتی و هتل پنج ستاره می تواند به جذب توریسم مذهبی و گردشگری 
کمك شایانی داشته باشد. قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری و تأمین 
منابع مالی خاطرنشان کرد: اکنون مدیریت شهری با جذب سرمایه گذار در 
زمینه گردشگری نسبت به احداث پروژه گردشگری نظیر مجموعه پارك آبی 
و سورتمه ریلی در سطح بوستان های شهر اقدام کرده که این امر می تواند در 

توسعه گردشگری تأثیر فراوانی داشته باشد.
وی با اشاره به نیاز شهر قم به ایجاد زیرساخت های گردشگری به ویژه 
گردشگری مذهبی و گردشگری سلامت و جذب توریسم مذهبی گفت: 
اکنون برای احداث هتل پنج ستاره با نشان بین المللی و در مدت زمان مقرر 
تسهیلات خوبی ارائه شده است و سرمایه گذارانی که در این زمینه تمایل 
داشته باشند، می توانند از بخشودگی عوارض مربوط به هتل پنج ستاره و 

همچنین پرداخت قیمت زمین پس از بهره برداری برخوردار شوند.
معرفت خاطرنشان کرد: باتوجه به نبود مکان های گردشگری و تفریحی 
مناسب در شهر قم، شهرداری قم نسبت به تعریف پروژه های گردشگری و 
تفریحی اقدام کرده است که برخی از آنها نظیر مجموعه پارك آبی و سورتمه 

ریلی به بهره برداری رسیده است.
وی عنوان کرد: پروژه های دیگری مانند احداث هتل پنج ستاره و هتل 
بیمارستان که نمونه بارز گردشگری سلامت بوده، در مرحله مذاکره و عقد 
قرارداد است و سرمایه گذاران نیز با توجه به طرح توجیهی اقتصادی خوبی که 

پروژه ها دارند، استقبال بی نظیری داشتند.
 

معاون شهردار قم:

جمعه بازار اصناف خودرویی در قم 
راه اندازی می شود

معاون شهردار قم از راه اندازی جمعه بازاری برای اصناف خودرویی در 
نزدیکی میدان بزرگ شهید رجایی قم خبر داد.

سیدامیر سامع با اعلام نرخ های در نظر گرفته شده برای این جمعه بازار 
گفت: اخذ 30 درصد بهای خدمات رنگ، ۲0 درصد بهای خدمات معاینه 
فنی، ۲0 درصد بهای کارشناسی نیروی انتظامی، ورودی 5 هزار تومان و نیز 
50 هزار تومان حق الزحمه معاملات خودرو از نرخ هایی است که برای این 
جمعه بازار در نظر گرفته شده است. وی در توضیح تداخل نداشتن کار این 
جمعه بازار و شهرك خدمات خودرویی گفت: این جمعه بازار به صورت موقت 
در همان محدوه شهرك خدمات خودرویی ساخته می شود. سامع با اشاره به 
این که پروژه شهرك خدماتی خودرویی نیازمند ۲ هزار میلیارد ریال سرمایه 
گذاری می باشد اظهار کرد: پروانه پروژه صادر شده و تا اجرا شود این جمعه 
بازار نیاز شهروندان را رفع خواهد کرد. معاون شهردار قم اضافه کرد: امیدواریم 
با راه اندازی چنین فضایی در این نقطه شهر تعریفی محدود بر مبنای رفع نیاز 
موقت شهروندان داشته باشیم و این امر مقدمه ای باشد تا پس از ایجاد شهرك 

خدمات خودرویی استقبال بهتری از آن صورت بگیرد.

شهردار منطقه یك قم خبرداد:

هزینه 11 میلیارد ریالی 
برای آسفالت شوارع منطقه یک

شهردار منطقه یك قم گفت: با اعتباری بالغ بر 11 میلیارد ریال از محل 
اعتبارات شهرداری، شوارع سطح منطقه یك آسفالت شده که در هفته دولت 

افتتاح می شود.
مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به برنامه های این منطقه در هفته دولت 
اظهار کرد: همزمان با هفته دولت و گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان رجایی 

و باهنر طبق برنامه هرساله پروژه هایی آماده افتتاح و بهره برداری شده است.
وی با اشاره به اجرای پروژه های متعدد عمرانی و خدماتی در سطح منطقه 
یك گفت: در حال حاضر پروژه های متعددی همچون بهسازی محدوده چهل 
اختران، بوستان های شهری، بهسازی خیابان دروازه ری و ... در دستور کار 

است که عملیات اجرایی بخشی از این پروژه ها در مراحل نهایی قرار دارد.
شهردار منطقه یك قم با اشاره به اجرای گسترده نهضت آسفالت در سطح 
این منطقه، افزود: یکی از پروژه هایی که با اعتبار مشترك سفر مقام معظم 
رهبری به قم و شهرداری اجرایی شده روکش آسفالت مناطق محروم است 

که در این منطقه نیز عملیات اجرایی آن انجام شده است.

شهردار منطقه چهار قم خبرداد:

افتتاح 16 پروژه شهری 
به مناسبت هفته دولت

شهردار منطقه چهار قم گفت: همزمان با هفته دولت 1۶ پروژه در سطح 
منطقه چهار به بهره برداری می رسد که این پروژه ها با اعتبار ۶7 میلیارد و 

45۶ میلیون ریال در سطح منطقه چهار اجرایی شده است.
مجید متین فر با بیان اینکه همزمان با هفته دولت 1۶ پروژه در سطح 
منطقه چهار به بهره برداری می رسد، گفت: این پروژه ها با ۶7 میلیارد و 45۶ 

میلیون ریال اعتبار در سطح منطقه چهار اجرایی شده است.
وی با اشاره به اجرای جدولگذاری و زیر سازی و آسفالت بلوار نرداغی با 
اعتبار 1۲ میلیارد ریال، افزود: پروژه اصلاح هندسی بلوار عماد مغنیه با اعتبار 

دو میلیارد و ۲38 میلیون ریال در هفته دولت به بهره برداری می رسد.

شهردار منطقه سه قم خبرداد:

افتتاح 26 پروژه شهری 
همزمان با هفته دولت

شهردار منطقه سه قم با اشاره به بهره برداری از ۲۶ پروژه شهری در سطح 
منطقه سه همزمان با هفته دولت، تصریح کرد: مجموعا این پروژه ها با اعتبار 

44 میلیارد و 7۶0 میلیون ریال مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت.
رضا پوریافر با بیان اینکه همزمان با هفته دولت در منطقه سه شهرداری 

پروژه های متعددی به بهره برداری می رسد، اظهار کرد:
همزمان با سالروز گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان رجایی و باهنر در 

سطح منطقه سه برخی پروژه های شهری آماده افتتاح می باشد.
وی با بیان اینکه همزمان با این هفته ۲۶ پروژه در سطح منطقه سه به بهره 
برداری می رسد، تصریح کرد: مجموعا این پروژه ها با اعتبار 44 میلیارد و 7۶0 

میلیون ریال مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت.

شهردار منطقه دو قم اعلام کرد:

افتتاح 12 پروژه عمرانی 
با اعتبار 34 میلیارد ریال

شهردار منطقه دو قم گفت: همزمان با هفته دولت 1۲ پروژه با اعتباری بالغ 
بر 34 میلیارد ریال در منطقه دو به افتتاح می رسد.

محمد صادقی با اشاره به پروژه های آماده افتتاح منطقه دو برای هفته 
دولت اظهار کرد: در سطح منطقه دو پروژه هایی به مناسبت هفته دولت آماده 
افتتاح شده و در اختیار مردم قرار خواهد گرفت. وی با اشاره به آماده سازی 
1۲ پروژه در سطح این منطقه برای افتتاح خاطرنشان کرد: مجموعا این پروژه 
ها در سطح منطقه دو با اعتباری بالغ بر 34 میلیارد و ۲33 میلیون ریال آماده 
شده که به زودی مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت. شهردار منطقه دو 
قم با اشاره به پروژه های مورد افتتاح در هفته دولت گفت: احداث سرویس 
بهداشتی بوستان امام رضا )ع( با اعتبار 875 میلیون ریال و محوطه سازی 1۶ 
متری مجاور کمربندی امام علی )ع( با اعتبار ۶ میلیارد ریال جزو پروژه هایی 

است که در هفته دولت در منطقه دو به بهره برداری می رسد.

نامحــرمانه 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم 
گفت: 48 طرح با ارزش 530 میلیارد ریال 
همزمان با هفته دولت در این استان به بهره 

برداری می رسد.
محمد رضا طلایی در نشست خبری که 
بعد از ظهر دیروز به مناسبت هفته دولت در 
سالن جلسات سازمان جهاد کشاورزی استان 
مناسبت  به  تبریک  شد، ضمن  برگزار  قم 
یاد  گرامیداشت  و  دولت  هفته  فرارسیدن 
و خاطره شهید رجایی و باهنر، اظهار کرد: 
تأمین  کشاورزی  جهاد  وظیفه  مهم ترین 
داد:  ادامه  وی  است.  جامعه  غذایی  امنیت 
استان  کشاورزی  بخش  در  اقتصادی  رشد 
در سه سال اخیر مثبت بوده که این رشد 
صحیحی  برنامه ریزی های  حاصل  مثبت 
داشته که توسط سیاست گذاران بخش های 

مربوطه طراحی شده است. وی با اشاره به طرح های قابل 
افتتاح بخش کشاورزی در هفته دولت، افزود: این طرح ها 
شامل 14 طرح آب و خاکی با ایجاد اشتغالزایی 8۲ نفر، 9 
طرح گیاهی با اشتغالزایی 177 نفر، 9 طرح دامی با ایجاد 
اشتغال 54 نفر، 7 طرح صنایع با اشتغال 15۲ نفر، 8 طرح 
شیلات با ایجاد اشتغال 11 نفر و یک طرح در امور اراضی با 
اشتغالزایی ۶ تن است. وی افزود: 70 درصد این طرح ها با 
فعالیت بخش خصوصی و سرمایه گذاری آنان در بخش های 
مختلف کشاورزی و دامی و سایر موارد صورت گرفته است. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به عملکرد 
سه ساله دولت تدبیر و امید در افزایش تولیدها در بخش 
کشاورزی گفت: 4۶ صدم درصد اراضی کشاورزی کشور در 
این استان موجود است که در سال گذشته بیش از 747 هزار 
تن انواع محصولات کشاورزی در قم تولید شد. وی ادامه داد: 
4۲7 هزار تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و ۲00 تن 
محصولات آبزیان و 3۲0 هزار تن محصولات دامی در استان 
قم تولید شد و ۲10 میلیارد ریال هزینه برای بخش صنایع 
انجام شده است. طلایی به سایر اقدام های دولت در خصوص 
طرح های مختلف گفت: در بخش حفظ نباتات و محصول 

مبارزه  ام، طرح های  پی  ای  و طرح  سالم 
شیمیایی، بیولوژیکی و علف هرز در ۲۲0 هزار 
هکتار اراضی انجام شده است.  وی به تغییر 
الگوی کشت کشاورزی در استان قم اشاره 
کرد و گفت: توسعه باغ های پسته در دستور 
کار قرار دارد و در همین راستا ۶ هزار و 8۲7 
هکتار باغ پسته احداث شده و دو هزار هکتار از 
باغ های قدیمی استان قم اصلاح شده است. 
وی بیان داشت: در این استان یک میلیون و 
۲00 هزار اصله نهال با یارانه دولتی در دولت 
تدبیر و امید توزیع شده است. وی با اشاره به 
کاشت گیاهان دارویی در استان قم نیز گفت: 
گیاهان دارویی به علت مصرف آب کم در قم 
به خوبی کشت می شوند که در همین راستا 
79 هکتار به کاشت گیاهان دارویی از جمله 
گل محمدی و زعفران اختصاص یافته است.  
طلایی به طرح آبیاری نوین اشاره کرد و گفت: یک هزار 
هکتار آبیاری میکرو برای کاهش مصرف آب در کشاورزی 
و محصولات زراعی استان قم با تسهیلات بلاعوض دولت 
تدبیر و امید انجام شده است. وی افزود: ۲ هزار و 971 هکتار 
آبیاری تحت فشار و ۶ هزار هکتار آبیاری نوین در استان قم 
صورت گرفته است. رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم افزود: 
۲5 درصد از مزارع این استان به ارقام زودرس از جمله ذرت 
و غلات اختصاص یافته که تاریخ برداشت را به 10 الی 15 

روز کاهش داده است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبر داد

افتتاح 48 پروژه جهاد کشاورزی در هفته دولت

محاکمه نماینده سابق مجلس
یک نماینده نهمین دوره مجلس شورای اسلامی به اتهام استفاده غیرمجاز از عناوین علمی در شعبه 
1057 دادگاه کیفری استان تهران به ریاست قاضی حیدری محاکمه شد. به گزارش تسنیم، شاکی پرونده 
با اعلام این خبر درباره شکایت خود گفت: این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی در حالی در مکاتبات 
و سَردَرِ دفتر حوزه انتخابیه خود از عنوان علمی »دکتری« استفاده می کرد که مدرک کارشناسی ارشد دارد. 
وی اضافه کرد: پیشتر مطبوعات حوزه انتخابیه نسبت به این موضوع اعتراض و از نماینده شهر خود خواسته 
بودند ملتزم به قانون باشد و استفاده غیرمجاز از عناوین علمی نکند که با شکایت وی مواجه شدند اما دادگاه 
شهرستان بر اساس اسناد و مدارک موجود، حکم به تبرئه داد. شاکی پرونده افزود: این فرد مدعی شده بود 
مدرک »دکتری« از یکی از دانشگاه های ایروان دارد اما استعلام های انجام شده نشان داد که این مدرک 
صحت ندارد. این نماینده سابق مجلس برای ثبت نام در دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی نیز 
مدرک کارشناسی ارشد خود را ارائه کرده بود. وی توضیح داد: پس از این ماجرا و بر اساس حکم تبرئه دادگاه 
شهرستان، از این فرد که آن موقع نماینده مجلس بود به دادسرای کارکنان دولت در تهران تحت عنوان 
اتهامی استفاده غیرمجاز از عناوین علمی شکایت کردیم و شعبه بازپرسی طبق استعلام از دادگاه شهرستان 
و اسناد و مدارک موجود، مبادرت به صدور کیفرخواست و پرونده را به دادگاه کارکنان دولت ارسال کرد.  
شاکی این پرونده افزود: ساعت 9 صبح شنبه هفته جاری )30 مرداد( در شعبه 1057 دادگاه کارکنان دولت 
به ریاست قاضی حیدری، جلسه رسیدگی به اتهام این نماینده سابق مجلس شورای اسلامی برگزار شد و 

قرار است دادگاه طی یک هفته آینده، حکم خود را صادر کند.

 سوء استفاده از جایگاه حقوقی ؛ بخشدار ماسال را برکنار کرد 
استاندار گیلان در پی سوء استفاده بخشدار مرکزی شهرستان ماسال از جایگاه حقوقی، وی را برکنار 
کرد. محمود قاسم نژاد فرماندار ماسال در این خصوص اظهار کرد: رویکرد دولت تدبیر و امید و همچنین 
استاندار گیلان، حفظ شأن و منزلت همه اقشار مردم است و رفتار بخشدار با هیچ توجیهی، پذیرفته نیست. 
وی ادامه داد: استاندار گیلان به عنوان نماینده عالی دولت در استان، همواره در مراسم های مختلف و 
گفتارهای متعدد، بر ضرورت حفظ شأن مردم تاکید و بیان کرده که مردم، ولی نعمت ما هستند، از این رو، 
رفتارهای اینچنینی با هر دلیل که انجام شود، پذیرفته نیست و مذموم است. فرماندار ماسال با تقبیح این 
اقدام، بر ضرورت احترام به شهروندان و حفظ کرامت انسانی تاکید کرد و گفت: این وظیفه مهم، از سوی 
مسئولان باید بیشتر مورد توجه قرار دارد و بر این اساس، طبق دستور استاندار گیلان، بخشدار مرکزی 
ماسال برکنار شده است. شنبه گذشته سی ام مردادماه، فرزند بخشدار مرکزی ماسال با یکی از هم کلاسی 
های ورزشی خود درگیر می شود اما با وجود پایان این درگیری کودکانه، بخشدار این شهرستان اقدام به 
ضرب و شتم نوجوانی که با فرزندش درگیر شده بود، می کند. شهرستان ماسال با دو بخش مرکزی و 

شاندرمن، در 45 کیلومتری غرب مرکز استان گیلان واقع است.

قطع ناگهانی سخنانی رییس جمهور ازشبکه خبر!
 صدا و سیما بعد از کنایه روحانی به دولت قبل سخنرانی رئیس جمهور را قطع کرد در حالی که شبکه 
خبر صداوسیما در حال پخش زنده سخنرانی رییس جمهور در جمع پزشکان بود به صورت ناگهانی 
سخنرانی روحانی را قطع کرد و برنامه جهانشهری ها را پخش کرد. صحبت های روحانی در زمانی قطع 
شد که او به اشتباه های دولت احمدی نژاد کنایه زد و گفت: اگر امکان داشت قطع نامه ها را پاره کنیم، پاره 
می کردیم اما این امکان وجود نداشت. رییس جمهور بعد که این سخنان را با کنایه می گفت، با تشویق 
جمعیت پزشکان حاضر در سالن مواجه شد که در پی این اتفاق، صداوسیما به ناگهان پخش مستقیم 
سخنان روحانی را قطع کرد. پیش از این احمدی نژاد در اسفند 85 با زیر سوال بردن ساختار سازمان 
ملل متحد گفته بود شما فکر می کنید که اگر جمع شوید و کاغذ پاره صادر کنید، می توانید جلوی ملت 

ایران را بگیرید.

دلیل لغو ملاقات مجازی با زندانیان 
رئیس سازمان زندان ها با بیان این که طرح ملاقات مجازی با زندانیان دلیل امنیتی داشت از بررسی 
مجدد این طرح خبر داد. اصغر جهانگیر در خصوص طرح ملاقات مجازی با زندانیان گفت: در گذشته این 
طرح را سازمان زندان ها و اقدامات مطرح کرده و حتی به صورت پایلوت در دو استان اجرا کردیم. وی در 
خصوص علت لغو اجرای این طرح توضیح داد: طرح مذکور طرح بسیار خوبی است اما با لحاظ مشکلات 
امنیتی که به همراه داشت، مجبور به لغو اجرای این طرح شدیم. رئیس سازمان زندان ها از بررسی مجدد 
طرح ملاقات مجازی با زندانیان خبر داد و افزود: پیشنهاد بررسی مجدد این طرح را داده ایم و از مرکز آمار 
و فناوری اطلاعات قوه قضائیه خواسته ایم که اشکالات موجود در این طرح را کارشناسی کنند. جهانگیر با 
بیان اینکه پس از رفع اجرای مشکلات، این طرح اجرا می شود، اظهار داشت: به لحاظ امنیتی باید مشکلات 
این طرح حل  شودتا قابلیت اجرا داشته باشد. رئیس سازمان زندان ها تصریح کرد: هنوز مرکز آمار و فناوری 
اطلاعات قوه قضائیه در این خصوص کار کارشناسی را انجام نداده است و امیدواریم ایرادات این طرح هرچه 

سریعتر رفع و آماده اجرا  شود.

انهدام گروهک 9 نفره وابسته به فرقان
فرمانده قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه از انهدام باند تروریستی مرتبط با فرقان در سیستان و بلوچستان 
و دستگیری سرکرده آنها خبر داد. سردار محمد مارانی در حاشیه جلسه ستاد مبارزه با مواد مخدر در جمع 
خبرنگاران از متلاشی شدن 4 گروه تروریستی از ابتدای سال در سیستان و بلوچستان خبر داد. او گفت: 
یکی از این گروه ها متعلق به امان الله رئیسی بود که اواخر ماه رمضان با 150 کیلوگرم مواد منفجره منهدم 
شد. فرمانده قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه گفت: در جریان درگیری با اعضای این گروهک که وابسته 

به فرقان بودند، 4 نفر در صحنه به هلاکت رسیدند و 9 نفر شامل خود امان الله رئیسی دستگیر شدند.

»موبایل دولتی« ممنوع شد
با توجه به برخی ضوابط اجرایی طی سال های اخیر، ابلاغیۀ یک نهاد نظارتی از ممنوع شدن خطوط 
تلفن همراه دولتی توسط مسئولان حکایت دارد. به گزارش جماران، بر اساس ابلاغیه جدید یک نهاد 
نظارتی به تعدادی از سازمان ها و دستگاه ها، تاکید شده با توجه به اینکه بر اساس ضوابط اجرایی بودجه در 
سال های 87 و 88، دستگاه های اجرایی موظف به فروش خطوط تلفن همراه در اختیار مدیران و کارمندان 
خود شده بودند و در ضوابط اجرایی قوانین بودجه سال های بعد، صرفاً پرداخت کمک هزینه تلفن همراه 
پیش بینی شده، لذا به دلیل ذکر نشدن موارد استثناء در ضوابط اجرایی سال های اخیر، نگه داشتن خطوط 
تلفن همراه دولتی توسط مسئولان دستگاه های اجرایی فاقد مجوز بوده و در صورت مشاهده، پیگرد قانونی 

دارد.

تیبا گران شد
 گروه خودروسازی سایپا قیمت خودروی تیبا را 750 هزار تومان گران کرد. به گزارش جماران، خودروی 
تیبا مدل SX تا پیش از این به قیمت ۲4 میلیون و 100 هزار تومان عرضه می شد اما سایپا ار روز شنبه 
هفته جاری با ارسال بخشنامه ای به نمایندگی های فروش خود قیمت این محصول را به ۲4 میلیون و 85۶ 
هزار تومان افزایش داده است. مشخص نیست اقدام سایپا در افزایش قیمت تیبا با مجوز شورای رقابت 
صورت گرفته یا اینکه این شرکت راسا و بدون مجوز، اقدام به افزایش قیمت این خودرو کرده است. با 
افزایش قیمت کارخانه ای تیبا قیمت این محصول در بازار آزاد نیز معادل 750 هزار تومان افزایش یافته است.

دادگاه حکمیت ورزش اعتراض بهداد سلیمی را رد کرد 
دادگاه حکمیت ورزش )CAS( رای خود درباره شکایت کمیته ملی المپیک ایران از فدراسیون جهانی 
وزنه برداری درباره قضاوت داوران و هیات ژوری در مسابقه بهداد سلیمی را اعلام کرد. به گزارش ایسنا، 
کمیته ملی المپیک ایران بعد از قضاوت بحث برانگیز داوران علیه آن ها به دادگاه حکمیت ورزش شکایت 
کرد. در نهایت این دادگاه رای خود را درباره این موضوع اعلام کرد. بر مبنای رای اعلام شده دادگاه عالی 

ورزش اعتراض طرف ایرانی را رد کرد و تصریح کرد تصمیمات داوری دراین دادگاه قابل اعتراض نیست.

۳85۰ کانتینر بدون بازرسی وارد کشور می شود 
محمد جعفر منتظری، دادستان کل کشور به ضرورت کنترل و بازرسی و مراقبت از مرزها تاکید کرد و 
گفت: ما در مرزها مشکل داریم به طوریکه جابجایی مواد مخدر از مرزهای خاکی به آبی در اثر عدم کنترل 
کامل نسبت به وسایل، خودروها و کانتینرهایی که از بندر خارج می شود، صورت می گیرد و ما شنیده ایم 
که چهارهزار کامیون و کانتینر هر روز از بندرعباس به داخل کشور وارد می شوند که تنها 150 عدد از آن ها 
مراقبت، کنترل و بازبینی می شوند. این بدین معناست که 3850 کانتینر و کامیون بدون اینکه مورد بازرسی 
قرار گیرند از مرز خارج می شود و به داخل می آیند این در حالیست که ممکن است محتوای آن ها کالاهای 

مجاز، غیرمجاز و یا مواد مخدر باشند.

واکنش نعمت زاده به اظهارات ترکان 
وزیر صنعت، معدن و تجارت در پاسخ به سؤالی درباره اظهارات تند ترکان نسبت به وی و اینکه شما 
در شرایط کنونی اقتصادی با افزایش تعداد مناطق آزاد و ویژه اقتصادی موافق هستید،  گفت: از این برادر 
خوبم گله و شکایتی ندارم چرا که ممکن است شما خبرنگاران او را سؤال پیچ کرده باشید و ایشان در نتیجه 
سؤالات شما عصبانی شده باشد. محمدرضا نعمت زاده با بیان اینکه قطعاً ایشان سوءنظری نداشته اند، گفت: 
آنچه بارها و بارها در جمع و به صورت خصوصی عرض کرده ام این است امضای بنده پای ایجاد اولین منطقه 

ویژه اقتصادی یعنی سیرجان است.

نوبخت: تورم مرداد 8.7 درصد شد 
محمدباقر نوبخت ضمن اعلام تورم 8.7 درصدی مرداد ماه و کاهش آن نسبت به تیر ماه با تاکید بر 
سلامت رفتار کارکنان مرکز آمار ایران عنوان کرد که هرگز ارقام مربوط به مرکز آمار ایران پیش از انتشار به 
دست من نمی رسد. رئیس سازمان برنامه و بودجه روز گذشته در مراسم تودیع و معارفه رئیس مرکز آمار 
ایران بیان کرد: از نشانه های سلامت کاری کارکنان مرکز آمار ایران این است که من پیش از انتشار ارقام 
مربوط به مرکز آمار ایران آن را نمی دانم و همین موضوع احترام من را به عنوان یک مسئول در برنامه ریزی 

به مجموعه مرکز آمار بیشتر می کند.

پیام شیخ زکزاکی به آیات اعرافی و اراکی
محمد امین رییس موسسه شهدای جنبش اسلامی نیجریه که از نزدیکان شیخ ابراهیم زکزاکی به 
شمار می آید از پیام رهبر شیعیان نیجریه به آیت الله اعرافی و آیت الله اراکی خبر داد. به گزارش رسا 
وی گفت: پس از بازگشت از ایران با شیخ زکزاکی تماس گرفتم و خبر همدلی و همدردی مردم ایران با 
شیعیان نیجریه و همچنین تلاش آنان برای آزادی وی را دادم. محمد امین افزود: شیخ زکزاکی از این مساله 
خوشحال شدند و فرمودند: »به عزیزان ما در ایران مخصوصا در قم و بالاخص دو بزرگوار آیت الله اراکی و 
آیت الله اعرافی سلام برسانید. آیت الله اراکی درباره مظلومیت ما زحمتهای فراوان می کشند و آیت الله 

اعرافی در خطبه های نمازجمعه شان مارا یاد می کنند«.

مهرماه، آغاز سرشماری نفوس و مسکن
 امید علی پارسا رئیس جدید مرکز آمار ایران، گفت: اجرای سرشماری نفوس و مسکن از مهرماه سال 
جاری به ۲ روش اینترنتی و مراجعه حضوری انجام خواهد شد. وی افزود: در ابتدا سرشماری نفوس و 
مسکن از تاریخ 3 مهرماه امسال به مدت ۲0 روز به روش اینترنتی در سراسر کشور انجام خواهد شد، سپس 
آن دسته از اشخاصی که موفق به تکمیل فرم های آماری در مرحله اول نشده اند، با روش مراجعه حضوری 

و تبلیغ از طریق رسانه ها به مدت یک ماه سرشماری خواهند شد.

سفر سه وزیر دولت تدبیر و امید در هفته دولت به قم 
محمد واعظی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، محمد رضا نعمت زاده وزیر صنعت، معدن و تجارت 
و حجت الاسلام والمسلمین سید محمود علوی وزیر اطلاعات در هفته دولت برای حضور در برنامه های 

مختلف به این استان سفر می کنند. 

 استاندارقم گفت: از آنجا که سرمایه گذار 
تعدادی  رضایت  اخذ  درجهت  قم  فرودگاه 
منطقه  داری  مرغ  )صاحبان  معارضیین  از 
قضایی  دستگاه  است  نکرده  اقدام  طرلاب( 
حکم قلع و قمع این فرودگاه را صادر کرده 
است ولی ما ازمسئولان قضایی خواسته ایم 

فعلا این حکم را اجرا نکنند.
از   مهندس سید مهدی صادقی پیش 
ظهر دیروز در نشست خبری خود به مناسبت 
هفته دولت در پاسخ به سوال خبرنگار ایمان 
که پرسید وضعیت فرودگاه قم هرروز پیچیده 
تر می شود اخیرا دکتر آخوندی وزیر راه و 
شهرسازی اعلام کردند که فرودگاه قم مجوز 
ندارد برای رفع مشکلات فرودگاه قم تاکنون 
چه اقداماتی انجام داده اید و آیا بالاخره قم 
صاحب فرودگاه می شود یانه؟ اظهار داشت: 

در خصوص فرودگاه قم باید گفت که 1۲00 نفر از مردم 
در بخش های مختلف این پروژه سرمایه گذاری کردند که 
متأسفانه امروز با مشکلات متعددی مواجه شدند. استاندار قم 
با بیان اینکه ما باید روند احداث فرودگاه را به خوبی بشناسیم 
تا بتوانیم راهکارهایی برای برون رفت از آن را بیندیشیم، 
افزود: متأسفانه مستندات احداث پروژه در یک جا متمرکز 
نبود و تلاش کردیم این مستندات برای رسیدن به راهکار 
نهایی در یک جا جمع شود. وی افزود: از سال 89 زمینی 
از سوی استانداری به سرمایه گذار پروژه واگذار و قرار شد 
کار شروع شود و پس از آن سرمایه گذار برای انجام اقدامات 
قانونی، پیگیری های لازم را به عمل آورد که متأسفانه در 
این زمینه اقدامی انجام نشد. صادقی ادامه داد: فشارها به 
سرمایه گذار نیز در این زمینه در سال های اخیر وارد نشد 
و آن ها هم مجوز احداث منطقه نمونه گردشگری گرفتند 
که بیشتر مشارکت های سرمایه گذاری مردم در این بخش 
بوده است. وی عنوان کرد: در سه هزار کیلومتری زمینی 
که سرمایه گذار تصرف کرده معارضین هم شکایت داشتند 
که سرمایه گذار باید دریافت رضایت آن ها را نیز باید در 
دستور کار قرار می داد که چنین امری محقق نشد. استاندار 
قم با بیان اینکه دستگاه قضایی بر اساس شکایت معارضین 
)تعدادی ازصاحبان مرغ داری منطقه طرلاب که فرودگاه قم 
در آن احداث شده است( حکم قلع و فرودگاه قم صادر کرده 
است، افزود: از مسئولان قضایی خواسته ایم فعلا این حکم 
را اجرایی نکنند. وی افزود: منابع طبیعی شاکی دیگر این 
پرونده است که حکم اولیه در محکومیت سرمایه گذار صادر 

شده و این پرونده نیز همچنان در مرحله تجدید نظر است.
میزان هزینه های انجام شده 
در فرودگاه قم مشخص نیست

صادقی با بیان اینکه در اجرای طرح توسعه فرودگاه قم 
طرح جامعی ارائه نشده است، افزود: نظارت های لازم در این 
زمینه صورت نگرفته و امروز کسی نمی داند چه رقمی در 
این فرودگاه هزینه شده و همه چیز کاملًا نامشخص است. 
وی عنوان کرد: ورود سایر دستگاه های نظارتی به این پرونده 
نیز کار را پیچیده تر کرده و روز به روز با مشکلات جدیدی 
مواجه هستیم. نماینده عالی دولت در استان، با بیان اینکه 
به عنوان نماینده دولت بر خود لازم می دانیم که در جهت 
حل مشکل قدم برداریم، افزود: اگر سرمایه گذار مشکلات 
خود را با منابع طبیعی، سایر سرمایه گذاران و معارضین حل 

کند ما جهت دریافت مجوزهای لازم کمک می کنیم. وی با 
بیان اینکه بخش خصوصی و بخشی از مردم در این پروژه 
با مشکلات زیادی مواجه شدند، افزود: چاره ای نداریم که 
موضوع را پیگیری کنیم و سرمایه گذار را متقاعد کنیم بر سر 
کار برگردد و کار را آن گونه که قانونی است به درستی انجام 
دهد. صادقی بیان داشت: اگر سرمایه گذار بگوید که من در 
این زمینه توانایی لازم را برای ادامه کار ندارم آن وقت می توان 

با راه های دیگری برای آن در نظر گرفت.
قم در مسیر توسعه گام برمی دارد

استاندار قم در بخش دیگری از سخنان با بیان این که 
استان قم هم مانند همه کشور در مسیر توسعه گام برمی 
دارد، بر استفاده از توانمندی و ظرفیت بخش خصوصی در 
اجرای طرح و ایجاد بستر مناسب برای جذب سرمایه گذاران 
در قم تاکید کرد. صادقی با بیان این که دولت تدبیر و امید 
در سه سال گذشته خدمات ارزشمندی را با توجه به همه 
فرازها و فرودها در عرصه های گوناگون انجام داده است؛ ثبات 
اقتصادی، کنترل تورم، اجرای نظام تحول سلامت و به فرجام 
رسیدن برجام را از جمله این موارد در جهت رشد و شکوفایی 
کشور برشمرد و گفت: نرخ تورم در سال 9۲ از 40.۲ در 
سال جاری به 9.۲ رسیده و این تلاش همه دلسوزان و 

خدمتگزاران بوده است.
هیچ کس خود را از اشتباه مبرا نمی داند

وی با بیان اینکه نقد عملکرد باید همیشه وجود داشته 
باشد و هیچ کس خود را از اشتباه مبرا نمی داند خواستار نقد 
منصفانه به همراه ارائه راهکار شد و اظهار کرد: چنانچه نقد و 
انتقاد در جهت ضعیف کردن امید مردم باشد برخلاف منافع 
عمومی است. وی با بیان اینکه همه خدمتگزار نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران هستیم و این یک افتخار است، اظهار 
کرد: در این فرایند هر کس فرصت برای خدمتگزاری می 
یابد بداند که مبرا از اشتباه نیست و گوش شنوا برای نقد 
داشته باشد و اشتباه های خود را نیز صادقانه بپذیرد و پاسخ 
دهد. استاندار قم، از رسانه ها به عنوان چشم بینای جامعه 
یاد و درخواست کرد تا مشکل ها را به صورت صادقانه به 
مسئولان انتقال دهند تا مسئولان به عنوان خدمتگزاران 
مردم به آنان رسیدگی کنند. وی به سفر رئیس جمهوری 
و وزیران هیات دولت در سه سال اخیر به استان قم اشاره و 
خاطرنشان کرد: در سفر رئیس جمهوری به استان ۲7 طرح 
مصوب شد و تلاش بر این است که همه اقدام ها در جهت 
تکمیل شدن این طرح ها صورت بگیرد. وی با اشاره به این 

که امنیت موضوع بسیار مهم و حساسی است 
و اگر امنیت نباشد هیچ برنامه ریزی و کاری 
نمی تواند به درستی انجام شود، گفت: با وجود 
همه مشکل های امنیتی در منطقه و تلاشی 
که همه دشمنان با همه قدرت خود می کنند 
به لطف خدا، به برکت دعای همه خوبان و 
مردم و تلاش خدمتگزاران در زمینه کارهای 
اطلاعاتی و امنیتی این توفیق از دشمن سلب 
شده است. صادقی هم چنین با بیان این که به 
بحث اقتصاد مقاومتی به عنوان یک موضوع به 
طول کامل فرهنگی می توان نگاه کرد، گفت: 
در جهت پیاده سازی این فرهنگ که بُعدهای 
وسیعی دارد باید همه آحاد مردم در این امر 

مشارکت داده شوند.
از هیچ کار اشتباهی دفاع نمی کنیم

وی با بیان اینکه از هیچ کار اشتباهی دفاع 
نمی کنیم، تاکید کرد: به جز منافع مردم و حاکمیت آن 
هم بر اساس تامین مصالح عمومی، هیچ نظری نداریم و از 
افراد موثر به طور حتم حمایت می کنیم و رسانه ها برای 
خدمت بیشتر ما را یاری دهند. وی با بیان این که برای 
کسب رضایت خداوند متعال باید رضایت مردم را کسب کرد، 
اظهار کرد: تلاش می کنیم تا رضایتمندی مردم را در کارنامه 
خود داشته باشیم واین بالاترین افتخار است. استاندار قم، هم 
چنین با بیان این که استان قم در اجرای طرح تحول سلامت 
در کشور عملکرد خوبی داشته است، خاطرنشان کرد: 138 
پایگاه سلامت و حدود 40 مرکز رسیدگی در این طرح ایجاد 

شده است. 
برای تعطیلی پنج شنبه های قم

 به جمع بندی نرسیدیم
وی در خصوص تعطیلی پنجشنبه های استان قم نیز 
گفت: در این زمینه کار کارشناسی لازم صورت گرفته و ما 
تاکنون به جمع بندی نرسیدیم که تعطیلی اعمال شود در 
عین حال تصمیم نهایی در این زمینه نیز در اختیار استان 
نیست و هیئت دولت باید در خصوصی تعطیلی استان ها 
در پنجشنبه ها اظهار نظر کنند. استاندار قم به دستاوردها 
و اهداف سفر خود به چین نیز اشاره کرد و بیان داشت: به 
دعوت رسمی استاندار گانسو به چین سفر کردیم که بازدید 
از نمایشگاه و دیدار با فرماندار این منطقه و همچنین برگزاری 
جلسه با سرمایه گذاران چینی از جمله برنامه های سفر بوده 
است. صادقی ابراز داشت: چینی ها علاقمند به سرمایه گذاری 
در زمینه غذای حلال و برخی از پروژه های عمرانی قم از 
جمله فرودگاه هستند که کارگروهی در این زمینه تشکیل 
شده که اهداف سفر را دنبال می کند. وی همچنین در بخش 
دیگری از این نشست خبری با قدردانی از رسانه ها در زمینه 
اطلاع رسانی، فرا رسیدن هفته دولت و سالروز شهادت دو 
اسوه تقوا شهیدان رجایی و باهنر را گرامی داشت و گفت: 
این مناسبت فرصتی است برای ارائه آنچه که خدمات دولت 
را نشان می دهد و این امر تقویت روحیه امید در جامعه را 
در پی خواهد داشت و تقویت هر چه بیشتر میان دولت و 
ملت است. صادقی گفت: تبیبن درستی از آنچه که باید انجام 
بشود و اقدام هایی که باید صورت بگیرد در گروی صداقت 
در رفتار و عمل ماست و باید آنچه که می گوییم و عمل می 
کنیم صادقانه باشد و بدون هیچ مشکلی آنچه انجام شده و 
یا نشده و یا ضعف و قوت در اجرا و برنامه هاست را، بپذیریم.

استاندارقم درپاسخ به سوال خبرنگار ایمان:

حکم قلع و قمع فرودگاه قم صادر شده است

معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: 
18۶ پروژه به مناسبت هفته دولت امسال با 
اعتبار بیش از 3 هزار و 550 میلیارد ریال و 
اشتغالزایی یک هزار و ۶55 تن در این استان 

به بهره برداری می رسد.
محسن بهشتی روز دوشنبه در نشست 
خبری به مناسبت هفته دولت اظهار کرد: 
مبلغ یک هزار و 3۶0 میلیارد ریال از این 
رقم از محل اعتبارهای ملی و ۲ هزار و 190 
میلیارد ریال از محل اعتبارهای استانی، سفر 
رهبر معظم انقلاب و رئیس جمهوری به 
استان قم تامین شده است. وی این طرح 
ها را شامل 1۲7 طرح عمرانی و زیربنایی، 
صنعتی،  طرح  سه  کشاورزی،  طرح   4۲
چهار طرح گردشگری و 10 طرح فرهنگی 
و ورزشی عنوان کرد. وی افزود: یک هزار 
های  طرح  برای  ریال  میلیارد   ۶30 و 
عمرانی، 830 میلیارد ریال برای طرح های 

صنعتی، 380 میلیارد ریال برای طرح های 
برای طرح  ریال  میلیارد  کشاورزی، 510 
های گردشگری و ۲00 میلیارد ریال برای 
طرح های فرهنگی و ورزشی اختصاص داده 
شده است. معاون امور عمرانی استانداری قم 
خاطرنشان کرد: همزمان با هفته دولت 144 
واحد از مسکن مددجویان بهزیستی استان 
قم نیز به بهره برداری می رسد و در اختیار 
آنها قرار می گیرد. بهشتی گفت: ساماندهی 
طیب  امامزادگان  و  کهک  شهدای  گلزار 
و طاهر )ع( در بخش کهک، اجرای طرح 
های هادی در مناطق روستایی، تکمیل فاز 
نخست طرح جامع گمرک استان، ساخت 
شبکه جمع آوری فاضلاب منطقه نیروگاه، 
اصلاح و توسعه شبکه آبرسانی شهری به 
طول 4۶ کیلومتر و احداث مجتمع رفاهی 
مهر و ماه در آزادراه قم -تهران با استفاده 
از توانمندی بخش خصوصی برخی دیگر از 

دستاوردهای دولت تدبیر و امید در قم است. 
وی از راه اندازی پاسگاه محیط بانی حوض 
سلطان در هفته دولت خبر داد و گفت: 
ساخت دو باب مدرسه در شهرک قدس و 
یک باب مدرسه در منطقه پردیسان، توسعه 
شبکه فیبر نوری و اجرای وای فای شهری 
از برنامه های دیگر در هفته دولت است. 
بهشتی افزود: پوشش نهرهای کشاورزی و 
گازرسانی به گلخانه ها و واحدهای تولیدی، 
آسفالت  روکش  بوستان،  چند  گشایش 
خیابان ها، جدول گذاری معابر، ایستگاه های 
آتش نشانی میدان مفید و بوستان علوی در 
شهر قم نیز برخی دیگر از طرح هایی است 
که در هفته دولت در قم افتتاح می شود. وی 
اعلام کرد: با راه اندازی این دو ایستگاه جدید 
آتش نشانی در قم به نخستین استاندارد 
سرانه شهری در زمینه ایمنی دست می 
یابیم و کمبود قم در این زمینه رفع می 

ایستگاه  قم 10  اینکه  بیان  با  وی  شود. 
آتش نشانی کمبود داشت، خاطرنشان کرد: 
پس از سفر رهبر معظم انقلاب اسلامی به 
قم اعتبارهای لازم برای رفع این مشکل 
تامین شد و اکنون به استانداردهای لازم 
در این زمینه دست یافته ایم. معاون امور 
عمرانی استانداری قم خاطرنشان کرد: ۶۲ 
طرح عمرانی نیمه کاره شناسایی و ارزیابی 
های لازم انجام شده تا بتوانیم از ظرفیت و 
توانمندی بخش خصوصی در این طرح ها 
استفاده کنیم. معاون استاندار قم در بخش 
دیگری از سخنان خود با بیان اینکه در طول 
به محدودیت  توجه  با  یک سال گذشته 
منابع مالی، مسئولان استان توانستند منابع 
خوبی را جذب کنند، ادامه داد: در طول سال 
گذشته تمامی پروژه ها در استان قم فعال 
بوده و هر چند که ممکن است برخی از 

پروژه ها روند کندی داشته باشند.

معاون امور عمرانی استانداری قم خبرداد:

بهره برداری از 186 پروژه همزمان با هفته دولت در قم

امنیتی و اجتماعی استانداری قم   معاون سیاسی 
گفت: معتادان باید مهارت های حرفه ای را با بهره گیری 

از توانمندی های سازمان فنی و حرفه ای کسب نمایند.
احد جمالی روز دوشنبه در چهارمین جلسه شورای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر قم در سالن امام جواد )ع( 
استانداری، اشتغال معتادان را از مسائل بسیار حائز اهمیت، 
دانست و افزود: طبق آمار بیش از 80 درصد معتادانی که 
از طریق فنی و حرفه ای مهارت های لازم را کسب کردند، 
هیچگاه به زندان باز نگشته اند. وی گفت: با توجه به سوله 
و فضای خوبی که در اختیار سازمان زندان ها قرار دارد و 
همچنین آمادگی فنی و حرفه ای برای مشارکت در طرح 
آموزش و فن آموزی معتادان در صورت عملیاتی شدن و 
تحقق این امر درصد قابل توجهی از مشکل بیکاری این 

افراد پس از ترک حل می شود.
نداشتن سوء پیشینه برای اشتغا

ل معتادان بهبود یافته برداشته شود
فرماندار قم نیز دراین جلسه گفت: موضوع نداشتن سوء 
پیشینه برای اشتغال باید از قوانین اداری و استخدامی در 
مورد معتادان بهبود یافته برداشته شود. رضا سیار افزود: 
درحال حاضر در قوانین اداری و استخدامی بحث اخراج 
کارمندان معتاد حل شده و این افراد پس از ترک به محل 
کار خود باز می گردند. وی با اشاره به اینکه صدور برگه سوء 
پیشینه برای معتادان سابق و اصلاح شده برای اشتغال آنها 
مشکلاتی را به همراه می آورد، خاطرنشان کرد: همه کسانی 
که در معرض جذب این افراد برای کار قرار می گیرند، از 
پذیرش و استخدام آنها به دلیل بی اعتمادی پرهیز می 

کنند. سیار گفت: بحث صدور سوء پیشینه برای اشخاصی 
که برای یافتن کار با چنین مشکلی مواجه هستند، باید 
از طریق مجاری قانونی مورد بازنگری و اصلاح قرار گیرد. 
فرماندار قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به ناکار 
آمدن بودن مشاوره های بعد از اعتیاد در قالب روش غربی 
آن خاطر نشان کرد: باید به دنبال مدل بومی خودمان در 
این زمینه باشیم و به جای استفاده از شیوه های غربی که 
مطابق نتایج منجر به انحطاط اخلاقی فرد می شود، مبنای 
اسلامی و معنوی آن را به کار گیریم. سیار همچنین با اشاره 
به حضور روحانیان در کمپ های ترک اعتیاد معتادان گفت: 
یک طلبه یا فرد روحانی تا خودش معتاد را درک نکند و 
نشناسد نمی تواند مشاوره های لازم را به او ارائه دهد، از 
این رو این کار باید کاملا به شکل فنی و علمی انجام شود.

معاون استاندارقم:

معتادان باید مهارت های حرفه ای را کسب کنند


